






































































































































































































































































































































پنج شنبه 8 شهریور  1403 -29 آگوست 2024 -24 صفر  1446 - شماره  27525

خبر پزشکیان: 

دنبال مچ گیری نباشیم، مسیر را اصلاح کنیم

اگر شاهد  اعضای دولت خواسته ام  از  رئیس جمهوری گفت: 
قصوری بودند از آن عبور کنند و اگر تقصیری دیدند، دنبال 
مچ گیری نباشند بلکه به مقصر تذکر دهند تا مسیرش را اصلاح 

کند. 
به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان در نشست مشترک اعضای 
مناسبت  به  که  قضایی  عالی  شورای   اعضای  و  دولت  هیئت 
و  دولت  شهدای  یاد  گرامیداشت  با  شد،  برگزار  دولت  هفته 
شهیدان رجایی، باهنر و رئیسی، از نظرات و دیدگاه های مطرح 
شده در این جلسه، به ویژه سخنان حجت الاسلام و المسلمین 
محسنی اژه ای قدردانی کرد و دغدغه های مطرح شده را مسئله 
با  باید  که  دانست  نظام  کارگزاران  همه  مشترک  دغدغه  و 

همدلی و همکاری آن ها را پیگیری و رفع کرد.
رئیس جمهوری با بیان اینکه وفاق ملی برای من شعار نیست 
وفاق  به  قلباً  افزود:  نیستم،  دادن  شعار  اهل  اساسا  چون 
و  هم افزایی  همدلی،  بدون  که  دارم  یقین  و  باور  همدلی  و 

همکاری صمیمانه نمی توانیم کاری از پیش ببریم.
پزشکیان با یادآوری به واقعه فتح مکه و توصیه پیامبر اسلام 
مبنی بر اینکه امروز همه مسلمان و نه لزوما مومنان با هم برادر 
هستند، اظهار کرد: وقتی رسول خدا اعلام می کند کسانی که 
تا ساعتی قبل دشمن بودند، حالا که اظهار مسلمانی می کنند، 
برادر ما هستند، آیا دیگر برای ما که حقیقتا با هم برادر هستیم، 

محل و موضوعی برای اختلاف باقی می ماند؟
با مردم بودن هرگز به معنای پوپولیست بودن نیست 

رئیس جمهور در جلسه هیئت دولت نیز با بیان اینکه با مردم 
بودن هرگز به معنای پوپولیست بودن نیست، افزود: برای بنده 
مردم  میان  در  و  کنار  داشتن  از حضور  بودن سخت تر  اینجا 
است؛ باور جدی دارم که مردم ولی نعمت ما هستند و باید 

خالصانه و صادقانه به آنها خدمت کنیم.
آرزوی  ضمن  سخنانش  از  دیگری  بخش  در  رئیس جمهور 
حفاظت  سازمان  رئیس  و  حقوقی  معاون  برای  موفقیت 
همه  از  دولت،  هیئت  اعضای جدید  عنوان  به  زیست  محیط 
اعضای کابینه خواست در انتخاب معاونین و مدیران مجموعه 
افراد  شایستگی  و  اساس شاخص ها  بر  مدیریت خود،  تحت 
دوستی،  اساس  بر  مدیران  انتخاب  از  و  کنند  منصوب  را 

نزدیکی های سیاسی و نظایر آن به طور جدی پرهیز کنند.
اینگونه عمل  اینکه اگر در تمام سطوح  با تاکید بر  پزشکیان 
کنیم، شعار وفاق ملی ما برای مردم باورپذیرتر شده و وحدت 
و انسجام تقویت خواهد شد، اظهار داشت: اگر افراد بر اساس 
مشارکت،  شوند،  منصوب  و  انتخاب  توانمندی  و  شایستگی 

امید و اعتماد مردم به دولت نیز افزایش خواهد یافت.
سند  اجرای  به  افراد  باور  بر ضرورت  تاکید  با  همچنین  وی 
چشم انداز، سیاست های کلی ابلاغی و قانون برنامه گفت: منشا 

اختلافات، منیت افراد است. اگر باور داشته باشیم که باید این 
اختلاف  دیگر  کنیم،  اجرا  را  بالادستی  سیاست های  و  اسناد 
موضوعیتی ندارد. همه باید باور داشته باشند که حق ندارند 
خارج از چارچوب سند چشم انداز، سیاست های کلی ابلاغی 

و قانون برنامه کار کنند.
گرفتار بی عدالتی در نظام آموزشی کشور هستیم 

انقلاب  شورای عالی  جلسه  اولین  در  همچنین   رئیس جمهور 
فرهنگی در دولت چهاردهم پس از ارائه گزارشی از عملکرد 
این شورا در دوره های گذشته و به خصوص دوره سه ساله 
ریاست شهید دکتر رئیسی تصریح کرد: در دوره های گذشته 
زحمات زیادی برای تصویب اسناد و سیاست های حوزه های 
نتایج اجرای این  مختلف کشیده شده، اما ضروری است که 
اسناد بررسی شود، تا ببینیم این اسناد در عمل چقدر منتج به 
مسیر  ادامه  برای  آن  اساس  بر  و  است  نظر شده  مورد  نتایج 

تصمیم درستی بگیریم.
فرهنگی  فعالیت  عنوان  تحت  اینکه  داد:  ادامه  رئیس جمهور   
اعتبار دریافت کنند و فقط کتاب و مقاله بنویسند، قابل قبول 
دیده  اصلاح وضعیت  و  رفتارها  تغییر  در  باید  نتیجه  نیست، 
افتخار  قابل  را  آنها  که  داریم  اعتقاداتی  و  باورها  ما  شود. 
نسل  که  می بینیم  می کنیم  نگاه  جامعه  به  وقتی  اما  می دانیم، 
جوان آنگونه که باید با ما هم عقیده نیست؛ کار فرهنگی یعنی 
افتخارآمیز  باورها  این  که  بپذیرد  جان  عمق  از  جامعه  اینکه 

هستند.
رئیس جمهور اضافه کرد: ما نتوانسته ایم بستر عادلانه و منصفانه 
و بدون تبعضی برای تحصیل فرزندان این سرزمین ایجاد کنیم 
و اگر کسی پول نداشته باشد، فرزندش حداقل آموزش را هم 
فرا نمی گیرد. این مشکلی است که بنده وقتی برای تحصیلات 
تکمیلی به تهران آمدم شخصا با آن درگیر شدم و بسیار از آن 
رنج بردم. خود این بی عدالتی با فرزندان ما حرف می زند و به 
آنها می گوید که با هم برابر نیستند و اینجا محیط مناسبی برای 
تحصیل و زندگی نیست. در چنین بستری عشق به آب و خاک 
در خون و جان این بچه ها جاری نمی شود و وقتی فرصت پیدا 

کند به راحتی جلای وطن می کند.
پزشکیان با انتقاد از نظام پرداخت حقوق که تحت عنوان ایجاد 
عدالت، خلاقیت، توانمندی و مهارت افراد را نادیده می گیرد، 
خاطرنشان کرد: در چنین سیستمی ناخواسته کسی که خوب 
کار می کند منزوی شده و کسی که خوب کار نمی کند،  خود 
به خود تشویق هم می شود، لذا تداوم این وضعیت خوب ها 
را نیز به تدریج خراب می کند. اصلاح این مکانیسم پرداخت 
حقوق و نیز آموزش کشور را حتما در دولت و با همکاری 
انگیزه،  اندازه  به  کس  هر  تا  کرد  خواهیم  پیگیری  مجلس 
بازدهی خود حقوق و مزایا و جایگاه  توانمندی، خلاقیت و 

داشته باشد.

رئیس قوه قضاییه گفت: گفت: دو قوه مجریه و قضاییه باید 
بتوانند  نخست به درک و فهم واحد نائل آیند و متعاقب آن 
با همگرایی و همکاری، راهکارهای علمی و تخصصی برای 

برون رفت از مشکلات، اتخاذ و تجویز کنند. 
همزمان با هفته دولت و آغاز به کار دولت چهاردهم، نشست 
حضور  با  دولت  هیئت  و  قضایی  عالی  مسئولان  مشترک 
رؤسای  پزشکیان؛  مسعود  و  محسنی اژه ای  حجت الاسلام 
نهاد  در  قوه  عالی رتبه دو  قوای قضاییه و مجریه و مسئولان 

ریاست جمهوری برگزار شد.
ضمن  مشترک،  نشست  این  در  سخنانی  طی  محسنی اژه ای 
گرامی داشت هفته دولت و یاد و خاطره شهدای دولت به ویژه 
شهیدان رجایی و باهنر و رئیسی و همچنین تبریک آغاز به کار 
آرزوی  چهاردهم  دولت  برای  کرد:  اظهار  چهاردهم،  دولت 
به  گوناگون  به جهات  پزشکیان  آقای  از  دارم؛ حقیقتاً  توفیق 
به  پایبندی  در خصوص ضرورت  تأکیداتشان  از حیث  ویژه 
قانون و سیاست های کلی ابلاغی و برنامه هفتم، کمال تشکر 

و قدردانی را دارم.
رئیس قوه قضاییه در ادامه ضمن تبیین و تشریح ابعاد مختلف 
اعتقاد  رئیس جمهور  خوشبختانه  کرد:  بیان  عدالت  مقوله 
دارند و و  مقوله تحقق عدالت در شئون مختلف  به  راسخی 
این امر بسیار حائز اهمیت است. باید توجه داشت که یکی 
تمام  استقرار  اسلامی،  جمهوری  نظام  مهم  مأموریت های  از 
و  کار  به  زمینه  این  در  ما  است.  اجتماعی  عدالت  کمال  و 
کمال  و  تمام  تحقق  بدون  تردید  داریم.  نیاز  بیشتر  تلاش 

عدالت اجتماعی نیازمند ساختار، قانون و اجرا و مجری عادل 
و عادلانه است.

رئیس دستگاه قضا در ادامه بر ضرورت همگرایی و هم افزایی 
مردم  امور  پیشبرد  قوای کشور جهت  و  ارکان  بیشتر  هر چه 
به  و  سال   45 از  بیش  گفت:  راستا  همین  در  و  کرد  تأکید 
گذشته  اسلامی  انقلاب  پیروزی  از  قرن  نیم  حدود  عبارتی 
با تجربیات  نتوانیم  امروز دیگر  نیست  بنابراین سزاوار  است؛ 
که  نظرات  و  سلایق  اختلاف  بر  اندوخته ایم  که  گران سنگی 
امری طبیعی و مرسوم است، چیره و غالب شویم. باید به رغم 
وجود اختلاف سلایق، با همدلی و همگرایی و هم افزایی، امور 
کشور و مردم را به پیش ببریم و از مشغول شدن به حواشی، 

جداً اجتناب و احتراز کنیم.
فقط  ما  داریم؛  حاکمیت  امروز  ما  کرد:  تأکید  عدلیه  رئیس 

واعظ نیستیم که نصیحت کنیم؛ ما مسئولیت حاکمیتی داریم و 
نمی توانیم نسبت به دنیا و آخرت مردم بی تفاوت باشیم. نظام 
جمهوری اسلامی هم نسبت به دنیا و هم آخرت مردم مسئول 
است؛ ما باید برای مردم، زندگانی و دنیایی آباد و عزتمندانه 
و شرافتمندانه ایجاد کنیم و متعاقب آن، از ارزش های الهی و 
دینی نیز با جدیت پاسداری کنیم و با ظلم و ظالمین و فساد و 

مفسدین، مبارزه ای مجدانه و پیگیرانه داشته باشیم.
به درک مشترک  نیل و رسیدن  ادامه،  رئیس دستگاه قضا در 
در خصوص مسائل و مشکلات کشور را یکی از ضروریات 
و  سه گانه  قوای  گفت:  و  دانست  امور  پیشبرد  برای  بینات  و 
مشخصاً دو قوه مجریه و قضاییه باید بر نشست های هم اندیشی 
خود بیفزایند و با تشکیل کارگروه هایی مشترک، در قبال مسائل 
و مشکلات کشور، نخست به درک و فهم واحد نائل آیند و 
متعاقب آن بتوانند با همگرایی و همکاری، راهکارهای علمی 
و تخصصی برای برون رفت از مشکلات، اتخاذ و تجویز کنند.

قوه  که  می کنم  تأکید  دیگر  بار  کرد:  تصریح  عدلیه  رئیس 
قضاییه همواره در کنار دولت خواهد بود و برای پیشرفت و 
تعالی کشور و رفع مشکلات و دغدغه های مردم، تمام مساعی 
به کار خواهد بست؛  با دولت  را در همراهی  و تلاش خود 
ما موفقیت دولت را موفقیت نظام و همه اجزای آن از جمله 
دستگاه قضایی می دانیم؛ دغدغه ما تعالی و پیشرفت نظام و 
و  جناحی  دغدغه  پزشکیان  آقای  خوشبختانه  است؛  کشور 
طیفی ندارند و دارای نگاه کلان و ملی هستند و ما نیز بر این 

عهد استواریم.

درباره  شده  اعلام  آمار  جدیدترین  به  واکنش  در  محمودی 
جمعیت ایران که از سوی سازمان ملل ۹۱ میلیون نفر اعلام 
شده است، این آمار را ناشی از اشتباه محاسباتی اعلام کرد 
متولی  دستگاه  عنوان  به  تا  خواست  ایران  آمار  مرکز  از  و 
به  مقتضی  نحو  به  را  موضوع  تخصصی تر،  بررسی  ضمن 
سازمان ملل متحد منعکس و تا حصول نتیجه آن را پیگیری 

کند. 
موسسه  رئیس  محمودی«  جواد  »محمد  ایسنا،  گزارش  به 
تحقیقات جمعیتی کشور عصر امروز در نشستی با اصحاب 
اظهار  آمارهای جمعیتی جهانی  از  برخی  به  اشاره  با  رسانه 
کرد: براساس آمارهای سازمان ملل جمعیت دنیا در تیر ماه 
سال ۲۰۲۳.۸ میلیارد و ۹۱ میلیون و ۷۳5 هزار نفر گزارش 
شده بود که از این میزان 4 میلیارد و ۶۹ میلیون و ۳5۲ هزار 
نفر از آن ها مرد و 4 میلیارد و ۲۲ میلیون و ۳۸۳ هزار نفر زن 
هستند و براساس گزارش مذکور تراکم جمعیتی ۶۲ نفر به 

ازای هر کیلومتر مربع اعلام شده است.
و  میلیون   ۷۰ سالانه  متوسط  طور  به  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
رشد  نرخ  می شود،  اضافه  دنیا  جمعیت  به  نفر  هزار   45۹
جمعیت دنیا را براساس آخرین آمار ۰.۸۷ درصد اعلام کرد 
و افزود: برای اینکه جمعیت دنیا با افزایش دو برابری به ۱۶ 

میلیارد نفر برسد، ۸۰ سال زمان لازم است.
وی در ادامه ضمن اشاره به تعداد تولدها در سطح جهانی 
از تولد سالانه ۱۳۲ میلیون و ۱۱۰ هزار نفر در دنیا خبر داد 
۲۸.۲ سال است.  دنیا  فرزندآوری در  میانگین سن  و گفت: 
به طور متوسط نرخ باروری کل دنیا نیز ۲.۲5 فرزند به ازای 
به  است؛   ۱.۰4 نیز  نسل  تجدید  خالص  نرخ  است،  زن  هر 
این معنا که هر دختر به طور متوسط ۱.۰4 دختر را جایگزین 

خود می کند. بطور طبیعی در دنیا از هر هزار تولد 5۱۲ تولد 
پسر و 4۸۸ نفر دختر هستند.

رئیس موسسه تحقیقات جمعیتی کشور همچنین درخصوص 
نیز از فوت ۶۱ میلیون و  آمار مرگ و میر در سطح جهانی 
۶5۲ هزار نفر در سال براساس آخرین گزارش سازمان ملل 
خبر داد و افزود: نرخ مرگ و میر در سطح جهانی ۷.۶ در 
هزار است و سالانه ۳۳ میلیون و ۳۸4 هزار نفر از مردان و 
۲۸ میلیون و ۶۷ هزار نفر از زنان در جهان فوت می کنند که 
علت این فزونی فوت مردان بر زنان نیز این است که امید 

زندگی در زنان حدود 5 سال بیشتر از مردان است.
مهم  نیز  را  ایران  در  باروری  نرخ  به  توجه  ادامه  در  وی 
ارزیابی کرد و گفت: نرخ باروری کشور ۱.۶ فرزند به ازای 
هر زن و نرخ رشد طبیعی جمعیت حدود ۰.۷ درصد است. 
در برنامه هفتم توسعه نیز این نرخ باید به ۲.5 فرزند به ازای 
هر زن برسد، با این حال عدد ۲.۱ فرزند به ازای هر زن نرخ 

است. جایگزینی 
محمودی در ادامه در پاسخ به سوالی درخصوص آمار ۹۱ 
نیز  است،  شده  اعلام  تازگی  به  که  ایران  جمعیت  میلیونی 
اینگونه توضیح داد: برخی از منابع می گویند جمعیت ایران 
به ۹۱ میلیون نفر رسیده است، مرکز آمار باید در این زمینه 
و  اعلام می کرد  نادرست  را  آمار  این  توضیحی  ارائه  ضمن 
سپس موسسه تحقیقات جمعیتی نیز توضیحات خود را ارائه 
به  نسبت  فعلا  آمار  مرکز  و  احوال  ثبت  اما سازمان  می داد. 

این موضوع سکوت کرده اند.
به گفته رئیس موسسه تحقیقات جمعیتی کشور، سازمان ملل 
و  می کند  منتشر  را  جمعیتی  گزارش های  یکبار  سال  دو  هر 
گزارش سازمان ملل تا سال ۲۰۱۸ میلادی با داده های مرکز 

گزارش  از  اختلافات  ریشه  اما  داشت،  مطابقت  ایران  آمار 
سال ۲۰۱۹ شروع می شود.

در  ملل  سازمان  آمارهای  از  گزارشی  ارائه  ضمن  وی 
اظهار کرد: در سال ۲۰۱۶ سازمان  ایران  خصوص جمعیت 
برای  نفر،  هزار   ۲۷۷ و  میلیون   ۸۰ را  ایران  جمعیت  ملل 
سال ۲۰۱۹.۸۲ میلیون و ۹۱4 هزار نفر، برای سال ۲۰۲۱.۸۷ 
میلیون و ۹۲۳ هزار نفر، برای سال ۲۰۲.۸۸، میلیون و 55۱ 
هزار   5۶۸ و  میلیون   ۹۱ نیز   ۲۰۲4 سال  برای  و  نفر  هزار 
آمار  مرکز  با  را  ملل  سازمان  امارهای  اگر  کرد.  اعلام  نفر 
ایران مقایسه کنیم، میبینیم سازمان ملل آنچه که اعلام کرده 
اعلام  آمار  مرکز  که  آنچه  با  تفاوتی  تقریباً   ۲۰۱۹ سال  تا 
می کند، ندارد و میزان اختلافات بسیار کم است. اما اختلاف 

آمارها از گزارش مربوط به سال ۲۰۱۹ شروع می شود.
محمودی درباره علت این اختلاف توضیح داد: آخرین آمار 
ایران مربوط به سرشماری سال ۲۰۱۶ است؛ سازمان ملل در 
باروریِ  نرخ   ،۲۰۱۹ سال  در  ایران  جمعیت  گزارش  اعلام 
ایران را ۲.۱5 فرزند به ازای هر زن در نظر گرفت، درحالیکه 
نرخ باروری کل در سال ۲۰۲۲ از سوی سازمان ملل ۱.۷۷ 
که  درحالیست  این  بود.  شده  اعلام  زن  هر  ازای  به  فرزند 
در سال ۲۰۱۶ مرکز آمار ایران رسما نرخ باروری را ۲.۰۱ 
فرزند به ازای هر زن اعلام کرده بود. به دنبال گزارش سال 
ایران رسماً به سازمان ملل اعتراض کرد،  ۲۰۱۹ مرکز آمار 
سپس بر مبنای توضیحات مرکز آمار ایران نرخ های باروری 
ایران در گزارش  با آمارهای رسمی  به میزان زیادی مطابق 
سال ۲۰۲۲ و ۲۰۲4 اصلاح شد. در واقع ارسال نامه مرکز 
در  باروری  نرخ  اصلاح  باعث  ملل  سازمان  به  ایران  آمار 

سازمان ملل شد.

اژه ای: قوای مجریه و قضاییه با درک واحد مشکلات را حل کنند 

رئیس موسسه تحقیقات جمعیتی کشور: 

آمار ۹۱ میلیون نفری جمعیت ایران اشتباه محاسباتی سازمان ملل است

سیگنال های مثبت وزیر اقتصاد به 
بازار سرمایه؛ بورس باید سمبل 

اعتماد سهامداران باشد
وزیر امور اقتصادی و دارایی در روزهاهی اخیر سیگنال های 
به  می توان  جمله  آن  از  که  داد  کشور  اقتصاد  به  را  مثبتی 
ناترازی  بازار سرمایه و رفع  به  اعتماد سهماداران  بازگشت 

شبکه بانکی کشور اشاره کرد. 
ویژه  به  گذشته  ماه های  در  سرمایه  بازار  ایسنا،  گزارش  به 
یک ماه اخیر، روزهای خوشایندی را سپری نکرد و شرایط 
تا آنجا پیش رفت که نهادهای سیاست گذاری اقتصاد کشور 
از جمله بانک مرکزی به مسئله ریزش سهام ورود کردند تا 
بتوانند با برنامه های حمایتی، خروج سرمایه و کاهش ارزش 
سهام را مهار و کنترل کنند. در کنار آن سازمان بورس نیز 
با اقدامات کنترلی خود، از جمله ایجاد محدودیت در دامنه 
صندوق  از  نقدینگی  تزریق  درخواست  همچنین  و  نوسان 
توسعه، راهکارهای خود را برای کنترل این وضعیت و در 
نهایت بهبود شرایط و حال و هوای بازار سرمایه به آزمون 

نهاد.
اقتصادی  فعالان  و  سرمایه  بازار  را  اقدامات  این  پیامدهای 
پلکانی  رشد  شاهد  بعد  روزهای  در  و  گرفتند  نیک  فال  به 
ارزش سهام و بازگشت شاخص کل بازار سرمایه به کانال 
دو میلیون بودیم. با این حال هنوز محدودیت دامنه نوسان 
وجود دارد که نشان از تدام سیاست کاهش ریسک در این 
بازار داشته و باید منتظر باشیم که با بهبود شرایط موجود در 
از  بخش  این  چالشی  وضعیت  کاهش  شاهد  سرمایه،  بازار 

اقتصاد کشورباشیم.
و  اقتصادی  امور  وزیر  همتی   عبدالناصر  آنکه،  بهتر  خبر 
دارایی  در مراسم معارفه به عنوان وزیر اقتصاد و تکریم از 
وزیر اقتصاد پیشین که با حضور رئیس جمهور برگزار شد، 
بازار سرمایه  به  را  مثبتی  سیگنال های  در صحبت های خود 

مخابره کرد.
سکاندار وزارت اقتصاد با واقف بودن بر وضعیت اقتصادی 
اما  است  اقتصادی سخت  کرد: شرایط  نشان  موجود خاطر 
اراده اصلاح هم در دولت چهاردهم وجود دارد و به مردم 
از  قدری  اینکه  برای  را  خود  تلاش  تمام  می دهیم  اطمینان 
آلام و سختی های اقتصادی را کاهش دهیم، به کار خواهیم 

گرفت.
بسیاری از مشکلات به حکمرانی اقتصادی باز می گردد

همتی ادامه داد: ما با فرض وجود تحریم ها قرار است کار 
باید شیوه حکمرانی را اصلاح کنیم؛  کنیم و بر این اساس 
جمله  از  مختلف  حوزه های  در  که  مشکلاتی  از  بسیاری 
سیاست های ارزی، بازار پول، بازار سرمایه، تجارت خارجی 
و مشکلات فضای کسب و کار به حکمرانی اقتصادی ما باز 
همچون  موضوعاتی  و  ندارد  تحریم ها  به  ربطی  و  می گردد 
بخش های  در  دولت  مداخله  و  دستوری  گذاری  قیمت 

مختلف اقتصادی به این مشکلات دامن می زند.
با  اسلامی  شورای  مجلس  در  خود  نطق  پایان  در  همتی 
صراحت خاطر نشان کرد: تاکید می کنم که بازار بورس باید 

سمبل اعتماد سهامداران باشد.

روند سهم هزینه مسکن از هزینه کل 
خانوارها در مناطق شهری و روستایی :
سایه سنگین مسکن بر روی هزینه 

خانوار 
بررسی ها نشان می دهد از ابتدای دهه ۹۰ تا سال ۱4۰۱ حداقل 
ششم  یک  حداقل  و  شهری  خانوارهای  هزینه های  سوم  یک 

هزینه های خانوارهای روستایی صرف مسکن شده است. 
از  توجهی  قابل  بخش  همیشه  مسکن  ایران،  اکو  گزارش  به 
هزینه های خانوارهای کشور را تشکیل داده است. در بازه سال 
۹۰ تا ۱4۰۱، حداقل یک سوم هزینه های خانوارهای شهری و 
حداقل یک ششم هزینه های خانوارهای روستایی صرف مسکن 
شده است. در دوره مورد بررسی، زمانی که سرعت رشد هزینه 
هزینه  سهم  گرفته،  پیشی  هزینه  کل  رشد  سرعت  از  مسکن 
طرفی،  از  است.  یافته  افزایش  خانوارها  هزینه  کل  از  مسکن 
وقتی سرعت رشد هزینه کل از هزینه مسکن بیشتر شده، سهم 
در  است.  یافته  کاهش  خانوارها  هزینه  کل  از  مسکن  هزینه 
خانوارهای  کل  هزینه  از  مسکن  هزینه  سهم  زمانی،  بازه  این 
با  است.  بوده  روستایی  خانوارهای  برابر  دو  حدودا  شهری 
مقایسه هزینه مسکن و هزینه کل خانوارهای شهری و روستایی 
به  بررسی، می توان دید که خانوارهای شهری  در دوره مورد 
طور متوسط ۳.4 برابر خانوارهای روستایی برای مسکن هزینه 
به  این در حالیست که هزینه کل خانوارهای شهری  کرده اند. 

طور متوسط ۱.۷ برابر خانوارهای روستایی بوده است.
حضور پررنگ مسکن در هزینه های خانوارها

حیاتی  نقش  انسان،  اساسی  نیازهای  از  یکی  به عنوان  مسکن 
افزایش  با  می کند.  ایفا  خانوارها  رفاه  و  زندگی  کیفیت  در 
شهرنشینی و تغییرات سریع در الگوهای زندگی، اهمیت مسکن 
توجه  مورد  بیشتر  سرمایه ای  و  ضروری  کالای  یک  به عنوان 
قرار گرفته است. همچنین، مسکن به دلیل ماهیت خود قابلیت 
جانشینی با کالاهای دیگر را ندارد و نهایتا می توان به خانه های 
با  طرفی،  از  کرد.  مکان  نقل  ارزان تر  مناطق  در  و  کوچک تر 
افزایش تورم هزینه های مربوط به مسکن نیز افزایش یافته اند و 
خانوارها بخش زیادی از بودجه خود را صرف مسکن می کنند. 

بیشترین هزینه خانوارها متعلق به مسکن است.
وزن بالای مسکن بر دوش خانوارها

از  توجهی  قابل  بخش   ،۱4۰۱ سال  تا   ۹۰ دهه  ابتدای  از 
هزینه های خانوار به مسکن تخصیص یافته است. در این دوره، 
آن  درصد   ۳۳ حداقل  شهری  خانوارهای  هزینه های  کل  از 
صرف هزینه های مسکن شده است. به عبارت دیگر، یک سوم 

از هزینه های خانوارهای شهری برای مسکن خرج شده است.
نیز  روستایی  خانوارهای  هزینه های  کل  از  مشابه،  دوره  در 
حداقل ۱5 درصد به مسکن اختصاص یافته و حدود یک ششم 

از هزینه های آنها را دربرمی گیرد.
شهری  خانوارهای  مسکن  هزینه  متوسط  زمانی،  بازه  این  در 
۱۱.۸ برابر و متوسط هزینه کل آنها نیز ۱۰.۳ برابر شده است. 
برای خانوارهای روستایی، متوسط هزینه مسکن در این مدت 
برابر شده است. در واقع،  برابر و متوسط هزینه کل ۹.4   ۹.۸
برای خانوارهای هر دو مناطق شهری و روستایی، سرعت رشد 
بوده  کل  هزینه های  رشد  سرعت  از  بیشتر  مسکن  هزینه های 

است.
هزینه بالای مسکن برای خانوارهای شهری

روند سهم هزینه مسکن از کل هزینه های خانوارهای شهری از 
ابتدای دهه ۹۰ تا سال ۹4 تقریبا باثبات و در کانال ۳۳ درصد 
بوده است. دلیل اصلی آن این بوده که سرعت رشد هزینه های 
مسکن و هزینه کل خانوارهای شهری تقریبا برابر بوده است. 
در سال ۹5، سهم هزینه این بخش به ۳4.۱ درصد رسیده است. 
در سال ۹۶، سهم هزینه مسکن از کل هزینه ها ۱.۱ واحد درصد 
رسیده  درصد   ۳۳ در  خود  مقدار  کمترین  به  و  یافته  کاهش 
است. به این دلیل که در این سال سرعت رشد هزینه های کل 

از سرعت رشد هزینه مسکن پیشی گرفته است.

در  »اسرائیل«  درخواست  به  تلگرام  مدیرعامل 
فرانسه بازداشت شد

یک روزنامه ترکیه ای فاش کرد که بازداشت پاول دوروف بنیانگذار 
است. انجام شده  تل آویو  مقامات  به درخواست  فرانسه  در  تلگرام 

روزنامه صباح ترکیه فاش کرد که رژیم صهیونیستی در پشت پرده 
بازداشت پاول دوروف بنیانگذار و مدیرعامل تلگرام در فرانسه بوده 
است.این روزنامه اشاره کرد که انتشار تصاویر نسل کشی ارتش رژیم 
صهیونیستی در غزه در تلگرام، نگرانی مسئولان این رژیم را در پی 
داشته است.روزنامه صباح تاکید کرد که گفته می شود برخی هکرها 
به اطلاعاتی محرمانه در مورد نسل کشی ارتش اشغالگر صهیونیستی 
در نوار غزه دست یافته و آن را در تلگرام منتشر کردند اما تلگرام در 

برابر فشارهای این رژیم مقاومت کرده است.
ناکامی گوگل برای ساخت دیتاسنتر دوبلین

درخواست گوگل برای ساخت یک دیتاسنتر در حومه دوبلین، برای 
این غول  رد شد. طرح  ایرلند،  پایداری  الزامات  از  برخی  به  عمل 
فناوری برای ساخت یک تاسیسات ذخیره سازی داده به مساحت ۷۲ 
هزار و 4۰۰ متر مربع، از سوی شورای شهرستان دوبلین جنوبی رد 
شد. این شورا نوشت که گوگل، جزئیات کافی ارائه نکرده که این 
دیتاسنتر، پس از راه اندازی شدن در سال ۲۰۲۷، چه تاثیری بر تامین 
برق خواهد داشت.محدودیت های شبکه برق، تنها یکی از بزرگترین 
تشنه  دیتاسنترهای  رشد  با  که  است  ایرلند  زیرساختی  چالش های 
برق، تشدید شده است. در واقع، ظهور هوش مصنوعی و محبوبیت 
افزایش  دیتاسنترها،  برق  مصرف  است  شده  باعث  ابری،  خدمات 

سرسام آوری پیدا کند.
دستگیری پاول دوروف زمینه سیاسی دارد 

تلگرام  اطلاعات سوریه گفت که دستگیری موسس  معاون وزیر   ،
به  سوریه  اطلاعات  وزیر  معاون  داوا«  دارد.»احمد  سیاسی  زمینه 
بنیان گذار تلگرام که تا  اسپوتنیک گفت: » دستگیری پاول دوروف 
کنون جزئیاتی از آن فاش نشده، زمینه سیاسی دارد«.وی گفت: »این 
اتهامات که تاکنون جزئیاتی از آن ها افشا نشده زمینه های سیاسی 
وجود  مورد  دراین  پنهانی  جزئیات  که  نیست  تردیدی  هیچ  دارد. 
از  برای تحمیل شرایط و دستورالعمل ها  دارد، همچون تلاش هایی 
سوی کشورهای غربی به سبب تبدیل این برنامه به ابزاری در دستان 
غرب«.داوا ادامه داد: » تلگرام فرصت های فراوانی را بدون دخالت در 
سیاست های دولت ها یا پیام هایی که بین مخاطبین رد و بدل می شود 

برای کاربران فراهم کرده است«.
یک مقام پنتاگون: خطر جنگ همه  جانبه منطقه  ای 

در کوتاه مدت کاهش یافته است 
یک ژنرال عالی رتبه آمریکا گفت که خطر جنگ همه جانبه خاورمیانه 
در کوتاه مدت کاهش یافته است .ژنرال »سی کیو براون« رئیس ستاد 
مشترک ارتش آمریکا، به دنبال حملات متقابل رژیم صهیونیستی و 
حزب الله لبنان در ابتدای این هفته که منجر به حملات دیگر نشد 
گفت که باور دارد خطر جنگ همه جانبه در منطقه کاهش یافته است.

این در حالی است که ژنرال »سی کیو براون« رئیس ستاد مشترک 
ارتش آمریکا روز دوشنبه به رویترز گفت: » حتی با کاهش احتمال 
درگیری، تا زمانیکه تهران حمله به اسرائیل را در نظر دارد خطر هنوز 

رفع نشده است« .
زلنسکی »طرح پیروزی« در جنگ علیه روسیه را به 

بایدن ارائه می دهد 
»ولودیمیر زلنسکی« رئیس جمهوری اوکراین گفت که ورود نیروهای 
پیروزی«  از »طرح  به منطقه کورسک در روسیه بخشی  این کشور 
رئیس  بایدن«  »جو  به  سپتامبر  ماه  در  دارد  تصمیم  وی  که  است 
جمهوری آمریکا و دو جانشین بالقوه وی ارائه دهد.  وی تاکٔید کرد 
اقدام های  با  اوکراین در منطقه کورسک در عین حال  که عملیات 
اقتصادی و دیپلماتیک نیز همراه خواهد بود.زلنسکی افزود: »نکته مهم 
این طرح این است که روسیه مجبور شود تا به جنگ پایان دهد. ما 
به دنبال چنین چیزی هستیم و برای اوکراین نیز عادلانه خواهد بود«.
ایران هنوز »آماده و مهیای اقدام به حمله« است 

»جان کربی« سخنگوی شورای امنیت ملی کاخ سفید بدون اشاره به 
اقدام های تروریستی و  فراقانونی رژیم صهیونیستی، گفت که پیام 
ما به ایران آن است که از حمله به اسرائیل خودداری کند، چرا که 
واشنگتن آماده دفاع از متحد خود درخاورمیانه است.وی که با کانال 
۱۲ تلویزیون رژیم صهیونیستی گفت وگو می کرد، افزود که پیش بینی 
احتمال حمله تلافی جویانه ایران به اسرائیل دشوار است اما کاخ سفید 
تهدیدهای ایران را جدی می گیرد. کربی تصریح کرد که آمریکا بر این 
باور است که ایران هنوز »آماده و مهیای اقدام به حمله« است و افزود: 
»به همین دلیل ما آمادگی نیروهای خود در منطقه را تقویت کرده ایم.«

کاتس: نحوه برخورد با کرانه باختری باید همانند 
نوار غزه باشد

وزیر خارجه رژیم صهیونیستی در اظهاراتی وقیحانه خواستار تخلیه 
موقت ساکنان کرانه باختری شد و گفت نحوه برخورد با تهدیدات در 
کرانه باختری باید همانند نحوه عملکرد در نوار غزه باشد. »یسرائیل 
کاتس« اعلام کرد: »ما باید با تهدیدات در کرانه باختری مانند غزه 
برخورد کرده و تخلیه موقت ساکنان آن را اجرایی کنیم، زیرا این 
در  صهیونیستی  رژیم  خارجه  وزیر  است.«  چیز  همه  سر  بر  جنگ 
ایجاد یک  افزود: »ایران در حال تلاش برای  ادامه یاوه گویی هایش 
جبهه خشونت در کرانه باختری علیه اسرائیل براساس الگوی غزه و 
لبنان است«.یسرائیل کاتس همچنین اظهار کرد باید به صورت موقت 

فلسطینی ها از کرانه باختری تخلیه شوند.
خطرناک  مسیری  به  را  واشنگتن  نتانیاهو  هیل: 

درقبال ایران می کشاند
نشریه هیل با اشاره به اینکه نخست وزیر رژیم صهیونیستی آمریکا را 
به سمت مسیری خطرناک با ایران سوق می دهد، تاکید کرد: منافع 
سیاسی و شخصی نتانیاهو نباید در شکل دادن به اولویت های سیاست 
خارجی آمریکا بر منافع ایالات متحده برتری یابد. رسانه آمریکایی در 
یادداشت خود نوشت: در طول ۲۰ سال گذشته، برنامه هسته ای ایران 
محرک اصلی سیاست اسرائیل در منطقه و تلاش های بنیامین نتانیاهو 
)نخست وزیر رژیم صهیونیستی( برای نفوذ بر دولت های آمریکا بوده 
است. اما دولت بایدن )رئیس جمهور آمریکا( در حالی که امیدوار 
است حمله پیشگیرانه محدودی که اسرائیل به اهداف حزب الله لبنان 

در اوایل صبح یکشنبه انجام داد، منجر به جنگ منطقه ای نشود.
اتهامات جدید علیه خود اعتراض  ترامپ به طرح 

کرد
دونالد ترامپ گفت معاون رئیس جمهور آمریکا باید فورا خواستار رد 
کیفرخواست جدید علیه او شود، با این استدلال که پرونده باید بر 
اساس مصونیت ریاست جمهوری کنار گذاشته شود. »دونالد ترامپ« 
رئیس جمهور سابق آمریکا و نامزد جمهوری خواهان در انتخابات که با 
اتهامات کیفری متعددی روبروست و کیفرخواست جدیدی هم دارد، 
در پلتفرم »تروث سوشال« نوشت: »این حماقت اکنون متوجه »رفیق« 
کامالا هریس است که فعالانه این کیفرخواست را دنبال می کند، آن 
هم به جای اینکه فورا خواستار کنار گذاشتن آن شود؛ همانطور که 

انتظار می رود انجام شود.«
لاوروف: به دنبال تبیین دکترین هسته ای روسیه هستیم 

وزیر خارجه روسیه تاکید کرد که مسکو به دنبال تبیین دکترین خود 
در استفاده از سلاح هسته ای است.  »سرگئی لاوروف«، وزیر خارجه 
روسیه در کنفرانس مطبوعاتی با »شائع الزندانی«، وزیر خارجه دولت 
مستعفی یمن تاکید کرد که کشورش در تلاش است تا دکترین خود 
کرد  تاکید  کند.لاوروف  روشن  هسته ای  از سلاح  استفاده  برای  را 
که مقام های روسیه در حال شفاف سازی دکترین استفاده از سلاح 
جنگ  از  آمریکایی ها  که  است  »واضح  گفت:  هستند.وی  هسته ای 
جهانی سوم به عنوان یک امر ممکن صحبت می کنند. اگر این جنگ 

رخ دهد، به طور خاص بر اروپا تاثیر می گذارد. 
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کارگرنیا عنوان کرد
 حمایت مجموعه مدیریت شهری 

رشت از بیماران هموفیلی 

فراخوان جشنواره رسانه »ترسیم عشق« 
منتشر شد

سیاهکار زاده در جلسه افتتاح پروژه های هفته دولت :

افزایش محدوده منطقه آزاد انزلی به نفع استان و منافع ملی است 

مدیرعامل  و  هیئت مدیره  رئیس  سیاهکارازده،  محمدسجاد   
و  سرمایه گذاری  پروژه های  افتتاح  جریان  در  سازمان  این 
زیرساختی منطقه آزاد انزلی با بیان اینکه طی چهارماهه نخست 
سال جاری، سازمان متبوع وی به میزان دوازده ماهه ۱۴۰۲، در 
شاخص تحقق طرح های سرمایه گذاری موفقیت کسب نموده؛ 
امسال،  تیرماه  پایان  لغایت  فروردین  ابتدای  از  داشت:  اظهار 
ارزش سرمایه گذاری های محقق شده در این منطقه به ۶ هزار 
با کل میزان سال گذشته بوده  برابر  میلیارد تومان رسیده که 
و نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۳۵۰ درصد رشد داشته 

است. 
را  مدت  این  طی  شده  محقق  خارجی  سرمایه گذاری  وی   
 ۱۴۰ حدود  افزایش  بر  تصریح  با  و  اعلام  دلار  میلیون   ۱۲
درصدی نسبت به همین مدت در سال ۱۴۰۲؛ اضافه کرد: نکته 
جالب توجه اینکه در دوازده ماهه سال گذشته ۱۶ میلیون دلار 

سرمایه گذاری محقق شده، حاصل گردید.
 مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی با اشاره به صدور ۱۰۰۰ 
در  جاری؛  سال  اول  چهارماهه  در  اقتصادی  فعالیت  مجوز 
ارتباط با شاخص های عملکردی سازمان متبوع خود در حوزه 
صادرات گفت: صادرات واحدهای تولیدی این منطقه در این 
دوره زمانی ۱۱ میلیون دلار بود که در مقایسه با مدت مشابه در 
سال گذشته ۲۵ درصد رشد پیدا کرده و صادرات محصولات 
تولیدی منطقه به سرزمین اصلی )داخل کشور( نیز با افزایش 

۴۰ درصدی از مرز ۱۳۴ میلیون دلار عبور کرده است.
از  صادرات  موردبحث،  مدت  در  اینکه  بیان  با  سیاهکارزاده 
طریق منطقه به ۹۰ میلیون دلار رسید که در قیاس با ۷۰ میلیون 
درصدی   ۲۰ صعود  بیانگر  گذشته  سال  در  شده  صادر  دلار 

ریل  خط  به  کاسپین  بندی  مجتمع  اتصال  با  افزود:  است، 
از  بهره برداری حداکثری  این سازمان حول  تمرکز  سراسری، 
که  بود  حمل ونقلی  و  صادرات  ترانزیتی،  رقابتی  مزیت  این 
براین اساس علاوه بر صدور کالاهای تولیدی داخلی، اقدامات 
خوبی جهت ترانزیت کالا میان آسیای میانه و غرب آسیا انجام 

شده است.
حوزه  در  خود  متبوع  سازمان  مختلف  اقدامات  تبیین  با  وی 
انزلی، اضافه کرد:  آزاد  منطقه  به روستاوندان  خدمات رسانی 
تحقق  و  منطقه  روستاهای  نیازسنجی های  ساماندهی  به منظور 
همین  بر  و  ایجاد  کمیته ای  دراین خصوص،  متوازن  توسعه 
اساس حدود ۱۶ میلیارد تومان در بخش های مختلف عمران 
روستایی، و خدمات رسانی به عزیزان از منابع درآمدی سازمان 

هزینه شده است.
از  انزلی   رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد 
افزایش بودجه عمرانی این سازمان از ۲۰۰ میلیارد تومان در 
سال ۱۴۰۲ به رقمی برابر با ۱۲۰۰ میلیارد تومان در سال جاری 
خبر داد و در خصوص طرح توسعه محدوده جغرافیایی این 
محدوده  افزایش  مباحث،  برخی  علی رغم  کرد:  اظهار  منطقه 
منطقه آزاد انزلی به نفع استان و منافع ملی بوده؛ موضوعی که 

در حال بررسی در مجلس شورای اسلامی است.
بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی ۱۱ طرح سرمایه  گذاری 

و زیر ساختی در منطقه آزاد انزلی
مناسبت گرامیداشت هفته دولت  ۱۱ طرح سرمایه گذاری  به 
ریال  میلیارد  هزار   ۶۷ سرمایه گذاری  میزان  با  زیرساختی  و 
از سوی بخش خصوصی و این سازمان که زمینه ایجاد شغل 
بهره برداری  نموده و می کند، مورد  فراهم  را  نفر  برای ۱۲۰۴ 

قرار گرفته و عملیات اجرایی احداث آن آغاز شد. 
بر این  اساس ۷  طرح سرمایه گذاری توسط بخش خصوصی و 
چندین طرح عمران روستایی و فرهنگی - آموزشی با مجموع 
سرمایه گذاری و هزینه  کرد ۵۴۰۸۰ میلیارد ریال و اشتغال زایی 
مستقیم برای ۱۱۰۹ نفر در هفته دولت مورد بهره  برداری قرار 
گرفتند و در این مدت فعالیت رسمی مجتمع تجاری فرهنگی 
با سرمایه گذاری ۴۹۰۰۰ میلیاردریالی که زمینه اشتغال مستقیم 

برای ۱۰۰۰ نفر را به وجود آورده نیز آغاز شد.
بنابراین گزارش، هم زمان با گرامیداشت هفته دولت دو باب 
بخش  ریالی  میلیارد   ۱۵۰۰ سرمایه گذاری  با  سرپوشیده  انبار 
خصوصی با ایجاد اشتغال برای ۲۰ نفر در مدار خدمات رسانی 
قرار گرفت و درعین  حال فاز اول مجموعه هتل پارک پلاس 
با صرف هزینه ۳۰۰۰ میلیارد ریال و ایجاد شغل برای ۴۰ نفر 

توسط بخش خصوصی افتتاح شد.
حوزه  طرح های  از  بهره برداری  زمینه  در  و  دیگر  سوی  از 
و  برق  کالاهای  تولید  بر  مشتمل  تولیدی  واحد  سه  صنعتی، 
الکترونیک، محصولات آرایشی - بهداشتی و پوشاک مجموعاً 
باارزش سرمایه گذاری ۴۳۰ میلیارد ریال و اشتغال زایی مستقیم 

برای ۴۹ نفر نیز به صورت رسمی وارد مدار تولید شدند.
سازمان منطقه آزاد انزلی در راستای اجرای مسئولیت اجتماعی 
حوزه  در  متنوعی  طرح های  دولت  هفته  مناسبت  به  خود، 
عمرانی روستایی و خدمات فرهنگی - مذهبی در روستاهای 
محل  از  میلیاردریالی   ۱۵۰ هزینه  با صرف  انزلی  آزاد  منطقه 
منابع این سازمان، افتتاح نمود که این طرح ها شامل لایروبی 
و  اداری  ساختمان  احداث  روستایی،  معابر  آسفالت  انهار، 
بقاع  مساجد، حسینیه ها،  تجهیز  و  بازسازی  محرومین،  منازل 
متبرکه و برپایی دوره های آموزشی - ترویجی و رویدادهای 

ورزشی است.
این گزارش حاکی است؛ طرح هایی که با حضور نماینده عالی 
دولت در استان گیلان به میمنت هفته دولت عملیات اجرایی 
آنها آغاز شد ۵ طرح بود که مجموع هزینه برآورد شده برای 
برای  میلیارد ریال می باشد و  احداث طرح های فوق ۱۳۲۵۰ 

۹۵ نفر فرصت شغلی ایجاد می کند.
با  انبار سرپوشیده  باب  راستا عملیات ساخت یک  در همین 
برای  اشتغال  زمینه سازی  با  ریال  میلیارد   ۶۰۰ سرمایه گذاری 
۲۵ نفر و تکمیل دو باب انبار سرپوشیده با هزینه  کرد ۱۲۰۰ 
نفر توسط بخش  برای۳۰  میلیارد ریالی واشتغال زایی مستقیم 
در حوزه  که  سرمایه گذاری  خصوصی شروع شد؛ طرح های 
بندری  مجتمع  نقلی  و  بندری، حمل   زیرساخت های خدمات 

کاسپین منطقه آزاد انزلی محسوب می شوند.
آن  فرایند ساخت  که  همچنین چهارمین طرح سرمایه گذاری 
بخش  توسط  صفر  بالای  و  زیر  سردخانه  احداث  شد،  آغاز 
اشتغال زایی  و  ریال سرمایه گذاری  میلیارد   ۴۵۰ با  خصوصی 
۲۰ نفر بود و آخرین طرحی که عملیات ایجاد آن شروع گردید 
میلیاردریالی   ۱۱۰۰۰ هزینه  با  مسکونی  برج  یک  ایجاد  نیز 
مستقیم  به  صورت  نفر   ۲۰ برای  که  است  خصوصی  بخش 

فرصت شغلی فراهم می کند.

از  خوبی  خاطرات  استان  مردم  گفت:  گیلان  کل  بازرس 
خصوصی  بخش  به  استان  این  بزرگ  شرکت های  واگذاری 
برای  گذشته  در  که  اشتباهاتی  نمی دهیم  اجازه  ما  و  ندارند 

شرکت های بزرگ این استان پیش آمده، مجدداً تکرار شود.
در راستای سفر ریاست عالی سازمان بازرسی کل کشور به 
این  تولیدی  امور  بازرسی  و  نظارت  معاون  بازدید  و  گیلان 
سازمان از شرکت ریسندگی خاور گیلان، جلسه ای به منظور 
گیلان  استان  کل  بازرسی  در  شرکت  این  مشکلات  بررسی 

برگزار شد.
استان  کل  بازرس  آقایی،  احمد  بر  علاوه  که  جلسه  این  در 
و  نظارت  معاون  تجارت،  و  معدن  صنعت،  مدیرکل  گیلان، 
مدیر  کل،  بازرسی  تولیدی  امور  گروه  سربازرس  و  بازرسی 
عامل شرکت آتیه دماوند و مالک شرکت ریسندگی خاور نیز 
بخش خصوصی،  به  شرکت  واگذاری  نحوه  داشتند،  حضور 
ایفای تعهدات خریدار و نقشه راه سرمایه گذار مورد بررسی 

قرار گرفت.
سرمایه گذاری  از  حمایت  اعلام  ضمن  جلسه  این  در  آقایی 
از  بازرسی  حمایت  این  کرد:  تصریح  گیلان  استان  در 

سرمایه گذاری به این معنی نیست که پروژه های واگذار شده 
را به حال خود رها کنیم.

بازرس کل استان گیلان ضمن بیان این نکته که مردم استان 
این  بزرگ  شرکت های  واگذاری  از  خوبی  خاطرات  گیلان 
نمی دهیم  اجازه  ما  افزود:  ندارند،  بخش خصوصی  به  استان 
استان  این  بزرگ  شرکت های  برای  گذشته  در  که  اشتباهاتی 

پیش آمده، مجدداً تکرار شود.
شرکت ریسندگی خاور از سال ۱۳۵۵ فعالیت خود را تحت 
آغاز  فعلی(  )ایران خودرو دیزل  پوشش گروه صنعتی خاور 
بانک صنعت  به  این شرکت  کلیه سهام  کرد. در سال ۱۳۷۱ 

و معدن انتقال یافت. نوع فعالیت این شرکت هم تولید نخ از 
به  اشتغال  و همچنین  آن  فروش  و  و مصنوعی  طبیعی  الیاف 

گونه امور صنعت نساجی می باشد.
و  می باشند  فعالیت  مشغول  کارگر  نفر   ۱۴۰ شرکت  این  در 
خصوصی  گذار  سرمایه  به  مزایده  طریق  از   ۱۴۰۱ سال  در 
واگذار گردید. اما با بررسی های صورت گرفته توسط بازرسان 
گذار  سرمایه  به  تحویل  زمان  از  گیلان،  استان  کل  بازرسی 
به  نسبت  تولید و درآمد شرکت مذکور  میزان  خصوصی در 

سنوات قبل تغییری صورت نپذیرفته است.
به   و  گرفته  صورت  مذاکرات  به  توجه  با  و  اساس  این  بر 
عدم همکاری شرکت سرمایه گذار با مسئولین ذیربط استانی 
شرکت  وقت  اسرع  در  گردید  مقرر  فوق  جلسه  در  تاکنون، 
مذکور ضمن ارائه برنامه زمانبندی شده، نسخه ای از قرارداد 
به  تا میزان عمل  بازرسی کل قرار داده  منعقده را در اختیار 

تعهدات آن نیز مورد بررسی قرار گیرد.
دریافت  دستور  ذی ربط  بازرسان  به  خطاب  آقایی  در ضمن 
تعهد مبنی برعدم تغییر کاربری عرصه صنعتی واگذار شده به 

شرکت سرمایه گذار را صادر کرد.

بازرس کل گیلان در جلسه رسیدگی به مشکلات شرکت ریسندگی خاور :

اجازه نمی دهیم اشتباهات گذشته مجدداً تکرار شود

مدیر کل صمت گیلان درامتداد برنامه های هفته دولت: 

یک واحد تولید »پروفیل یو پی وی سی« در رضوانشهر افتتاح شد
مدیر کل صنعت، معدن و تجارت استان گیلان گفت: ۱۵ طرح 
به تدریج در حال  برنامه های هفته دولت  صنعتی در راستای 

افتتاح و بهره برداری هستند. 
 » تیمور پورحیدری« در مراسم افتتاح واحد تولیدی »پروفیل 
در گیلان  امسال  دولت  هفته  با  پی وی سی« که همزمان  یو 
در رضوانشهر با حضور استاندار و جمعی از مسئولین استان 
زمین  مساحت  به  زمینی  در  کارخانه  این  گفت:  شد،  برگزار 
ساختمان  و  سوله  مربع  متر   ۲۱۵۰ حدود  با  مترمربع   ۴۲۰۰
اداری در محدوده روستای سکام شهرستان رضوانشهر احداث 

گردیده که یکی از ۱۵ پروژه هفته دولت به حساب می آید.
وی با بیان اینکه ۱۵ طرح صنعتی در راستای برنامه های هفته 
دولت به تدریج در حال افتتاح و بهره برداری هستند، افزود 

:برای راه اندازی این کارخانه مورد افتتاح امروز بیش از ۱۷۰ 
میلیارد سرمایه گذاری انجام شده است.

تن   ۷۵۰۰ را  کارخانه  این  توانایی  و  ظرفیت  مسئول  این 
انواع پروفیل UPVC در طول سال اعلام کرد و افزود: این 
محصولات کاربرد زیادی در صنعت ساختمان دارد و با توجه 
به مقاومت بالا در برابر رطوبت و خوردگی، جایگزین مناسبی 

برای چوب در ساختمان سازی می باشد.
وی مجموع اعتبار پروژه های صنعتی گیلان در هفته دولت را 
بالغ بر ۳۳۶ میلیارد تومان عنوان و اضافه کرد: میزان اشتغال 
مستقیم ایجاد شده در پروژه های صنعتی هفته دولت ۳۵۶ نفر 

است.
مدیر کل صمت گیلان گفت: پروانه های بهره برداری صنعتی 
فقره   ۴۴۰ از  بیش  تاکنون  سیزدهم  دولت  ابتدای  از  صادره 

بوده است.

مرکزی  بخش  توابع  از  آتشگاه  روستای  به  آبرسانی  پروژه 
شهرستان رشت تکمیل و به بهره برداری رسید.

چهارمین  با  همزمان  داشت:  بیان  رشت  آبفای  امور  مدیر   
فرماندار رشت  کیا عاشوری  ،با حضور  هفته دولت  از  روز 
و تعدادی از مدیران و مسئولین شهرستانی  پروژه آبرسانی 
افتتاح  به  رشت  مرکزی  بخش  توابع  از  آتشگاه  روستای  به 

رسید.
خصوص  به  حاضرین  به  مقدم  خیر  ضمن  امیری«  »محمود 
فرماندار و همراهان، گزارش مختصری از وضعیت روستاهای 
بهره مند شهرستان رشت ارائه کرد و گفت: شهرستان رشت 
روستا   ۱۶۶ تعداد  این  از  که  باشد  می  روستا   ۲۳۸ دارای 

تحت پوشش خدمات شرکت آبفا بوده، از آب شرب سالم 
و بهداشتی برخوردار و ۷۲ روستا فاقد شبکه آبرسانی است.

وی افزود: در راستای توسعه شبکه آبرسانی حوزۀ روستایی 
محل  از  گذشته،  سال   ۳ طی  رشت  شهرستان  سطح  در 
 ۸۱۲ ملی  توسعه  صندوق  و  زدایی  محرومیت  اعتبارات 
میزان  این  از  که  است  شده  اجرایی  گذاری  لوله  کیلومتر 
شرب  آب  فاقد  روستاهای  به  مربوط  کیلومتر   ۱۲۹ از  بیش 

می باشد.
برای  نیاز  مورد  هزینه  رشت  فاضلاب  و  آب  امور  مدیر 
آشامیدنی  آب  تامین  برای  اقدام  دست  در  طرحهای  تکمیل 
ریال  میلیارد  هزار   ۱۰ را  رشت  شهرستان  فاقد  روستاهای 

آبرسانی شهرستان  رینگ  تکمیل  هزینه  افزود:  و  عنوان کرد 
هزار   ۳۵ معادل   ۱۴۰۳ سال  بهای  فهرست  اساس  بر  رشت 

میلیارد ریال می باشد.
امیری حجم عملیاتی پروژه روستای آتشگاه را، اجرای ۱۵ 
کیلومتر شبکه توزیع آب شرب با صرف هزینه ای بالغ بر ۶۵ 
میلیارد ریال از محل صندوق توسعه ملی عنوان کرد و اظهار 
داشت: با تکمیل این پروژه ۶۰۰ خانوار از نعمت آب شرب 

سالم و بهداشتی بهره مند می شوند.
وی همچنین خواستار اهتمام ویژه فرماندار شهرستان رشت 
بهره  و  تکمیل  اجرا،  برای  لازم  بودجه  جذب  راستای  در 

برداری از پروژه های روستایی شد.

تکمیل پروژه آبرسانی به روستای آتشگاه شهرستان رشت

رئیس شورای اسلامی شهر رشت گفت: حمایت از بیماران 
هموفیلی و تلاش برای کاهش دغدغه های آنان، از وظایف 
در  رشت  مردم  منتخبین  تاکید  مورد  و  شهرداری  اجتماعی 

شورای شهر است.
  دکتر »محمد حسین واثق کارگرنیا« رئیس شورای اسلامی 
گیلان  هموفیلی  درمانگاه  از  بازدید  طی  امروز  رشت  شهر 
به همراه مهندس دانش شکیب شهردار منطقه دو رشت در 
احداث  کرد:  اظهار  گیلان  هموفیلی  کانون  مدیر  با  دیدار 
با  و  با مشارکت شهرداری رشت  درمانگاه هموفیلی گیلان 
انجام  هموفیلی  به  مبتلا  بیماران  های  دغدغه  کاهش  هدف 
 ، درمانگاه  این  سریعتر  چه  هر  تجهیز  با  امیدواریم  و  شد 
پس از این بیماران هموفیلی رشت و استان به منظور انجام 
کشور  شهرهای  دیگر  به  سفر  برای  نیازی  درمانی  خدمات 

نداشته باشند .
 وی با تاکید به حمایت مجموعه مدیریت شهری رشت از 
بیماران مبتلا به هموفیلی افزود: در کنار مشارکت مجموعه 
منظور احداث درمانگاه هموفیلی  به  مدیریت شهری رشت 
اساس مصوبه شورای اسلامی شهر رشت  بر  این شهر،  در 
این  از  مالی  منظور حمایت  به  ای  بودجه  همه ساله ردیف 
بیماران در بودجه شهرداری رشت به تصویب شورا می رسد 
و امیدوارم با این اقدامات بتوانیم تا حدودی از نگرانی های 

خانواده هایی که بیمار هموفیلی دارند را کاهش دهیم.

تعداد ۱۹۸ پالت به وزن ۲۷۵ تن کالای مکشوفه پلی اتیلن 
اشتعال زا در گیلان تعیین تکلیف و از طریق مزایده سراسری 

جهت مصارف در چرخه تولید کشور، تحویل خریدار شد.
اموال تملیکی استان گیلان  مدیر کل جمع آوری و فروش 
اظهار کرد: تعداد ۱۹۸ پالت به وزن ۲۷۵ تن کالای مکشوفه 
طریق  از  و  تکلیف  تعیین  گیلان  در  زا  اشتعال  اتیلن  پلی 
کشور،  تولید  چرخه  در  مصارف  جهت  سراسری  مزایده 

تحویل خریدار شد.
فروش  و  آوری  جمع  کل  اداره  عمومی  روابط  گزارش  به 
اموال تملیکی استان گیلان، احمدرضا موقری مدیر کل اموال 
تملیکی گیلان بیان کرد: به جهت جلوگیری از تضییع حقوق 
بیت المال و حفظ حقوق دولت، با توجه به آتش زا بودن 
این کالاها و شرایط نگهداری کالا در گمرک آستارا، پس از 
اخذ مجوز از استاندارد و دستور قضایی، تعیین تکلیف آن 
از طریق مزایده سراسری با قید فوریت انجام شد و به ارزش 

تقریبی هشتاد میلیارد ریال به فروش رسید.

مدیر کل جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی استان گیلان اعلام کرد 

تعیین تکلیف ۲۷۵ تن کالای قاچاق 
پلی اتیلن اشتعال زا در گمرک آستارا

علوم  دانشگاه  پیوندی  اعضای  فرآهم آوری  واحد  مسئول 
پزشکی گیلان گفت: نوجوان ۱۴ ساله گیلانی با اهدای عضو 

به سه بیمار نیازمند به پیوند، زندگی دوباره بخشید.
سال  عضو  اهدای  سیزدهمین  کرد:  ظهار  ریماز«  »سیامک 
اهل  ساله   ۱۴ کریمی«  »امیرمهدی  نام  به  گیلان  در  جاری 
شهرستان رضوانشهر ثبت و اعضای این نوجوان مرگ مغزی 

با رضایت خانواده به بیماران نیازمند پیوند عضو اهدا شد.
دنبال  به  نوجوان چهارم شهریور جاری  این  بیان کرد:  وی 
وجود  با  که  بود  شده  مغزی  حاد  آسیب  دچار  خونریزی 
تلاش پزشکان معالج در بخش مراقبت های ویژه بیمارستان 

۱۷ شهریور رشت مرگ مغزی شد.
علوم  دانشگاه  پیوندی  اعضای  فرآهم آوری  واحد  مسئول 
پزشکی گیلان اضافه کرد: به دنبال مرگ مغزی این نوجوان 
این  پیوندی  اعضای  آوری  فراهم  واحد  همکاران  تلاش  با 
دانشگاه و با رضایت خانواده وی ۲ کلیه و کبد امیرمهدی به 

سه بیمار نیازمند پیوند اهدا شد.
واحد فراهم آوری دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی 
درمانی گیلان از سال ۹۳ پس از کسب مجوزهای لازم از 
کار  به  آغاز  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزارت 
کرد؛ این واحد مستقر در بیمارستان رازی رشت با حضور 
در  مندان  علاقه  سوالات  به  پاسخگویی  آماده  کارشناسان 
مورد فرآیند اهدای عضو و دریافت کارت اهدا به صورت 

حضوری است.
بیهوشی،  شامل  متخصص  چهار  توسط  مغزی  مرگ  تایید 
متخصص مغز و اعصاب، جراح مغز و اعصاب، داخلی و 
متخصص پزشکی قانونی انجام می شود و در کنار این مراحل 

در صورت رضایت خانواده اهدا عضو صورت می گیرد.
اعلام رضایت برای پیوند اعضا از سال ۱۳۸۷ در گیلان انجام 
می شود؛ »باربد چمن زیبای« کودک چهار ساله نخستین اهدا 
کننده عضو در گیلان است که با رضایت خانواده کلیه اش 

به مردی ۴۲ ساله پیوند زده شد.
هر فرد مرگ مغزی در صورتی که خانواده اش خیلی زود 
دست کم  جان  می تواند  دهد،  رضایت  عضو  اهدای  برای 
هشت تا ۵۳ نفر را نجات دهد؛ بر اساس آمارها هر ۱۰ دقیقه 
یک نفر به فهرست انتظار برای پیوند عضو اضافه می شود، 
هر ۲ ساعت نیز یک نفر به سبب نرسیدن عضو پیوندی جان 

خود را از دست می دهد.

اهدای اعضای نوجوان مرگ مغزی در 
گیلان به سه بیمار زندگی دوباره بخشید

از  اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی گیلان  معاون فرهنگی 
انتشار فراخوان جشنواره رسانه »ترسیم عشق« خبر داد و از 
علاقمندان به شرکت در این جشنواره خواست آثار خود را 

تا ۲۹ شهریور به دبیرخانه این جشنواره ارسال کنند. 
قاسم مصفا در گفت و گو با ایرنا اظهار کرد: پدیدآورندگان 
گزارش  یادداشت،  تیتر،  خبر،  قالب  پنج  در  می توانند  آثار 
خبری یا تصویری و عکس حداکثر سه اثر انتشار یافته در 
نشریات مکتوب و مجازی دارای مجوز در بازه زمانی ۱۶ تا 
۲۷ شهریور را به دبیرخانه سوگواره واقع در رشت - خیابان 
حافظ اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی گیلان ارسال کنند. 
گفتمان  ایجاد  هدف  با  عشق  ترسیم  جشنواره  گفت:  وی 
شناسایی  اربعین،  فرهنگی  و  اجتماعی  ابعاد  در  رسانه ای 
ظرفیتهای اربعین به عنوان الگوی فرهنگی اقتصادی و غیره 
از طریق رسانه های مکتوب و مجازی و تبیین نقش پیاده روی 
بین  همگرایی  ایجاد  و  فرهنگی  بین  ارتباطات  در  اربعین 
مسلمانان برگزار می شود؛ در پایان به نفراتنخست تا سوم 
اعطاء  نقدی  هدیه  و  تقدیر  لوح  تندیس  نیز  جشنواره  این 

می شود.
غزه  اربعین،  شیعه،  تمدنی  گفتمان  و  اربعین  افزود:  مصفا 
اربعین،  پایدار،  امنیت  اربعین و توسعه  و فرهنگ مقاومت، 
پیوستگی و انسجام امت اسلامی، اربعین تجلی حق جویی 
عدالت طلبی و ظلم ستیزی، اربعین تجلی حجاب و عفاف 

محورهای این جشنواره اعلام شده است. 
وی اضافه کرد:عکس های ارسالی در صورت راه یابی باید 
بصورت فایل اصلی با کیفیت مطلوب و فرمت jpg با وضوح 
به  الکترونیکی  پست  یا  و  فشرده  لوح  قالب  در   dpi  ۳۰۰

دبیرخانه ارسال شود.
آئین های حسینی یکی از مهمترین و تاثیرگذارترین مراسم 
پیاده  آئین  جمعی و اجتماعی شیعیان محسوب می شوند و 
تاریخی،  فراملی،  ای  پدیده  عنوان  به  اربعین حسینی  روی 
نشان  را  جهانی  اجتماع  یک  در  یک دلی  جلوه  فرامذهبی 

می دهد.
وحدتی که حول محبت امام حسین )ع( شکل می گیرد و 
بیانگر این مطلب است که چگونه این رویداد الهی میتواند 
خرده گفتمان های مختلف را در یک فضای گفتمانی واحد 
گرد هم جمع کند در این بین رسانه به عنوان گسترده ترین 
شبکه ترویجی میتواند در معرفی اهل بیت )ع( از دریچه این 

رویداد فرهنگی جهان اسلام نقش آفرین باشد. 

 ۱۲۵ گفت:  گیلان  غواصی  و  غریق  نجات  هیات  رئیس   
هموطن از آغاز سال جاری تاکنون توسط ناجیان غریق در 

آب های ساحلی استان از غرق شدگی نجات یافتند. 
هاشم اسماعیلی روز سه شنبه در گفت و گو با ایرنا اظهار 
نیمه مهر است و در  کرد: فصل شنا از دهه دوم خرداد تا 
واقع با گرمی هوا و سفرهای تابستانه در بیش از ۳۰۰ نقطه 
خطرآفرین و ۲۲ طرح سالم سازی دریا با حدود ۷۰۰ ناجی 
غریق در سطح سواحل استان به اجرا درآمده و تا کنون در 
نجات  شدگی  غرق  از  هموطن   ۱۲۵ آنان  تلاش های  سایه 

یافتند.
وی با اشاره به اینکه بیشترین نجات یافته با ۲۴ نفر مربوط 
به سواحل شهرستان رشت است، ادامه داد: نجات یافتگان 
علاوه بر افراد بومی، هموطنانی نیز از استانهای تهران، البرز، 
زنجان، اردبیل، خراسان رضوی، آذربایجان شرقی، اصفهان، 

قم، قزوین و هرمزگان بودند.
به  اشاره  با  گیلان  غواصی  و  غریق  نجات  هیات  رئیس 
توجه  قابل  و  محسوس  کاهش  شاهد  گذشته  سال  اینکه 
آمار غرق شدگان بودیم، اضافه کرد: متاسفانه امسال تاکنون 
هشت نفر غرق شده اند که از این تعداد چهار مغروق مربوط 
در  هم  نفر  یک  و  تالش  در  نفر  یک  رشت،  شهرستان  به 
رضوانشهر  سواحل  در  نفر  دو  و  رودسر  شهرستان  آبهای 

غرق شدند.
شدگی  غرق  خطر  از  پیشگیری  در  البته  افزود:  اسماعیلی 
هوشیاری خانواده ها بسیار مهم است و امیدواریم همکاری 
خانواده ها با ناجیان غریق بیشتر شود تا شاهد کاهش تعداد 
غرق شده ها باشیم و از سوی دیگر در روزهای پرخطر از 

دریا استفاده نکنند.
سالم  طرح های  در  دریا  از  استفاده  اینکه  به  اشاره  با  وی 
کرد:  بیان  دارد،  ادامه  مهرماه  نخست  هفته  تا  شنا  سازی 
حضور  استان  سواحل  خطرآفرین  مناطق  در  غریق  ناجیان 
نیز همچنان  امیدواریم که همکاری و تعامل مردم  دارند و 
ادامه یابد تا شاهد هیچ حادثه تلخی هنگام استفاده از دریا 

نباشیم.
نقطه   ۳۰۰ گذشته  سال  اینکه  به  توجه  با  افزود:  وی 
خطرآفرین در سواحل استان شناسایی شده بود با هماهنگی 
نقاط  این  ذیربط  مسئولان  سایر  و  فرمانداری ها، هلال احمر 
به روزرسانی شد و هم اینک این رقم به ۳۴۰ نقطه رسیده 
اشاره  با  گیلان  غواصی  و  غریق  نجات  هیات  است.رئیس 
ناجی   ۲ متوسط  طور  به  خطرآفرین  نقطه  هر  در  اینکه  به 
غریق تعیین شده که در طول ۳۰۲ کیلومتر از سواحل استان 
مستقر هستند، ادامه داد: سال گذشته کاهش چشمگیری در 
با  تعداد غرق شدگان رقم خورد چنانکه  خصوص کاهش 
کاهش ۷۵ درصدی آمار غرق شدگان، تعداد فوتی ها به ۱۰ 

نفر رسید و تلاش می کنیم این تعداد کاهش یابد.

انتقال فاضلاب و تکمیل  اجرای عملیات لوله گذاری خط 
ایستگاه پمپاژ PSA آغاز شد. 

 معاون بهره برداری و توسعه فاضلاب شرکت آبفای استان 
از آغاز عملیات لوله گذاری خط انتقال فاضلاب و تکمیل 

ایستگاه پمپاژ PSA(  )رشت خبر داد.
«مارال محبوب« افزود: در راستای تکمیل، نصب تجهیزات 
و راه اندازی ایستگاه پمپاژ PSA  که در محدوده پل بوسار 
به سمت میدان شهید قلی پور واقع شده است ، اجرای خط 
لوله  از  استفاده  با  ایستگاه  این  از  انتقال فاضلاب خروجی 
های GRP  به قطر یک هزار میلیمتر و به طول ۳۸۵ متر ، از 

هفته اول مرداد ماه سال جاری آغاز شده است.
بخشی  تکمیل  ادامه  در  پروژه  این  کرد:  تصریح  محبوب 
طرح  قالب  در  و  شهر رشت  فاضلاب  اجرایی  عملیات  از 
تاسیسات فاضلاب شهر رشت با اعتباری بالغ بر ۴۰۰ میلیارد 
ریال از محل اعتبارات ملی در حال اجرا بوده که با نهایی 
شدن و تکمیل آن جمعیتی بالغ بر ۱۲۷ هزار نفر از مزایای 

اجرای این پروژه برخوردار خواهند شد.

ناجیان غریق در سواحل گیلان 
۱۲۵ نفر را نجات دادند

شروع عملیات لوله گذاری خط انتقال 
 PSA فاضلاب و تکمیل ایستگاه پمپاژ



وزیر آموزش و پرورش خبر داد:

استمرار خدمت ۳۰ هزار معلم بازنشسته
 ۱۳۰۰ طرح آماده افتتاح است

8 میوه مفید برای رشد سریع مو

مهمترین  از  را  معلم  کمبود  پرورش،  و  آموزش  وزیر 
گفت:  و  کرد  اعلام  کشور  آموزشی  نظام  چالش های 
لغو  شد  معلمان  شدن  بازنشسته  باعث  که  را  بخشنامه ای 
بازنشسته  که  معلم  هزار   ۳۰ نزدیک  الان  همین  تا  کردیم، 

شده بودند ثبت نام کردند که بیایند و کمک کنند.
در  شهریور-   ۵  - دوشنبه  روز  عصر  کاظمی  علیرضا 
همایش استانداران که در سالن پیامبر اعظم وزارت کشور 
برگزار شد، اظهار داشت: استفاده از معلمان بازنشسته یکی 
اگر  است،  معلم  کمبود  جبران  برای  راهکارها  بهترین  از 
فدا  را  جانش  معلم  شویم  قائل  احترام  ذره ای  معلم  برای 
می کند، به مدیران کل آموزش و پرورش گفتم اگر معلمان 
را دعوت کنیم و خواهش کنیم، حتما به ما کمک می کنند.

وزیر آموزش و پرورش افزود: بخش نامه ای را اخیراً فرستاده 
بخش نامه ای  می شوند.  بازنشسته  معلم  هزار   ۷۰ که  بودند 
بود؛  کرده  ایجاد  نارضایتی  از  موجی  که  بودند  فرستاده 
کرده  تربیت خدمت  و  تعلیم  نظام  در  سال   ۳۰ که  معلمی 
لغو  قلبی رنجیده برخورد می کنیم که آن بخشنامه را  با  را 

کردیم و گفتیم ما دست معلمان را می بوسیم و تا همین الان 
نام کردن  بازنشسته ثبت  نزدیک ۳۰ هزار از همین معلمان 

که بیاند کمک کنند.
برای رفع کمبود کلاس و معلم تلاش می کنیم

مدارس  بازگشایی  برای  لازم  تمهیدات  درباره  کاظمی 
گفت: در کشور شخصیتی چون آقای مومنی کم داریم که 
این حوزه  ابعاد دیگر سرآمد هستند در  اینکه در  با وجود 
بسیار حساس بوده و دقت زیادی دارند و وقت بیشتری را 

در این حوزه صرف کردند.
این  در  کشور  وزارت  در  مومنی  آقای  گفت: حضور  وی 
برهه تاریخی غنیمت است و می تواند راهگشای بسیاری از 

مسائل و چالش ها باشد.
کاظمی با بیان اینکه آموزش و پرورش یک دستگاه فراملی 
پرورش  و  آموزش  مسائل  به  گفت:  است،  فرادستگاهی  و 
فصل  بزرگترین  پرورش  و  آموزش  زیرا  کنیم  توجه  باید 

مشترک دولت و ملت است.
و  دولت  پیام های  تمام  پرورش  و  آموزش  گفت:  کاظمی 
به جامعه  می تواند  ممکن  زمان  کوتاه ترین  در  را  حاکمیت 
این حوزه  در  مساله  کوچکترین  کند.  منتقل  خود  مخاطب 
به آموزش و  بنابراین توجه  تبدیل شود  به بحران  می تواند 

پرورش باید بیشتر شود.
تمام  حال حاضر  در  اینکه  بیان  با  پرورش  و  آموزش  ویر 
است،  دغدغه  کم  و  ایمن  آرام،  بازگشایی  ما  غم  و  هم 
گفت: البته اکنون از کمبود نیرو و فضای آموزشی و کمبود 

اعتبارات رنج می بریم.
وی با بیان اینکه در آموزش و پرورش با دو کمبود روبه رو 
با  برابر  انسانی  نیروی  کمبود  اول  کرد:  هستیم، خاطرنشان 
برای  که  معلم  کمبود کلاس  دوم  و  موجود  استانداردهای 
آموزش و پرورش است که تلاش می کنیم به بهترین شکل 
 ۲ هر  این  داریم،  چالش  که  هایی  استان  در  حتی  ممکن 

کمبود کلاس و معلم برطرف شود.
نزدیک به 8 هزار کلاس درس و ۱۳۰۰پروژه را آماده 

افتتاح است
کاظمی با بیان اینکه تنها پروژه ای که اگر خوب مدیریت 
نکنیم بحران های بدی برای دولت ایجاد می کند بازگشایی 
مدارس است گفت: بازگشایی مدارس یک پروژه ملی است 
کشور  نقاط  اقصی  تا  و  می شود  تهران شروع  مرکز  از  که 

جاری و ساری است.
کلاس  هزار   ۸ به  نزدیک  افزود:  پرورش  و  آموزش  وزیر 
شاید  داریم،  افتتاح  آماده  را  پروژه   ۳۰۰ و  هزار  و  درس 
اشکالات جزئی این پروژه ها داشته باشد که شما استانداران 
با حمایتی که می توانید با توجه به ظرفیت هایی که در استان 
دارید کمک کنید که این ۱۰ درصدی هم که باقی مانده از 

این پروژه ها آماده افتتاح شود.
به رئیس سازمان نوسازی مدارس گفتم  وی اظهار داشت: 
که جدول افتتاحیه پروژه ها را قبل از ۲۵ شهریور بدهد که 
بتوانیم یک جا افتتاح کنیم و آمادگی کامل برای بازگشایی 

مدارس را داشته باشیم.
دانشگاه فرهنگیان ماموریت گرا و راهبردی است

کاظمی بعد از این نشست در جمع خبرنگاران گفت: لازم 
می دانم از نوع نگاه آقای مومنی به جامعه فرهنگی کشور 
نهایت  بی  تربیت کشور  و  تعلیم  فضای  و  معلمان  ویژه  به 
و  آموزش  که  است  نگاهی  همان  این  کنم.  سپاسگزاری 

پرورش به آن نیاز دارد.
وی با بیان این که تحصیل دانش آموزان اتباع برای ما خیلی 
و  تربیتی  و  امنیتی  مسائل  موضع  این  گفت:  است،  مهم 

آموزشی دارد باید به همه این مسائل توجه کنیم.
وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: به دنبال این هستیم که 
مشکلات و دغدغه هایی عده ای را که به صورت غیرقانونی 
و غیرمجاز مهمان ما هستنند، به شکل مناسب برطرف کنیم، 
در حال تمهید مقدمات هستیم و جای نگرانی وجود ندارد.

وی دانشگاه فرهنگیان را برای آموزش و پرورش، دانشگاه 
گفت:  و  کرد  توصیف  راهبردی  بسیار  و  ماموریت گرا 
تعلیم و تربیت در حوزه  بزرگترین پشتوانه و سرمایه نظام 
تامین منابع دانشگاه فرهنگیان است. دانشگاه فرهنگیان باید 

در بعد کمیت و کیفیت مورد توجه قرار بگیرد.
را  لازم  های  زیرساخت  ای  گونه  به  باید  افزود:  کاظمی 
را  خودمان  نیاز  مورد  انسانی  نیروی  تمام  که  کنیم  فراهم 
در قالب دانشگاه فرهنگیان وارد نظام تعلیم و تربیت بکنیم.

درمان  بهداشت،  وزارت  تغذیه  بهبود  دفتر  تغذیه  کارشناس 
و آموزش پزشکی گفت: امروزه در سبد غذایی تمامی افراد 
غذاهای فرآوری شده و فوق فرآوری شده جای خود را باز 
محسوب  مصرف کنندگان  سلامتی  برای  تهدیدی  که  کرده اند 

می شود.
پیدا  زیادی  سروصدای  شده  فرآوری  غذاهای  روزها  این   
از  هستند،  چیز  همه  مقصر  شده  فرآوری  غذاهای  کرده اند. 
افزایش خطر ابتلا به چاقی و بیماری قلبی گرفته تا سرطان و 
دیابت نوع ۲، و همچنین انواع دیگر اثرات مضر برای سلامتی. 

اما آیا واقعاً این مقام شرور شایسته است؟
رسد،  می  نظر  به  که  است  چیزی  آن  از  تر  پیچیده  موضوع 
زیرا تعریف رسمی از غذاهای فرآوری شده وجود ندارد. آنها 
از مواد حداقل فرآوری  در طیفی گسترده ای قرار دارند که 
شده مانند کنسرو تا فرآوری شده همچون چیپس نمکی، هات 
داگ و حتی محصولات پخته شده بسته بندی شده را در بر 

می گیرد.
وزارت  تغذیه  بهبود  دفتر  تغذیه  کارشناس  دولتی  سپیده 
با خبرنگار  بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در گفت وگو 
حوزه سلامت ایرنا بر این باور است که غذاهای فرآوری شده 
تقریباً در همه جا وجود دارد و اجتناب از آنها برای بسیاری 
را  خود  مصرف  باید  دلیل  همین  به  و  است  دشوار  مردم  از 

مدیریت کنیم.
مشروح این گفت و گو به شرح زیر است:

غذاهای فرآوری شده چیست؟
غذاهای فرآوری شده شامل هر غذایی است که پخته، کنسرو 
شده، منجمد، نگهداری، بسته بندی یا غنی شده با مواد مغذی 
ایالات  کشاورزی  وزارت  گفته  طبق  واقع،  در  است.  مفید 
متحده، هر چیزی که له شده، برش داده شده، خرد شده، قطعه 
آب  شده،  پوره  شده،  مخلوط  شده،  گرفته  هسته  شده،  قطعه 
میوه گرفته شده یا خشک شده باشد، یک غذای فرآوری شده 

در نظر گرفته می شود.
از  تر  سالم  فرآوری شده  غذاهای  از  برخی  که  است  واضح 
که  تغذیه  متخصص  یک  اسپان،  گرین  ابی  هستند.  سایرین 
بیماری و مدیریت وزن در وست  از  متخصص در پیشگیری 
پورت، کانکتیکات است، می گوید: »یک کیسه بادام زمینی بو 
داده فرآوری شده در نظر گرفته می شود، اما خوب است. در 
مقابل، بادام زمینی آغشته به شکلات با پوشش عسل، بدیهی 

است که بیشتر فرآوری شده و برای شما بدتر است«.
آیا همه غذاهای فرآوری شده برای بدن مضر هستند؟

برخی از این غذاها در اوج تازگی فرآوری می شوند تا کیفیت 
تغذیه ای خود را حفظ کنند. وقتی گوجه فرنگی پخته و سپس 
کنسرو می شود، در نهایت لیکوپن به عنوان یک آنتی اکسیدان 

بیشتر از گوجه فرنگی تازه در دسترس بدن است.
کاهو و اسفناج کیسه ای، سبزیجات از قبل خرد شده، آجیل 
بو داده، میوه های خشک شده، میوه های کنسرو شده، شیرین 
نشده و سبزیجات و لوبیاهای بدون نمک، کنسرو ماهی مانند 
به  شده  فرآوری  کم  غذاهای  جمله  از  سالمون،  و  تن  ماهی 
شمار می روند که طبخ غذاهای باکیفیت و مغذی را برای افراد 

پرمشغله راحت می کنند.
البته غذاهای فرآوری شده ممکن است با مواد مغذی مهم مانند 
کلسیم، ویتامین D، اسید فولیک یا آهن غنی شوند که می تواند 
به پیشگیری از بیماری های مزمن کمک کند؛ در این زمینه می 
توان به مواردی چون لبنیات و محصولات لبنی گیاهی مانند 
پنیر و ماست، نان و پاستا سبوس دار یا سبوس دار، بسیاری 
سازی  غنی  و  بوده  ای  تغذیه  های  شیک  از غلات صبحانه، 
با اسید فولیک اشاره کرد که در بسیاری  غلات تصفیه شده 
از کشورها با هدف ارتقای بهداشت و سلامت عمومی اجرا 

شده است.
این  از تولیدکنندگان مواد غذایی فوق فرآوری شده  بسیاری 
غذاها را به گونه ای فرموله می کنند که باعث می شود مردم به 

خوردن آن ها ادامه دهند
دارند  قرار  فرآوری شده  فوق  این طیف، غذاهای  انتهای  در 
شود؛  می  گفته  نیز  شده  فرآوری  بسیار  غذاهای  آنها  به  که 

نوشابه  قندی،  صبحانه  غلات  چیپس،  از  عبارتند  موارد  این 
های گازدار، آب نبات، کوکی ها، فرآورده های گوشتی، مانند 
گوشت اغذیه فروشی و سوسیس، رشته فرنگی و سوپ فوری، 

غذاهای سرخ شده، پیتزا یخ زده و ناگت مرغ.
بسیاری از تولیدکنندگان مواد غذایی این غذاها را به گونه ای 
فرموله می کنند که باعث می شود مردم به خوردن آن ها ادامه 
دهند؛ به عبارت دیگر، این غذاهای فرآوری شده بسیار خوش 
از  را  میزان خوردن خود  باعث شوند کنترل  توانند  طعم می 

دست بدهید.
چرا غذاهای فرآوری شده مضر هستند؟

ابتلا  خطر  می تواند  شده  فرآوری  فوق  غذاهای  زیاد  مصرف 
به بیماری های مزمن را افزایش دهد. غذاهای فوق فرآوری 
شده حاوی مواد افزودنی هستند از جمله روغن های اضافی و 
سایر چربی ها، شکر، نمک، کالری و مواد نگهدارنده که هیچ 

ارزش غذایی ندارند.
خطر  می تواند  شده  فرآوری  فوق  غذاهای  زیاد  مصرف 

ابتلا به بیماری های مزمن را افزایش دهد
مصرف غذاهای فوق فرآوری شده به ویژه برای سلامت انسان 
مضر است. متاآنالیز ده ها مطالعه در سال ۲۰۲۴ میلادی نشان 
می دهد که غذاهای فوق فرآوری شده می توانند خطر ابتلا 
به بیماری های مزمن از جمله اضطراب، بیماری قلبی، برخی 
سرطان ها، دیابت نوع ۲، چاقی و فشار خون را افزایش دهند.

متابولیسم  مجله  در  میلادی   ۲۰۱۹ سال  در  که  مطالعه ای  در 
سلولی به چاپ رسید، محققان دریافتند که وقتی بزرگسالانی 
که کمی اضافه وزن دارند به مدت دو هفته از رژیم غذایی با 
غذاهای فوق العاده فرآوری شده پیروی می کنند، در مقایسه با 
زمانی که از یک رژیم غذایی فراوری شده استفاده می کنند، 
تقریباً ۵۰۰ کالری بیشتر در روز مصرف می کنند و وزن اضافه 
کردن  محدود  که  رسیدند  نتیجه  این  به  محققان  می کنند. 
موثر  استراتژی  یک  است  ممکن  فرآوری شده  فوق  غذاهای 

برای پیشگیری و درمان چاقی باشد.
مصرف مقادیر زیاد غذاهای فوق فرآوری شده اثرات مضری 
بر سلامت مغز دارد. در یک مطالعه در سال ۲۰۲۴ منتشر شده 
در BMJ، که بیش از ۱۱۴۰۰۰ بزرگسال را طی ۳۴ سال مورد 
ارزیابی قرار داد، نشان داده شد که غذاهای فوق فرآوری شده 
التهاب عصبی را تقویت می کنند و سد خونی مغزی را مختل 
مانند  مرتبط،  شرایط  و  عصبی  تخریب  به  منجر  که  می کنند، 

دمانس اسکلروز متعدد و پارکینسون می شود.
روزانه  مصرف  که  بزرگسالانی  که  داد  نشان  دیگری  مطالعه 
با  زمان  طول  در  دارند،  بالاتری  شده  فرآوری  فوق  غذاهای 

سرعت بیشتری از کاهش شناختی برخوردار هستند.
آیا این قبیل غذاها بر سلامت روان نیز تاثیر دارد؟

سدیم،  قند،  از  مملو  شده  فرآوری  فوق  غذاهای  از  بسیاری 
چربی اشباع شده و مواد افزودنی هستند که تعادل باکتری ها 
را در میکروبیوم روده بر هم می زند، همانطور که زمینه رو به 
تأثیر می  رشد روانپزشکی تغذیه نشان داده بر سلامت روان 

گذارد.
در یک تجزیه و تحلیل در سال ۲۰۲۳ میلادی محققان دریافتند 
شرکت کنندگانی که روزانه ۹ وعده یا بیشتر از غذاهای فوق 
های  کننده  شیرین  حاوی  که  آنهایی  ویژه  به  شده،  فرآوری 
مصنوعی هستند، استفاده می کردند، در مقایسه با افرادی که 
افزایش  یا کمتر مصرف می کردند، ۵۰ درصد  فقط ۴ وعده 

خطر ابتلا به افسردگی داشتند.
مشکلات  از  تعدادی  با  شده  فرآوری  فوق  غذاهای  تنها  نه 
مرگ  با  که  شده  داده  نشان  بلکه  هستند،  مرتبط  سلامتی 

زودهنگام نیز مرتبط هستند.
یک مطالعه نیز نشان داد که مردان با مصرف زیاد غذاهای فوق 
سرطان  به  ابتلا  برای  بیشتری  خطر  معرض  در  شده  فرآوری 
در  زنان  و  مردان  بین  در  شایع  سرطان  سومین  کولورکتال، 

ایالات متحده هستند.
مشکلات  از  تعدادی  با  شده  فرآوری  فوق  غذاهای  تنها  نه 
مرگ  با  که  شده  داده  نشان  بلکه  هستند،  مرتبط  سلامتی 

زودهنگام نیز مرتبط هستند.

در یک مطالعه در سال ۲۰۲۴ میلادی، محققان دریافتند افرادی 
که به طور متوسط  هفت وعده غذای فوق فرآوری شده - به 
با قند  ویژه گوشت های فوق فرآوری شده، غذاهای صبحانه 
بالا و نوشیدنی های شیرین - مصرف می کنند، ۴ درصد بیشتر 
درصد   ۸ و  علل  همه  از  ناشی  میر  و  مرگ  معرض خطر  در 
افزایش خطر مرگ و میر ناشی از بیماری های نورودژنراتیو در 

مقایسه با افرادی که این کار را نکردند قرار دارند.
چگونه از غذاهای فرآوری شده اجتناب کنیم؟

غذاهای فرآوری شده تقریباً در همه جا وجود دارد و اجتناب 
از آنها را دشوار می کند. در واقع، این نوع غذاها در حال فراگیر 
شدن هستند. مطالعه ای در شماره ۲۰۲۲ مجله آمریکایی تغذیه 
ویژه  به  شده،  فرآوری  غذاهای  مصرف  که  داد  نشان  بالینی 
غذاهای فوق فرآوری شده، به طور مداوم در بین بزرگسالان 
در ایالات متحده از سال ۲۰۰۱ تا ۲۰۱۸ میلادی افزایش یافته 
است. علاوه بر این، تحقیقات که غذاهای فوق فرآوری شده 
متحده  ایالات  در  شده  مصرف  کالری  از  درصد   ۵۸ شامل 
هستند. با این حال، راه هایی برای کاهش مصرف وجود دارد.

محققان چند راهکار اصولی برای اجتناب از غذاهای فرآوری 
شده پیشنهاد می دهند:

۱- در خانه آشپزی کنید
از  را  راحت  وعده های  میان  یا  خورید  می  غذا  بیرون  وقتی 
می  محصولات  آن  در  که  آنچه  مورد  در  خورید،  می  قفسه 
آید، حرفی ندارید. با این حال، وقتی در خانه آشپزی می کنید، 
می توانید انواع موادی را که استفاده می کنید، مانند سبزیجات 
تازه، میوه ها، غلات کامل، لوبیا، ماهی و سایر مواد مغذی و 

نحوه تهیه آنها را کنترل کنید.
۲- از پیشخوان اغذیه فروشی فاصله بگیرید

سرد،  غذاهای  از  مملو  فروشی  اغذیه  گوشت های  بخش 
سوسیس و سایر گوشت های فرآوری شده است. در عوض، 
غذاهای  و  گوشت  بخش  از  پروتئین  با  را  خود  خرید  سبد 
های  جایگزین  که  جایی  کنید،  پر  فروشی  خواربار  دریایی 
هوشمندانه ای مانند مرغ، گوشت گاو، ماهی قزل آلا و میگو 
پیدا خواهید کرد. برای پروتئین های گیاهی، تخم مرغ و نخود 

را امتحان کنید.
۳- برچسب مواد تشکیل دهنده و برچسب حقایق تغذیه 

را بخوانید
بالا،  فروکتوز  با  ذرت  شربت  شامل  که  محصولاتی  از 
رنگ های  شده،  هیدرولیز  پروتئین  هیدروژنه،  روغن های 
ضد  عوامل  امولسیفایرها،  طعم،  تقویت کننده های  مصنوعی، 

جوش و غلیظ کننده هستند دوری کنید.
۴- نمک را کنترل کنید

سعی کنید نمک اضافه شده را محدود کنید. بیشتر سبزیجات 
اضافه هستند.  نمک  ها و سس ها حاوی  کنسرو شده، سوپ 
غذاهایی را با برچسب »بدون نمک اضافه شده«، »کم سدیم« 
یا »سدیم کاهش یافته« انتخاب کنید تا میزان نمکی را که از 

غذاهای فرآوری شده مصرف می کنید، کاهش دهید.
۵- از چربی های ترانس دوری کنید

در  اغلب  که  هستند  رژیمی  چربی  نوعی  ترانس  چربی های 
کمی  مقادیر  اگرچه  شوند.  می  یافت  شده  فرآوری  غذاهای 
بیشتر  اما  دارد،  وجود  غذایی  مواد  در  طبیعی  طور  به  آن  از 
متخصصان سلامت در مورد چربی های ترانس که در مقادیر 
زیاد استفاده می شوند، نگران هستند. غذاهای بسته بندی شده 
بسیار فرآوری شده از جمله کوکی ها، دونات ها و کراکرها 
و غذاهای سرخ شده از جمله محصولات برتر با چربی ترانس 

هستند.
مصرف بیش از حد چربی های ترانس با سلامت ضعیف قلب 
افزایش  را   )LDL(بد کلسترول  توانند  می  زیرا  است،  مرتبط 
داده و کلسترول خوب)HDL( را کاهش دهند. روی برچسب 
فاقد  غذای  مواد  و  باشید  ترانس  کلمه  دنبال  به  غذایی  مواد 

ترانس یا با ترانس بسیار کم را انتخاب کنید.
پنهان و شیرین کننده های مصنوعی  ۶- مراقب قندهای 

باشید
افزوده شده می توانند  قندهای  لیست مواد تشکیل دهنده،  در 
با نام های مختلفی از جمله شکر قهوه ای، شربت ذرت، شکر 
بین دو  اینها در  اگر  باشند.  نیشکر، عسل، کنسانتره آب میوه 
یا سه ماده اولیه ذکر شده ظاهر شوند، به این معنی است که 

محصول حاوی مقادیر قابل توجهی شکر است.
به  فرآوری شده  از غذاهای  برخی  باشید که  داشته  به خاطر 
کننده های مصنوعی هستند. شیرین  جای شکر حاوی شیرین 
کننده های مصنوعی که به عنوان شیرین کننده های غیر مغذی 
ناراحتی  نفخ و سایر  باعث  توانند  نیز شناخته می شوند، می 

های گوارشی شوند.
از  استفاده  بهداشت  جهانی  سازمان  دستورالعمل های 
شیرین کننده های مصنوعی برای کاهش وزن را ممنوع و حتی 
اعلام کرده که آسپارتام )یک شیرین کننده مصنوعی( احتمالًا 
برای انسان سرطان زا است که البته این شیرین کننده مصنوعی 
به طور گسترده ای در غذاهای فرآوری شده استفاده می شود.

چگونه غذاهای فرآوری شده را حذف کنیم؟
غذایی  رژیم  از  کامل  طور  به  شده  فرآوری  غذاهای  حذف 
رژیم  کلی  کیفیت  است،  مهم  آنچه  اما  نباشد  ممکن  شاید 
زمانی  تا  که  موافقند  سلامت  متخصصان  است.  شما  غذایی 
که به طور کلی یک رژیم غذایی سالم می خورید، هر چند 
وقت یکبار چند وعده غذای فرآوری شده جای نگرانی ندارد. 
به هر حال، برخی غذاها از جمله نان سبوس دار، برخی مواد 

پروتئینی و غذاهای غنی شده، سالم هستند.

نایب رئیس انجمن علمی داروسازان ایران اظهارداشت: اجرای 
طرح دارویار توسط سازمان غذا و دارو توسط بیمه ها خیلی 
چرخه  تضعیف  سبب  موضوع  این  و  نمی شود  اجرا  خوب 
نقدینگی این طرح شده است.دکتر وحیده چالاکی گفت: طرح 
دارویار که از تیرماه سال ۱۴۰۱ اجرا شده، هدف و پایه آن 

بسیار خوب بوده اما در اجرا دارای نواقصی است.
وی افزود: عدالت در تقسیم ارز در حوزه دارو و رسیدن این 

ارز به بیمار از مهمترین اهداف این طرح بوده است.
وی با اشاره به اینکه خیلی از دلایل کمبود دارویی به خاطر 
کمبود نقدینگی است، افزود: اکثریت داروها تحت پوشش این 
بیمه ها به داروخانه ها هم  بیمه رفتند و بازپرداخت  طرح و 
متاسفانه طولانی شده است و این موضوع مشکلاتی را ایجاد 
اظهار  ایران  انجمن علمی داروسازان  کرده است.نایب رئیس 

امیدواری کرد با تدابیر بیمه های تحت پوشش و سازمان های 
مرتبط مانند برنامه و بودجه و سازمان هدفمندی ، بتوان فاصله 

پرداخت برای داروخانه ها و مراکز درمانی را کم کنیم.
نقش  و سیاست گذاری سلامت  داروسازان در حکمرانی 

بیشتری داشته باشند
وی با اشاره به اینکه بعد حکمرانی و نقش داروساز در این 
نمی  قرار  توجه  مانده و خیلی مورد  مغفول  حوزه در کشور 
گرفت، گفت: داروسازان باید در حکمرانی و سیاست گذاری 
حوزه  در  آنان  نقش  تا  باشند  داشته  بیشتری  نقش  سلامت 

سیاست گذاری پررنگ شود.
نایب رئیس انجمن علمی داروسازان ایران تاکید کرد: داروساز 
ارایه  و  داروخانه  در  دارو  عرضه  به  محدود  اش  نقش  نباید 
مشاور دارویی باشد، بلکه در حوزه های سیاست گذاری در 

دارو  و  غذا  معاونت  دارو،  و  غذا  سازمان  بهداشت،  وزارت 
از  اعم  مختلف  های  سازمان  در  بازپرداخت  های  حوزه  و 
سازمان برنامه و بودجه، وزارت صمت و بانک مرکزی تمامی 
وزارتخانه ها که به نحوی در حوزه تصمیم گیری موثر هستند، 
داروساز باید نظر فنی مرتبط بدهند و تعیین خط و مشی کنند.

خوبی  هدف  یک  دهنده  نشان  خوب  حکمرانی  افزود:  وی 
در  داروساز  جایگاه  ارتقا  سبب  مجموع  در  که  بود  خواهد 
چرخه  و  بیمار  نفع  به  نهایتا  که  شد  خواهد  سلامت  حوزه 
تک  داروهای  هرچند  داد:  ادامه  شدچالاکی  خواهد  سلامت 
اخیر  های  سال  در  اما  شود  می  عرضه  که  سالهاست  نسخه 
دلیل  همین  به  است.  شده  پرداخته  آن  به  بیشتر  مقدار  یک 
تولیدکنندگان به سمت تولید بیشتر انها رفتند و تکنولوژی آن 

را هم بدست آورده اند.
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میوه ها منبع غنی ویتامین ها، مواد معدنی و آنتی اکسیدان 
و  باشند  برای حفظ سلامت مو ضروری می  ها هستند که 
را  مو  های  فولیکول  رشد  و  رشد  برای  لازم  مغذی  مواد 

تامین می کنند. 
وقتی نوبت به موهایی شاداب و سالم می رسد، طبیعت راه 
حل های فراوانی ارائه می دهد. میوه ها، مملو از مواد مغذی 
بلکه  هستند،  مفید  ما  کلی  سلامت  برای  تنها  نه  ضروری، 

نقشی حیاتی در تقویت رشد مو دارند.
میوه ها منبع غنی ویتامین ها، مواد معدنی و آنتی اکسیدان 
و  باشند  برای حفظ سلامت مو ضروری می  ها هستند که 
را  مو  های  فولیکول  رشد  و  رشد  برای  لازم  مغذی  مواد 

تامین می کنند.
باشید  داشته  پرپشت  و  حجیم  موهای  دارید  دوست  اگر 
میدانید که کدام میوه برای رشد مو مفید است؟ خوب، در 
و  رشد  برای  ها  میوه  بهترین  و  موثرترین  از  لیستی  اینجا 

ضخامت مو لیست شده است:
مرکبات

پرتقال، لیمو و گریپ فروت سرشار از ویتامین C هستند که 
به تولید کلاژن بیشتر و به تقویت و رشد مو کمک می کند.

توت ها
بلوبری، توت فرنگی و تمشک سرشار از آنتی اکسیدان هایی 
هستند که با رادیکال های آزاد مبارزه می کنند، از فولیکول 
های مو در برابر آسیب اکسیداتیو محافظت می کنند و رشد 

مو را تحریک می کنند.
آووکادو

محتوای  و  سالم  های  چربی  داشتن  دلیل  به  که  آووکادو 
ویتامین E شناخته شده است، پوست سر را تغذیه می کند، 
گردش خون را بهبود می بخشد و از رشد مو حمایت می 

کند.
موز 

موز سرشار از پتاسیم، ویتامین ها و روغن های طبیعی است 
به  را  مو  تقویت می کند، شکستگی  را  مو  فولیکول های  که 
حداقل می رساند و خاصیت ارتجاعی مو را بهبود می بخشد 
و در نتیجه مو های ضخیم تر و پرتری ایجاد می کند. استفاده 
و  مو  ارتجاعی  حالت  بهبود  آبرسانی،  باعث  موز  از  منظم 

ارتقای سلامت کلی مو می شود.
همچنین استفاده منظم از ماسک های مو بر پایه موز می تواند 

به داشتن موهای قوی تر، طولانی تر و سالم تر کمک کند.
پاپایا

به   E و   A، C ویتامین های  از  سرشار  گرمسیری  میوه  این 
افزایش حجم  باعث رشد مو و  آنزیم هایی است که  همراه 

آن می شوند.
آناناس

این میوه سرشار از ویتامین C و بروملین است که به افزایش 
گردش خون در پوست سر کمک  کرده و از ارسال مناسب 
مو  ضخامت  افزایش  و  مو  فولیکول های  به  مغذی  مواد 

حمایت می کند.
انار 

انار سرشار از آنتی اکسیدان است که سلامت پوست سر را 
بهبود می بخشد و موها را تقویت می کند و ظاهری ضخیم 

به آن می بخشد.
کیوی

این میوه تیره نه تنها حاوی مقدار زیادی ویتامین C و آنتی 
اکسیدان است، بلکه فواید بی نظیری برای تقویت رشد مو 
به حفظ سلامت  E کیوی  بالای ویتامین  نیز دارد. محتوای 
پوست سر کمک می کند و از ریزش مو جلوگیری می کند. 
بیرون  به  داخل  از  را  موها  و  کرده  کمک  کلاژن  تولید  به 

تقویت می کند. 
علاوه بر این، آنزیم های طبیعی کیوی به بهبود گردش خون 
کمک می کند و مواد مغذی حیاتی را به فولیکول های مو 

می رساند. 
نتیجه

و  رشد  افزایش  برای  طبیعی  های  حل  راه  دنبال  به  اگر 
رژیم  در  را  طبیعی  و  سالم  های  میوه  هستید،  مو  ضخامت 
انواع توت  مرکبات،  نکنید. گنجاندن  فراموش  غذایی خود 
به موهای  ها، آووکادو و کیوی در رژیم غذایی می تواند 

شما مواد مغذی لازم برای رشد را بدهد.
علاوه بر این، موز، پاپایا، آناناس و انار میوه هایی برای رشد 
مو هستند که فواید خاصی در افزایش ضخامت و حجم مو 
انتخاب  یک  عنوان  به  کیوی  ها،  میوه  این  میان  در  دارند. 
استثنایی برجسته است که طیف گسترده ای از ویتامین ها، 
آنتی اکسیدان ها و آنزیم ها را برای حمایت از رشد موی 

سالم ارائه می دهد.

مسمومیت با ویتامین آ 
را جدی بگیرید

اما  دارد،  بدن  سلامت  برای  مهمی  بسیار  نقش   A ویتامین 
مشکلاتی جدی  بروز  باعث  هم  آن  اندازه  از  بیش  مصرف 
برای سلامت فرد می شود. ویتامین A نقش بسیار اساسی در 

سلامت بدن ایفا می کند.
نشانه های فقر ویتامین آ در بدن

ناباروری،  شب کوری،  چشم ها،  خشکی  پوستی،  خشکی 
اختلال در رشد، عفونت گلو و سینه، ضعف در خوب شدن 
زخم ها و آکنه از جمله عوارض و نشانه های فقر ویتامین آ 

در بدن است.
ویتامین آ محلول در چربی است

به دلیل محلول بودن این ویتامین در چربی، ویتامین آ در کبد 
ذخیره  شده و امکان دفع آن در بدن وجود ندارد؛ از همین 
پی  در  را  مسمومیت  می تواند   A ویتامین  زیاد  مصرف  رو 
داشته باشد و عوارض ویتامین آ در این حالت می تواند حتی 
تهدید کننده زندگی باشد. با اینکه این مسمومیت بیشتر در 
اثر مصرف مکمل و قرص ویتامین آ صورت می گیرد؛ اما، 
برخی منابع غذایی ویتامین آ نیز باعث مسمومیت می شوند.

البته، اشاره به این مسئله بسیار حائز اهمیت است که دریافت 
نوع  دریافت  به  نسبت  غذایی  مواد  از   A ویتامین  پیش ساز 

فعال آن کمتر خطر مسمومیت را به همراه خواهد داشت.
نشانه ها و عوارض مسمومیت با ویتامین آ

از جمله نشانه ها و عوارض مسمومیت با ویتامین A می توان 
به تهوع، سرگیجه، سردرد، درد و حتی مرگ اشاره کرد.

غذاهای فرآوری شده تهدید جهانی سلامت افراد؛ از چاقی تا افسردگی

نایب رئیس انجمن علمی داروسازان ایران:

طرح دارویار در حوزه بازپرداخت بخوبی توسط بیمه ها اجرا نمی شود
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پیشنهاد یک کارشناس برای 
ساخت مسکن ارزان کارگران برغم  اعلام کرد:  انجمن جهانی فولاد در آخرین گزارش خود   

کاهش تولید فولاد ایران در ماه های ژوئن و ژوئیه )خرداد و تیر( 
افزایش ۲.۹  با  ایران در سال ۲۰۲۴  تولید هفت ماهه فولاد خام 
درصدی نسبت به مدت مشابه سال پیش میلادی به ۱۸ میلیون و 
۴۰۰ هزار تن رسید و با این میزان تولید، ایران همچنان در میان 

۱۰ فولادساز برتر جهان جای دارد.
گزارش »انجمن جهانی فولاد« در باره میزان تولید جهانی فولاد 
 )۱۴۰۳ مرداد   ۱۱ تا  تیر   ۱۱( میلادی   ۲۰۲۴ ژوئیه  ماه  در  خام 
ایران در هفت ماهه ۲۰۲۴  بتازگی منتشر شده، حاکیست که  که 
میلادی با تولید ۱۸ میلیون و ۴۰۰ هزار تن فولاد خام که نسبت به 
مدت مشابه ۲۰۲۳ افزایش ۲.۹ درصدی دارد، از رتبه نهم برترین 

فولادسازان جهان به رتبه دهم سقوط پیدا کرده است.
هرچند در ماه مهِ )۱۲ اردیبهشت تا ۱۱ خرداد(، ایران برای نخستین 
بار در سال ۲۰۲۴ موفق شد با تولید سه میلیون و ۳۰۰ هزار تن 
و با رشد نقطه به نقطه ۲.۱ درصدی و افزایش ۹.۱ درصدی در 
پنج ماهه اول ۲۰۲۴ نسبت به ۲۰۲۳ از نظر تولید ماهانه در رتبه 
هفتم برترین فولادسازان جهان و بالاتر از کشورهای آلمان، ترکیه 
و برزیل قرار بگیرد اما در ماه ژوئن )۱۲ خرداد تا ۱۰ تیر( بدلیل 
اعمال محدودیت های برقی، صنعت فولاد با کاهش ۷۰۰ هزار تنی 
نسبت به ماه مه)۱۲ اردیبهشت تا ۱۱ خرداد(، تنها ۲ میلیون و ۶۰۰ 

هزار تن فولاد خام تولید کرد.
شد،  باعث  نیز  جاری  تابستان  در  برقی  های  محدودیت  ادامه 
صنعت فولاد ایران در ژوئیه )۱۱ تیر تا ۱۱ مرداد( تنها موفق به 
تولید یک میلیون و ۸۰۰ هزار تن فولاد شود که یکی از کمترین 

میزان تولید ماهیانه فولاد در چند سال اخیر است.
»انجمن جهانی فولاد« در باره میزان تولید جهانی فولاد خام در ماه 
ژوئیه ۲۰۲۴ میلادی خاطر نشان کرد: تولید جهانی این محصول 
راهبردی در این ماه در کل جهان به ۱۵۲ میلیون و ۸۰۰ هزار تن 
در سال ۲۰۲۳ کاهش  ماه  همین  به  نسبت  ۴.۷ درصد  که  رسید 

داشت.
این سند که بر اساس اطلاعات گزارش شده ۷۱ کشور تولیدکننده 
فولاد به این انجمن گردآوری شده است، نشان می دهد که برغم 
به  نسبت  امسال  انتهای ژوئیه  به  منتهی  ماهه  تولید هفت  افزایش 
ایران و  ترکیه،  آلمان،  پنج کشور هند،  قبل در  دوره مشابه سال 
برزیل، میزان رشد تولید هفت ماه در مورد بقیه فولادسازان عمده 

جهانی منفی بوده است.
امسال  ابتدایی  ماه  هفت  تولید  گزارش،  این  اطلاعات  اساس  بر 
در کشورهای ترکیه، هند، ایران، آلمان و برزیل به ترتیب ۱۴.۹، 
ابتدایی  ماه  به هفت  نسبت  افزایش  ۷.۲، ۲.۹، ۴.۵ و ۳.۳ درصد 
پارسال داشته و در پنج کشور دیگر کره جنوبی، روسیه، ژاپن، 
آمریکا و چین به ترتیب حدود ۵.۹، ۳.۰، ۲.۸، ۱.۸ و ۲.۲ درصد 

کاهش داشته است.
آخرین گزارش انجمن جهانی فولاد نشان می دهد بیشترین افزایش 
 ۲۰۲۳ سال  در  مدت  همین  به  نسبت  امسال  نخست  ماهه  هفت 
مربوط به سه کشور ترکیه، هند و آلمان است که به ترتیب رشد 
۱۴.۹، ۷.۲ و ۴.۵ درصدی را تجربه کردند و در رتبه های بعدی 

برزیل با ۳.۳ و ایران با ۲.۹ درصد افزایش تولید قرار دارند.
اول  ماهه  هفت  در  ترکیه  خام  فولاد  تولید  درصدی   ۱۴.۹ رشد 
های  رشد  بدنبال  گذشته  سال  در  مدت  همین  به  نسبت  امسال 
شگفت انگیز ۲۲.۱ درصدی در چهار ماه اول امسال و رشد ۲۸.۴ 
مدت ها  همین  به  نسبت  امسال  اول  ماه  سه  تولید  در  درصدی 
کشور  این  است  شده  باعث  که  آید  می  بدست   ۲۰۲۳ سال  در 
رکورددار بیشترین افزایش نقطه به نقطه تولید فولاد خام تا اینجای 

سال ۲۰۲۴ جهان شود.
که  کرد  اعلام  پیش  چندی  نیز  »استیل اوربیس«  معتبر  تارنمای 
»کوکایرِ چِلیک« فولادساز نام آشنای ترکیه ای، فولاد »پروژه شهر 
شهر  این  که  درحالی  کند  می  تامین  را  سعودی«  عربستان  نئِوم 
می تواند بازار بسیار نزدیکتری برای محصولات فولاد ایران باشد.

گغتنی است که رکورد رشد نقطه به نقطه ۶ ماه قبل در ماه ژانویه 
کم  با  بود  توانسته  و کشورمان  ایران شکسته شده  توسط   ۲۰۲۴
شدن مشکلات انرژیِ رشد ۳۹.۹ درصدی را در آن ماه تجربه کند 
و بیشترین رشد نقطه به نقطه در سال ۲۰۲۴ را به نام خود ثبت 
کند اما محدودیت های گازی در انتهای زمستان و کمبود برق در 
نتواند رکورد شکنی را  باعث شد، صنعت فولاد  تابستان  بهار و 
ادامه دهد و تولید فولاد ایران در ماه های گذشته بصورت مستمر 

کاهش داشته است.
تولیدکنندگان برتر فولاد خام در جهان

برتر  کشور  سه  فولاد،  جهانی  انجمن  گزارش  آخرین  اساس  بر 
تولید کننده فولاد خام در جهان کماکان چین، هند و ژاپن هستند 
و چین »ژوئیه« امسال ۸۲ میلیون و ۹۰۰ هزار تن فولاد خام تولید 
کرد که این میزان تولید ۹ درصد نسبت به همین ماه در سال پیش، 

کاهش داشته است.
ماه »ژوئیه« امسال هند با تولید ۱۲ میلیون و ۳۰۰ هزار تن فولاد 
خام، رشد نقطه به نقطه ۶.۸ درصدی را تجربه کرد و ژاپن با تولید 
۳.۸ درصدی  فولاد خام کاهش  تن  هزار  و یکصد  میلیون  هفت 

نسبت به »ژوئیه« سال گذشته را ثبت کرد.
بر اساس این گزارش، تولید فولاد خام در ایالات متحده آمریکا 
برای »ژوئیه« امسال، ۶ میلیون و ۹۰۰ هزار تن تخمین زده می شود 
ماه در سال ۲۰۲۳  این کشور در همین  تولید  از  که ۲.۱ درصد 
بیشتر است و این کشور، کماکان چهارمین فولادساز برتر جهان 

است.
 ،۲۰۲۴ »ژوئیه«  در  است:  آمده  فولاد  جهانی  انجمن  گزارش  در 
 ۳.۱ که  کرد  تولید  فولاد خام  تن  هزار  و ۳۰۰  میلیون   ۶ روسیه 
نشان  را  پیش  سال  در  ماه  همین  به  نسبت  تولید  کاهش  درصد 
می دهد و این کشور با این میزان تولید در جایگاه پنجمین کشور 

تولید کننده فولاد جهان قرار دارد.
طبق این گزارش، در هفتمین ماه سال میلادی جاری، کره جنوبی 
با ۳.۴ درصد  با تولید پنج میلیون و ۵۰۰ هزار تن فولاد خام و 
کاهش نقطه به نقطه در رتبه ششم تولید کنندگان فولاد جهان قرار 
گرفت.براساس این گزارش، آلمان و ترکیه هر ۲ با تولید مشابه، 
با افزایش های  سه میلیون و ۱۰۰ هزار تن فولاد خام به ترتیب 
ترتیب در رتبه  به  تولید ژوئیه۲۰۲۳  به  ۴.۸ و ۴ درصدی نسبت 
های هفتم و هشتم تولید کنندگان برتر فولاد جهان در ماه ژوئیه 
قرار گرفتند.میزان تولید فولاد خام برزیل در ماه ژوئیه با توجه به 
افزایش نقطه به نقطه ۱۱.۶ درصدی به میزان تولید آلمان و ترکیه 
یعنی ۳ میلیون و ۱۰۰ هزار تن در هفتمین ماه سال جاری رسید 
و با تولید ۱۹ میلیون و ۴۰۰ هزار تن فولاد خام از ابتدای سال 
میلادی جاری به تولیدی معادل یک میلیون تن بیشتر از ایران رسید 

و جای ایران را در رتبه نهم برترین فولادسازان جهان را گرفت.
ایران بدلیل محدودیت های شدیدی برقی در تابستان سال جاری، 

برای نخستین بار در سال ۲۰۲۴ تولید کمتر از ۲ میلیون تن را ثبت 
کرد و تنها موفق به تولیدی یک میلیون و ۸۰۰ هزار تن در ماه 
از نظر تولید ماهانه و همچنین تولید کل در  ژوئیه ۲۰۲۴ شد و 
هفت ماه منتهی به انتهای ژوئیه در رتبه دهم برترین فولاد سازان 

جهان قرار گرفت.
ژوئیه  ماه  به  نسبت  ۱۸.۷ درصدی  نقطه  به  نقطه  با کاهش  ایران 
۲۰۲۳ در شرایطی پایین تر از کشورهای آلمان، ترکیه و برزیل قرار 
گرفت که این کشور از نظر میزان تولید ماهانه در ماه مه هفتمین 
از برزیل در رتبه  بالاتر  نیز در  فولاد ساز جهان و در ماه ژوئن 
نهم فولاد سازان جهان قرار داشت ولی در ماه ژوئیه امسال بدلیل 

اعمال محدودیت های برقی به رتبه دهم نزول پیدا کرد.
میزان تولید فولاد خام در مناطق مختلف جهان/ ۵۶ درصد 

فولاد خام تولید شده خاورمیانه در ایران تولید می شود
امسال،  »ژوئیه«  ماه  در  فولاد،  جهانی  انجمن  گزارش  اساس  بر 
قطر،  ایران،  شامل  خاورمیانه  در  فولاد  تولیدکننده  کشورهای 
میلیون  سه  مجموع  در  عربی  متحده  امارات  و  سعودی  عربستان 
کاهش  ۱۰.۱درصد  که  کردند  تولید  فولاد خام  تن  هزار  و ۷۰۰ 
نقطه به نقطه را نسبت به ژوئیه سال پیش نشان می دهد که علت 
اصلی آن، کاهش ۱۸.۷ درصدی تولید فولاد ایران نسبت به ژوئیه 

۲۰۲۳ است.
خام  فولاد  تولید  درصدی   ۱۸.۷ نقطه  به  نقطه  کاهش  وجود  با 
ایران در ماه »ژوئیه« و با توجه به تولید یک میلیون و ۸۰۰ هزار 
در  فولاد  تنی  هزار   ۷۰۰ و  میلیون  سه  تولید  و  ایران  فولاد  تنی 
خاورمیانه، در ماه ژوئیه حدود ۴۸ درصد فولاد خام تولید شده 
در این خاورمیانه از آن جمهوری اسلامی است که کمترین سهم 

تولید ماهانه در خاورمیانه در چند سال گذشته بوده است.
ابتدای سال میلادی  از  انجمن جهانی فولاد،  بر اساس اطلاعات 
جاری ۳۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تن فولاد خام در کشورهای ایران، 
قطر، عربستان سعودی و امارات متحده عربی تولید شده که ۳.۷ 

درصد بیشتر از تولید هفت ماه آغازین سال پیش است.
که  دارد  آن  از  حکایت  فولاد  چهانی  انجمن  گزارش  آخرین 
مصر،  کشورهای  شامل  آفریقا  در  فولاد  تولیدکننده  کشورهای 
فولاد  تن  میلیون   ۲ مجموع  در  تونس  و  جنوبی  آفریقای  لیبی، 
خام تولید کردند که چهار درصد نسبت به ماه مشابه سال پیش 
افزایش داشته است و این کشورها از ابتدای سال جاری میلادی 
در مجموع موفق به تولید ۱۲ میلیون و ۸۰۰ هزار تن فولاد خام 

شده اند.
آنگونه که در آخرین گزارش انجمن جهانی فولاد آمده، کشورهای 
حوزه آسیا و اقیانوسیه عضو این انجمن شامل کشورهای استرالیا، 
جنوبی،  کره  پاکستان،  نیوزیلند،  مغولستان،  ژاپن،  هند،  چین، 
تایوان، تایلند و ویتنام، ماه »ژوئیه« در مجموع ۱۱۲ میلیون و ۷۰۰ 
هزار تن فولاد خام تولید کردند که ۶.۴ درصد نسبت به همین ماه 

در سال پیش کاهش تولید داشته اند.
نیوزیلند،  مغولستان،  ژاپن،  هند،  تایپه،  چین  استرالیا،  کشورهای 
پاکستان، کره جنوبی، تایلند و ویتنام درمجموع از ابتدای ۲۰۲۴ 
۱.۲ درصد  فولاد خام شدند که  تن  میلیون  تولید ۸۲۰  به  موفق 

کمتر از تولید همین مدت در سال قبل است.
ماه  در  اروپا  اتحادیه  عضو  کشورهای  گزارش،  این  اساس  بر 
»ژوئیه« امسال ۱۰ میلیون و ۸۰۰ هزار تن فولاد خام تولید کردند 
که این رقم ۵.۷ درصد افزایش نسبت به ماه »ژوئیه« ۲۰۲۳ را نشان 
می دهد. میزان تولید این کشورها در هفت ماه نخست امسال در 
مجموع ۷۸ میلیون تن اعلام شده است که رشد ۱.۵ درصدی برای 

این بازه زمانی را نشان می دهد.
سایر کشورهای اروپایی تولیدکننده فولاد که عضو اتحادیه اروپا 
و  ترکیه  صربستان،  نروژ،  مقدونیه،  کشورهای  شامل  و  نیستند 
بریتانیا می شوند در این مدت در مجموع سه میلیون و ۷۰۰ هزار 
تن فولاد خام تولید کردند که ۰.۶ درصد افزایش نقطه به نقطه 

نسبت به تولید هفتمین ماه پارسال را نشان می دهد.
کوبا،  کانادا،  کشورهای  شامل  شمالی  آمریکای  کشورهای 
السالوادور، گواتمالا، مکزیک و ایالات متحده آمریکا درمجموع 
 ۲.۴ که  کردند  تولید  خام  فولاد  تن  هزار   ۸۰۰ و  میلیون  هشت 
درصد از تولید سال قبل آنها در ماه »ژوئیه« کمتر است و آنها از 
ابتدای امسال تنها موفق به تولید ۶۲ میلیون و ۴۰۰ هزار تن فولاد 
ماه  هفت  تولید  به  نسبت  درصدی   ۳.۸ کاهش  که  شده اند  خام 
نخست ۲۰۲۳ را نشان می دهد.روسیه و سایر کشورهای مستقل 
به  قزاقستان  و  بلاروس  شامل  فولاد  تولیدکننده  المنافع  مشترک 
همراه اوکراین در نخستین ماه سال جاری در مجموع هفت میلیون 
کاهش  درصد   ۰.۸ که  کردند  تولید  خام  فولاد  تن  هزار   ۵۰۰ و 
تولیدکننده  البته عمده ترین  نشان می دهد،  را  نقطه  به  نقطه  تولید 
و  اکراین  است.روسیه،  روسیه«  »فدراسیون  منطقه  این  در  فولاد 
سایر کشورهای مستقل مشترک المنافع تولیدکننده فولاد در ماه های 
ژانویه، فوریه، مارس، مهِ و ژوئیه امسال در مجموع ۵۱ میلیون و 
۵۰۰ هزار تن فولاد تولید کردند که تغییری نسبت به بازه هفت 

ماهه ابتدای سال قبل ندارد.

تولید فولاد خام در کشورهای آمریکای جنوبی شامل کشورهای 
آرژانتین، برزیل، شیلی، کلمبیا، اکوادور، پاراگوئه، پرو، اروگوئه 
و ونزوئلا، »ژوئیه« امسال در مجموع به سه میلیون و ۷۰۰ هزار 
تن رسید که ۶ درصد نسبت به تولید آنها در ژوئیه سال گذشته 
 ۱۱.۶ افزایش  بدلیل  افزایش  این  عمده  و  است  داشته  افزایش 

درصدی رشد نقطه به نقطه تولید فولاد در برزیل بوده است.
و چالش های  اصفهان  توسعه صادرات  در  فولاد  نقش صنعت 

پیش رو
و  دارد  اساسی  نقش  اصفهان  صادرات  توسعه  در  فولاد  صنعت 
اصفهان،  گمرک  گزارش های  اساس  بر  پارسال  اسفند  تا  هرچند 
چُدن، آهن و فولاد بیشترین صادرات استان را تشکیل می دادند 
و حتی صادرات محصولات فولادی نیز سومین محل درآمد ارزی 
استان بود اما محدودیت هایی گازی در زمستان و قطعی برق در 
تابستان باعث شد تا صادرات این محصولات راهبردی استان با 

کاهش زیادی در پنج ماه گذشته مواجه شود.
درآمد  دلاری  میلیون   ۱۳۷ کاهش  شاهد  اصفهان  امسال  بهار 
صادراتی صنعت فولاد بود و در نخستین فصل ۱۴۰۳ تنها ۳۹۷ 
دلار  هزار   ۴۶۳ و  میلیون   ۲۵۸ ارزش  به  کالا  تن   ۷۰۵ و  هزار 
از طریق گمرک استان صادر شد که نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته از لحاظ وزن ۳۴ و از نظر ارزش دلاری ۳۲ درصد کاهش 
داشت که دلیل این کاهش، کم شدن صادارت و تولید محصولات 

فولادی استان از ابتدای امسال بود.
بدون تردید مهمترین دلیل کاهش درآمد صادراتی استان در بهار 
امسال، کاهش صادرات آهن، چدن و فولاد است و در حالی که 
میزان صادرات این محصولات در بهار پارسال ۱۹۶ میلیون دلار 

بود، در سه ماه نخست امسال به ۵۹ میلیون دلار کاهش یافت.
کاهش ۱۳۷ میلیون دلاری درآمد صادراتی صنعت فولاد اصفهان 
در سه ماه نخست امسال به حدی است که افزایش صادرات سایر 
گروه های کالایی نظیر محصولات پتروشیمی، لبنی و مس در استان 
نیز نتوانست این کاهش را جبران کند و هم از لحاظ وزن و هم از 
نظر ارزش ۳۲ تا ۳۴ درصد کاهش صادرات در بهار ۱۴۰۳ نسبت 

به همین فصل در ۱۴۰۲ را شاهد بودیم.
تاریخ  در  بار  نخستین  برای  فولاد  صنعت  صادرات  افُت  بدلیل 
میلیون دلار و ۲۲  با ۶۸  پتروشیمی  استان، محصولات  صادرات 
درصد رشد بعنوان نخستین محصول صادراتی استان شناخته شد 
و صادرات چدن، آهن و فولاد با ارزش ۵۹ میلیون دلار در رتبه 
دوم و محصولات لبنی با ۲۶ میلیون دلار و ۲۰ درصد رشد، مس 
فرش  و  رشد  درصد   ۴۱ و  دلار  میلیون   ۲۳ با  آن  مصنوعات  و 
در  کاهش  درصد  یک  و  دلار  میلیون   ۱۹ با  دستباف  و  ماشینی 
مقایسه با مدت مشابه پارسال در رتبه های بعدی اقلام صادراتی 

استان قرار گرفتند.
ایران کماکان در میان ۱۰ فولادساز برتر جهان جای دارد

رییس انجمن فولاد ایران در این پیوند در پاسخ به خبرنگار ایرنا 
پایدار  و  متوازن  »توسعه  تخصصی  همایش  خبری  نشست  در 
صنعت آهن و فولاد ایران« گفت: برغم ظرفیت تولید سالیانه ۵۰ 
است  شده  باعث  انرژی  محدودیت   کشور،  در  فولاد  تنُ  میلیون 
تولید واقعی حداکثر در حد ۳۲ میلیون تن باقی بماند و این رقم 

امسال حتی به ۳۰ میلیون تنُ نیز کاهش پیدا کند.
بهرام سبحانی ادامه داد: امروز ایران با بیش از ۳۰ میلیون تن تولید 
فولاد، بزرگترین تولیدکننده این محصول راهبردی در خاورمیانه 
است و ۴۰ درصد تولید فولاد کشور در اصفهان انجام می شود و 
وجود کارخانه ذوب آهن بعنوان نخستین تولیدکننده فولاد کشور 
و فولاد مبارکه بعنوان بزرگترین واحد فولادی ایران باعث شده 
انرژی می  است تا اصفهان مهد فولاد کشور باشد و محدودیت 

تواند بر اقتصاد این استان تاثیر بگذارد.
سبحانی تاکید کرد: بدون تردید محدودیت های انرژی بر میزان 
صادرات و حتی عرضه داخلی محصولات فولادی تاثیر می گذارد 
و شاهدیم محدودیت های برقی، برخی فولادسازان را ناچار به 

کاهش عرضه محصولات خود در بورس کالا کرده است.
البته در چند سال گذشته  ایران اضافه کرد:  انجمن فولاد  رییس 
فولادسازان سرمایه گذاری گسترده ای در خود تامینی انرژی کرده 
اند اما کماکان تامین برق یکی از اصلی ترین چالش های صنعت 
فولاد کشور محسوب می شود که می تواند توسعه این صنعت 

راهبردی را با چالش مواجه کند.
به گزارش ایرنا، جمهوری اسلامی ایران اکنون در بین ۷۱ کشور 
خود  به  را  فولادساز  نهمین  رتبه  فولاد،  جهانی  انجمن  عضو 
اختصاص داده و پیش بینی شده است که با دستیابی به ظرفیت ۵۵ 
میلیون تنی در سال ۱۴۰۴ به جایگاه هفتمین فولادساز جهان برسد.

انجمن جهانی فولاد )worldsteel( یکی از بزرگترین و پویاترین 
بزرگ  کشورهای  تمام  که  است  جهان  در  صنعتی  انجمن های 
نماینده  انجمن  این  دارند.  عضویت  آن  در  فولاد  تولیدکننده 
تولیدکنندگان فولاد، انجمن های ملی و منطقه ای صنعت فولاد و 
موسسات تحقیقاتی فولاد است و اعضای آن حدود ۸۵ درصد از 

فولاد جهان را تولید می کنند.

برغم محدودیت های انرژی؛

ایران کماکان در میان ۱۰ فولادساز برتر جهان جای دارد ۴ صنعت پر مصرف گاز اعلام شد
 طبق آخرین گزارش ها، صنایع فلزات اساسی، محصولات 
شیمیایی، عرضه برق، گاز، بخار و آب گرم، فرآورده های 
نفتی، کک و سوخت هسته ای، ۹۲ درصد از کل گاز تعلق 

گرفته به صنایع بورسی را مصرف کرده اند.
 آخرین گزارش اداره میزهای صنعت و رتبه بندی ناشران 
سازمان بورس و اوراق بهادار در خصوص میزان مصرف 
ریالی و مقداری گاز صنایع مختلف بازار سرمایه در تیر ماه 
اساسی، محصولات شیمیایی،  فلزات  حاکی است: صنایع 
عرضه برق، گاز، بخار و آب گرم، فرآورده های نفتی، کک 
و سوخت هسته ای، به ترتیب با ۳۸، ۱۹، ۱۸ و ۱۷ درصد، 
بیشترین سهم از مصرف ریالی انرژی گاز را در تیر ماه به 

خود اختصاص داده اند.
همچنین، صنایعی مانند سیمان، آهک و گچ، فلزات اساسی 
و استخراج کانه های فلزی به ترتیب با ۲۷، ۱۴ و ۴ درصد 
ماه  خرداد  به  نسبت  گاز  انرژی  مصرف  مقدار  در  کاهش 
اساسی،  فلزات  صنعت  زمانی،  برهه  این  بودند.در  همراه 
سیمان، آهک و گچ و استخراج کانه های فلزی افت ۳۹، ۲۹ 
و ۱۳ درصدی را در میزان تولید نسبت به خرداد ماه به ثبت 
رساندند که این امر به کاهش مصرف انرژی گاز منجر شد.

در بخش دیگری از این گزارش اعلام شده است: نرخ گاز 
و  فلزی  کانه های  استخراج  شیمیایی،  محصولات  مصرفی 
فرآورده های نفتی، کک و سوخت هسته ای در تیر ماه ۵، ۴ 

و ۴ درصد افزایش داشته است.
نرخ ریالی تامین گاز صنایع مختلف بازار سرمایه

طبق داده های این گزارش ، در تیر ماه نرخ ریالی تامین گاز 
در صنعت عرضه برق، گاز، بخار و آب گرم نسبت به سایر 
صنایع انرژی بر بازار سرمایه بسیار پایین و در مقابل صنعت 
انرژی  این  تامین  در  بالایی  ریالی  نرخ  از  اساسی  فلزات 

برخوردار بوده است.
گاز  تامین  ریالی  نرخ  بودن  پایین  علت  خصوص  در 
صنعت  این  ماموریت  به  می توان  نیروگاهی  صنعت  برای 
درخصوص تامین انرژی برق کشور و فروش آن به دولت 
اشاره  ساعت(  کیلووات  هر  ازای  )به  ریال   ۱۰۶۰ نرخ  با 

کرد.
افزون بر این، آمار موجود از مصرف ریالی گاز حاکی از 
کاهش  با  ماه  تیر  در  اساسی  فلزات  صنعت  که  است  آن 
و  بوده  مواجه  ماه  خرداد  به  نسبت  گاز  انرژی  مصرف 
 ۲۵ رقمی حدود  به  ریال  میلیارد  هزار   ۳۲ از  آن  مصرف 

هزار میلیارد ریال رسیده است.
در مقابل نیز مصرف ریالی گاز محصولات شیمیایی، عرضه 
برق، گاز، بخار و آب گرم و فرآورده های نفتی در تیر ماه 

افزایش داشت و رقم آن به ۱۵ هزار میلیارد ریال رسید.
سیمان، آهک و گچ، استخراج کانه های فلزی و سایر صنایع 
کمترین میزان از مصرف ریالی گاز را در تیر ماه به خود 

اختصاص دادند.
مقداری  مصرف  میزان  گزارش،  این  از  دیگری  بخش  در 
انرژی گاز بررسی شده، بر این اساس صنعت عرضه برق، 
متر  میلیون   ۸۰۰ و  میلیارد  یک  با  گرم  آب  و  بخار  گاز، 
مکعب از بیشترین میزان مصرف گاز نسبت به سایر صنایع 
برخوردار بوده است. پس از آن نیز فلزات اساسی، سیمان، 
آهک و گچ، محصولات شیمایی و فرآورده های نفتی عنوان 
کرده  کسب  را  ماه  تیر  در  گاز  مقداری  مصرف  بیشترین 

است.
صنایعی مانند فلزات اساسی، محصولات شیمیایی، عرضه 
و  کک  نفتی،  فرآورده های  گرم،  آب  و  بخار  گاز،  برق، 
درصد   ۱۷ و   ۱۸  ،۱۹  ،۳۸ با  ترتیب  به  هسته ای  سوخت 
ماه  تیر  انرژی گاز در  ریالی  بیشترین سهم مصرف  دارای 
بوده اند و همچنین صنایع عرضه برق، گاز، بخاروآب گرم، 
فلزات اساسی و محصولات اساسی نیز از سهم بالایی در 
مصرف مقداری انرژی در بازه زمانی اعلام شده برخوردار 

بوده اند.

مالیات سوپرمارکت ها و خرده فروشی ها 
۱.۵ درصد کاهش یافت

 رئیس اتحادیه صنف سوپرمارکت ها و مواد پروتئینی تهران 
مواد  فروشندگان  سوپرمارکت ها،  درآمد  بر  مالیات  گفت: 
کاهش  درصد   ۸.۵ به   ۱۰ از  خرده فروشی ها  و  پروتئینی 

یافت.
 »شاهرخ شریفی« در این باره افزود: با افزایش نرخ مالیات 
برخی  پروتئینی و همچنین  مواد  و  مارکت ها  صنف سوپر 
صنوف دیگر، این موضوع در کمیسیون بیمه و مالیات اتاق 

اصناف تهران مطرح و مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
و  سود  نرخ  فعالیت،  شرایط  به  توجه  با  ادامه داد:  وی 
هزینه هایی که واحدهای صنفی متحمل می شوند، کمیسیون 
کاهش  جهت  مالیاتی  امور  سازمان  از  موضوع  پیگیری 

ضریب مالیاتی را مصوب کرد.
به  نسبت  زمان  هیچ  اصناف  اینکه  به  اشاره  با  شریفی 
پرداخت مالیات و حقوق و عوارض که قانون تعیین کرده 
مقاومت نداشته اند، تصریح کرد: پایبندی و التزام اصناف به 
قانون قابل توجه است و بی شک می توان مدعی شد اصناف 
مالیاتی  فرار  کمترین  که  هستند  اقتصادی  اقشار  گروه  در 
را دارند.وی گفت: اما در خصوص تعیین مالیات بردرآمد 
پروتئینی،  مواد  و  سوپرمارکت ها  صنف  برای  درصد   ۱۰
بنگاه  سود  و  درآمد  مالیات،  میان  باید  که  داریم  اعتقاد 
صنف  اتحادیه  باشد.رئیس  حاکم  تعادل  و  تناسب  صنفی 
اینکه  به  اشاره  با  تهران  پروتئینی  مواد  و  سوپرمارکت ها 
این  هزینه های  و  سوپرمارکتی  اقلام  سود  نرخ  بررسی  با 
صنف، تعیین مالیات ۱۰ درصد بار سنگینی بر اعضای این 
صنف تحمیل می کرد، توضیح داد: با جمع بندی موضوع در 
مالیات  و  بیمه  کمیسیون  در  را  خود  درخواست  اتحادیه، 
اتاق اصناف تهران مطرح و پس از تصویب در کمیسیون 

موضوع از سازمان امور مالیاتی تهران پیگیری شد.
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خود  پیشنهادی  طرح  جزئیات  کار  حوزه  کارشناس  یک 
برای ساخت مسکن ارزان کارگران را تشریح کرد و گفت: 
قانون  اساس  بر  که  است  این  دولتها  از  انتظار  کمترین 
جامعه  آحاد  برای  مسکن  ساخت  خصوص  در  اساسی 

ابتکار عملی از خود نشان بدهند.
حمید نجف اظهار کرد: مسکن موضوع بسیار مهمی است 
از  بعد  می توانند  بدهند  نشان  توجه  آن  به  دولتها  اگر  که 
جای  به  خود  از  درخشانی  و  پربار  کارنامه  سال   ۸ یا   ۴
ساخت  به  نسبت  که  است  درست  افزود:  بگذارند.وی 
عدم  و  سازها  و  ساز  روند  شدن  طولانی  و  مهر  مسکن 
فراهم بودن امکانات و زیرساخت های لازم در این طرح 
نهم و  انتقاداتی مطرح می شود ولی معتقدم که در دولت 
در  حرکتی  یک  مشکلات  و  چالش ها  همه  علیرغم  دهم 
این خصوص شکل گرفت و خروجی آن دولت را نسبت 
مثبت تر می دانم.این کارشناس حوزه کار  بعد  به دولتهای 
درباره راهکار خانه دار شدن کارگران و اقشار کم درآمد 
اطراف  این است که زمین های  پیشنهادات  از  گفت: یکی 
مسکن  ساخت  برای  را  صنعتی  شهرک های  و  کارخانه ها 
ایجاد  را  مسکن  تعاونی های  و  بدهیم  اختصاص  کارگران 
اختصاص  و  ساز  و  ساخت  روند  بر  نیز  کنیم.کارخانه ها 
نیز  مسکن  بانک  و  برسد  نتیجه  به  تا  کنند  نظارت  زمین 
بیان  با  کار  حوزه  کارشناس  بدهد.این  وام  کارگران  به 
راه  وزارت  و  اجتماعی  رفاه  و  تعاون،کار  وزارت  اینکه 
و شهرسازی به طور مشترک می توانند کار ساخت مسکن 
کارگران را پیش ببرند، اظهار کرد: درحال حاضر استفاده 
یک  عنوان  به  می تواند  مسکن  های  تعاونی  ظرفیت  از 

راهکار مطمئن و مقرون به صرفه دنبال شود.
اختصاص زمین رایگان و مشارکت در ساخت

نجف راهکار پیشنهاد دیگر خود برای ساخت مسکن ارزان 
کارگران را اختصاص زمین رایگان و مشارکت در ساخت 
از کارگران و  بسیاری  دانست و گفت:در دولت سیزدهم 
و  رایگان  زمین  اختصاص  با  درآمد  کم  و  محروم  اقشار 
صاحبخانه  توانستند  ساخت  در  مشارکت  طرح  قالب  در 
سازنده  یا  انبوه ساز  ساخت  در  مشارکت  طریق  شوند.از 
برای  واحد  یک  مقابل  در  و  سازد  می  را  کارگر  مسکن 
خود برمی دارد و بسته به تراکم یا مجوزی که شهرداری 
کرد. بیشتر  را  مجاز  طبقات  تعداد  می توان  می کند  صادر 

سرمایه  و  اندوخته  با  نتوانند  کارگران  شاید  وی  گفته  به 
اندک خود مسکن بسازند ولی اگر زمین ارزان و رایگان 
سازندگان  مشارکت  طریق  از  گیرد  قرار  آنها  اختیار  در 
می توانند صاحبخانه شوند.این کارشناس حوزه کار متذکر 
دولتهای  سال   ۸ طول  در  که  فاصله ای  بپذیریم  باید  شد: 
به  مسکن  عرضه  و  ساخت  بحث  در  دوازدهم  و  یازدهم 
وجود آمد موجب شد تا بسیاری از پروژه های مسکن از 
جمله مسکن مهر با تاخیر در تحویل یا عدم تکمیل مواجه 
اجاره بها  و  مسکن  قیمت  افزایش  بر  مساله  این  و  شود 
که  حالی  در  بگذارد  تاثیر  اقتصاد  از  بخش  این  تورم  و 
بر  که  است  این  می رود  دولتها  از  که  انتظاری  کمترین 
مسکن،ابتکار  ساخت  خصوص  در  اساسی  قانون  اساس 
دولت  در  کرد:  تصریح  بدهند.نجف  نشان  از خود  عملی 
واحدهای  تا  گرفت  صورت  بسیاری  تلاش  نیز  سیزدهم 
باقی مانده مسکن مهر تکمیل و تحویل شود و طرح هایی 
مثل واگذاری زمین رایگان به خانوارها در پیش گرفته شد.

رئیس اتحادیه گوشت قرمز:

گوشت قرمز در بازار چند؟
 بازار مسکوت است

رئیس اتحادیه گوشت قرمز ضمن تاکید بر گرانی گوشت 
کاهش  تقاضا  میزان  اصولا  گرما  فصل  در  اینکه  و  قرمز 
بازار  و  ندارند  خرید  قدرت  مردم  که  کرد  عنوان  می یابد 
خوب نیست، به همین دلیل نیز طی دو هفته گذشته حدود 
و  خشکسالی  شده اند.  کاهشی  قیمت ها  تومان  هزار   ۳۰
جمله  از  بود  قانونی  تکلیف  یک  که  ترجیحی  ارز  حذف 
مواردی است که طی دو سال گذشته موجب افزایش هزینه 
بیشتر  به علت عرضه  پشتوانه دامی کشور  دامداران شد.  
دام های مولد دچار آسیب شد که در همین راستا برای رفع 
این مشکل، واردات گوشت گرم و منجمد در دستور کار 
دولت قرار گرفت که تاکنون نیز طبق روال در حال انجام 
است. اما نباید از نظر دور داشت که بحث قیمت همواره 
یک موضوع مهم بوده که دولت باید شرایط بازار را در نظر 
بگیرد و اقدامات لازم را برای تنظیم قیمت ها انجام دهد.

طبق آمارهای مرکز آمار ایران، از فروردین سال ۱۳۹۷ تا 
اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۳، قیمت سبد مصرفی خانوار بیش 
قیمت  که  است  حالی   در  این  است.  شده  برابر  هفت  از 
یک کیلوگرم گوشت در این مدت بیش از ۱۴ برابر رشد 
گوشت  کیلوگرم  یک  قیمت  اخیر،  سال  هفت  طی  داشته، 
گوسفندی ۱۴.۵ برابر و گوشت گاو و گوساله نیز در همین 
در  است.  کرده   تجربه  را  برابری   ۱۴ قیمت  افزایش  مدت 
در  گوشت  خریداری  و  مصرف  قیمت،  افزایش  این  پی 
به شدت کاهش داشته است.برخی طرح ها  نیز  میان مردم 
همچون فروش گوشت قرمز به صورت اینترنتی یا کالاهای 
تنظیم بازاری نیز وجود دارند که قیمت آن ها پایین تر از دام 
ایرانی است اما به گفته رئیس اتحادیه گوشت قرمز که در 
ادامه نیز به گفت وگو با او پرداخته ایم، گوشت  گوسفندی 
ایران کیفیت بسیار کیفیت بالایی دارد. گوشت های وارداتی 
نمی تواند کیفیت گوشت های ایران را داشته باشد و شاید 
برای تنظیم بازار نیاز به تامین آن ها داشته باشیم، اما باید 
اصغر  شود.علی  اساسی  فکر  یک  گوشت  قیمت  درباره 
ملکی - رئیس اتحادیه گوشت قرمز- در گفت وگو با ایسنا، 
درباره میزان خرید گوشت قرمز طی ماه های گذشته اظهار 
مردم  و  است  مسکوت  بسیار  بازار  حاضر  حال  در  کرد: 
قدرت خرید ندارند،  علاوه بر این در فصل گرما نیز میزان 
تقاضا و مصرف گوشت قرمز کاهش می یابد و این است 
که در مغازه های گوشت فروشی خرید بسیار کم و تقاضا 

کاهش یافته است.

در سال ۱۴۰۲ محقق شد؛

رشد ۱۷۳ درصدی سرمایه گذاری اکتشافی ایمیدرو 
 مدیر اکتشاف سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیدرو( اعلام کرد: میزان سرمایه گذاری اکتشافی این 

سازمان در سال گذشته، ۱۷۳ درصد رشد یافت. 
های  شرکت  و  ایمیدرو  افزود:  مجلج«  فتاحی  »احمد   
اکتشاف، ۳۳ هزار و  زیرمجموعه طی سال گذشته در حوزه 
سال  در  رقم  این  کردند.  گذاری  سرمایه  ریال  میلیارد   ۴۶۶

۱۴۰۱ حدود ۱۲ هزار و ۲۵۰ میلیارد ریال بود.
ایمیدرو و شرکت های زیرمجموعه در سال  بیان داشت:  وی 
گذشته، ۵۵۶ هزار متر حفاری اکتشافی انجام دادند. این رقم 
در سال ۱۴۰۱، حدود ۳۰۰ هزار متر بود که حاکی از رشد ۸۵ 

درصدی این بخش است.
در  سازمان  این  اقدامات  به  اشاره  با  ایمیدرو  اکتشاف  مدیر 

بخش اکتشاف و توانمندسازی بخش خصوصی، تصریح کرد: 
مشارکت در اکتشاف ۶ بلوک پهنه آباده، جازموریان و »بهرام 
گور« و مشارکت در اکتشاف پهنه های قروه و بیجار استان 

کردستان، از جمله این اقدامات است.
وی ادامه داد: برگزاری دوره آموزشی روش های نوین تجزیه 
ژئوفیزیک  داده های  پردازش  و  تحلیل  اکتشافی،  نمونه های 
کانسارهای  با  آشنایی  آموزشی  دوره  برگزاری  نیز  و  زمینی 
برای  ایمیدرو  اقدامات  از  دیگری  بخش  ای،  توده  سولفید 
توانمندسازی و ارتقای سطح دانش و مهارت های حرفه ای 

کارشناسان بخش اکتشاف بوده است.
توسعه  در  ایمیدرو  زیربنایی  اقدامات  درباره  مجلج  فتاحی 
تعرفه  به روزرسانی  شامل  اقدامات  این  بیان داشت:  اکتشاف، 

سازمان  به  پیشنهاد  ارائه  برای  )مشاوران(  اکتشافی  خدمات 
احداث  برنامه ریزی  و  طراحی  همچنین،  و  بودجه  و  برنامه 
انبارهای مغزه در معادن مختلف با هدف حفظ و آرشیو مغزه 

های حفاری است.
اکتشاف  جامع  طرح  اجرایی  های  برنامه  تدوین  افزود:  وی 
گذاران  سرمایه  جذب  فرآیند  تدوین  کشور،  روی  و  سرب 
و  اکتشافی  های  فعالیت  در  مشارکت  برای  بخش خصوصی 
بهای حفاری  فهرست  دبیرخانه  به  مربوط  فعالیت های  انجام 
و  فصلی  های  تعدیل  تصویب  و  محاسبات  با  اکتشافی 
به روزرسانی فهرست ۱۴۰۳ برای ابلاغ و انتشار توسط سازمان 
اقدامات  دیگر  اقدامات  دیگر  از  کشور،  بودجه  و  برنامه 

زیربنایی ایمیدرو در توسعه اکتشاف است.
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استان هااستان ها

 نماینده مردم کرج ،اشتهارد و فردیس در مجلس شورای 
زیر  منابع  از  آب  رویه  بی  برداشت  به  اشاره  با  اسلامی 
دارای  استان  البرز دومین  اعلام کرد:  استان  این  در  زمینی 

فرونشست زمین در کشور است.
نشان  نقشه برداری  سازمان  افزود:داده های  »علی شیرین زاد« 
می دهد البرز پس از استان کرمان به لحاظ پدیده فرونشست 

زمین در جایگاه دوم کشوری قرار دارد.
بالای  نرخ  سبب  به  و  موجود  آمار  براساس  گفت:  وی 
مهاجرت استان البرز با حجم زیادی از برداشت آبی مواجه 

است.
در  آسارا  بخش  و  اشتهارد  فردیس،  کرج،  مردم  نماینده 
 ۲ وجود  با  کرد:  تاکید  ادامه  در  اسلامی  شورای  مجلس 
سد کرج و طالقان در استان البرز ، ۸۰ درصد از منابع آب 
سد   ۲ از  ۲۰درصد،  فقط  و  زمینی  زیر  سفره های  از  البرز 
داخل استان تامین می شود به طوریکه برداشت سالانه بیش 
از ۸۱۱ ملیون متر مکعب از منابع زیرزمینی جهت مصارف 

حوزه های کشاورزی، صنعت و شرب است.
نیمه تمام  پروژه های  باید  سریع تر  هرچه  گفت:  شیرین زاد 
انتقال آب از سدهای البرز به اتمام برسد تا شاهد کاهش بار 

برداشت آب از سفره های زیر زمینی باشیم.
وی یاد آورشد: افزایش میزان تخصیص آب استان البرز از 
۲ سد کرج و طالقان دنبال می شود ضمن آنکه وزارت نیرو 
باید با جدیت وضعیت سفره های زیر زمینی را رصد کند.

۵۸ درصد تصادفات منجر به مرگ 
پایتخت در شب رخ می دهد

 

رییس پلیس راهور تهران بزرگ با تاکید بر نقش روشنایی 
به مرگ گفت: طی  معابر در جلوگیری از تصادفات منجر 
چهار ماه منتهی به تیر ماه امسال ۵۸ درصد تصادفات منجر 

به مرگ شهری در شب رخ داده است.
سرهنگ سید ابوالفضل موسوی پور روز سه شنبه افزود:در 
این بازه زمانی ۱۱۷ نفر در تصادفات شب هنگام جان خود 
را از دست داده اند که معادل ۵۸ درصد از کل تصادفات 

جرحی است.
وی ادامه داد: رتبه اول ساعات تصادفات منجر به مرگ در 
شهر تهران هم در این مدت بین ساعات ۱۲ تا چهار بامداد 
برخ داده که معادل ۳۰ درصد کل تصادفات منجر به مرگ 

پایتخت است.
به گفته سرهنگ موسوی پور، همچنین ۶۵ درصد از این نوع 
از تصادفات در بزرگراه ها اتفاق افتاده است ضمن اینکه ۴۵ 
درصد از علل تامه تصادفات به عدم توجه به جلو از سوی 

رانندگان باز می گردد.
از  درصد   ۱۰ مدت  این  در  آزادگان  بزرگراه  گفت:  وی 
اختصاص  خود  به  تنهایی  به  را  مرگ  به  منجر  تصادفات 
داده که سهم زیادی از این درصد نیز به عابرین پیاده باز 

می گردد.
اقداماتی  از  یکی  افزود:  بزرگ  تهران  راهور  پلیس  رییس 
که می تواند باعث کاهش و یا حتی جلوگیری از تصادفات 
و  لازم  روشنایی  تامین  بحث  گردد،  تهران  شهر  در  فوتی 
کافی در سطح معابر برای دید بهتر رانندگان عبوری است 

که باید مدنظر قرار گیرد.
اگر وضعیت  بدون شک  تاکید کرد:  پور  سرهنگ موسوی 
روشنایی بزرگراه آزادگان بهتر شود بدون شک نقش زیادی 
در کاهش تصادفات منجر به مرگ در این محدوده خواهد 

داشت.

۸۲ پروژه عمرانی و اقتصادی 
گالیکش افتتاح شد

شرق  در  واقع  گالیکش  اقتصادی  و  عمرانی  پروژه   ۸۲  
مناسبت  به  ریال  میلیارد   ۹۸۰ و  هزار   ۲ اعتبار  با  گلستان 
به  استان  این  استاندار  حضور  با  مراسمی  در  دولت  هفته 

بهره برداری رسید.
افتتاح و  فرماندار گالیکش روز سه شنبه در مراسم متمرکز 
هفته  اقتصادی  و  عمرانی  پروژه    ۹۰ اجرایی  عملیات  آغاز 
دولت در گالیکش گفت: با بهره برداری از این پروژه ها با 
مجموع اعتبار چهار هزار و ۷۰ میلیارد ریال برای ۵۴۸ نفر 

از مردم شهرستان اشتغالزایی می شود.
هفته  پروژه های  کل  مجموع  از  افزود:  میرنیا  محمدرضا 
دولت در گالیکش ۸۳ پروژه عمرانی است که امروز مراسم 
افتتاح ۷۵ مورد از آنها با اعتبار هزار و ۸۱۰ میلیارد ریال 
اعتبار هزار و ۹۰  با  پروژه  اجرایی هشت  و آغاز عملیات 

میلیارد ریال برگزار شد.
وی تامین و راه اندازی سایت جدید مخابرات در روستای 
توسعه  متقاضیان  برق  تامین  قارداش،  چقربش  و  پاسنگ 
شهری، کلنگ زنی ۲۲۳ فقره تسهیلات بهسازی و نوسازی 
مسکن، افتتاح ۹۹ فقره تسهیلات بهسازی و نوسازی مسکن 
روستایی، مرمت پل اجن قره خوجه، آغاز عملیات اجرایی 
تعمیرات اساسی پل علی برده و اصلاح پنج نقطه پرتصادف 
از  را  آباد  خمبر  و  آباد  حسین  آباد،  کریم  سندیکا،  لوه، 
گالیکش  در  دولت  هفته  عمرانی  پروژه های  شاخص ترین 
مجموع  از  همچنین  گفت:  گالیکش  برشمرد.فرماندار 
 ۱۷۰ و  هزار  اعتبار  با  پروژه  هفت  دولت  هفته  پروژه های 

میلیارد ریال اقتصادی است که همگی افتتاح می شود.
نفر   ۵۴۸ برای  اشتغالزایی  با  پروژه ها  این  داد:  ادامه  میرنیا 
گوشتی،  مرغ  پرورش  داشتی،  گوسفند  پرورش  شامل 
چوب،  رزین  کارگاه  آتایار،  و  عمورضا  بومگردی های 

خوراک دام آریادانه و تولید پنیر و لبنیات می شود.

البرز دومین استان دارای 
فرونشست زمین در کشور است

قفل ۲۰ ساله کشت 
طلای سبز در بابل

شهرستان بابل با میزبانی از ۳۲ هزار هکتار اراضی مرتعی، 
۳۰ درصد از این ظرفیت قابلیت کشت گیاهان دارویی را 
سرمایه  اختیار  در  مرتعی  هیچ  اخیر  سال   ۲۰ در  اما  دارد 
گذران و تولید کنندگان طلای سبز در این شهرستان قرار 
اعلام کرده است که  منابع طبیعی  این حال  با  اما  نگرفت 
آمادگی دارد با رعایت قوانین موجود این قفل زنگ زده را 
در راستای حمایت از تولید کننده گیاهان دارویی بشکند.

مصرف  بازار  و  فراوری  صنعت  دارویی،  گیاهان  کشت   
طلای سبز در ۱۰ سال اخیر وارد مرحله جدیدی شد که 
و  داخلی  کنندگان  مصرف  و  کنندگان  تولید  توجه  مورد 

خارجی قرار گرفت.
شهرستان بابل با توجه به ظرفیت های که در مناطق مرتعی 
و ییلاقی جنوب این شهرستان دارد تا کنون شاهد جهش 
تولید در این محصول نبوده و این امر نیازمند تجدید نظری 

جدی برای رونق تولید طلای سبز است.
جنگلی  مناطق  در  گیاه  نوع  هر  برداشت  قانون  اساس  بر 
هیچ  بخش تحت  این  در  است که سرمایه گذاری  ممنوع 
شرایطی توصیه نمی شود اما این امر در بخش های مرتعی 
امکان  طبیعی  منابع  سوی  از  شده  اعلام  قانون  رعایت  با 

پذیر است.
به آسیب های جدی و خطرناکی که کشت دوم  با توجه 
دارد  کشاورز  اقتصاد  و  کشاورزی  اراضی  روی  بر  برنج 
توجه و کشت به گیاهان دارویی بیشتر مورد تاکید و توجه 

صاحبنظران قرار دارد.
اراضی  از  هکتار   ۱۷.۵ فعلی  شرایط  در  بابل  شهرستان 
با  آمار  این  که  دارد  قرار  دارویی  گیاهان  کشت  زیر  آن 
توجه به ظرفیت ۳۰ درصدی ۳۲ هزار هکتار از مراتع این 
بسیار  قابلیت کشت گیاهان دارویی را دارد  شهرستان که 

ناچیز است.
از طرف دیگر گیاهان دارویی در زمین های شیب دار و 
اراضی که از غنای خاک کمتری برخوردار هستند بازدهی 
امر سبب شد توجه و تمرکز کشت  این  بیشتری دارد که 

این محصول در اراضی مرتعی باشد.
مراتع  این  ارائه  برای  محدودیتی  هیچ  هم  طبیعی  منابع 
است  آن  اصل  بلکه  ندارد،  دارویی  گیاهان  کشت  جهت 

که پنج شرط اعلام شده در این خصوص رعایت شود.
از طرف دیگر تمام مراتع مازندران از جمله بابل از ده ها 
دام  چرای  برای  دامدارن  اختیار  در  کنون  تا  گذشته  سال 

قرار دارد که برای همه آنها پروانه صادر شد.
و  کننده  تولید  به  مراتع  این  از  بخشی  واگذاری  برای 
ایجاد  نیازمند  دارویی  گیاهان  کشت  برای  گذار  سرمایه 

هماهنگی و تعیین تکلیف در این حوزه است.
مالکیت  دارای سند  باشد،  راه دسترسی داشته  مراتعی که 
به نام سازمان جنگلها و مراتع صادر شده باشد و آن مرتع 
معارضی نداشته باشد و داخل طرح جنگلداری و وصل به 
دارد  آمادگی  طبیعی  منابع  اداره  نباشد  هیرکانی  جنگلهای 
تا این اراضی را در اختیار سرمایه گذاران و تولیدکنندگان 

برای کشت گیاهان دارویی قرار دهد.
از طرف دیگر با رونق صنعت فراوری و بسته بندی گیاهان 
رونق  فعال شدند  اطراف  و شهرهای  بابل  در  دارویی که 
کشت این محصول می تواند در ایجاد اشتغال و ارز آوری 

نقش مهمی در این خطه از شمال داشته باشد.
آمادگی برای واگذاری مرتع

در این پیوند رئیس منابع طبیعی و آبخیزداری بابل، بابلسر 
کرد:  اظهار  ایرنا  خبرنگار  با  گو  گفت  در  فریدونکنار  و 
ای  عرصه  هیچ  طبیعی  منابع  سوی  از  اخیر  سال   ۲۰ در 
برای کشت گیاهان دارویی در اختیار تولید کنندگان قرار 

نگرفت اما ظرفیت واگذاری در شهرستان وجود دارد.
بابل  مراتع  که  این  به  توجه  با  گفت:  پورحسین  حسین 
اختیار  در  پروانه  صدور  با  کنون  تا  گذشته  سال   ۶۰ از 
دامداران قرار دارد توجه به کشت گیاهان دارویی نیازمند 

تعریف ساز و کاری جدید است.
وی با بیان این که همه مراتع شهرستان بابل به ۷۸ محدوده 
تقسیم بندی شد، اظهار کرد: ۴۳ محدوده سامانه بندی شد 

و مابقی آن هم در حال انجام است.
در  بندی  سامانه  انجام  با  گفت:  بابل  طبیعی  منابع  رئیس 
مراتع شهرستان، مناطقی که ظرفیت کشت گیاهان دارویی 
را دارند شناسایی خواهند شد و در صورت درخواست به 

سرمایه گذار و تولید کننده واگذار می شود.
پورحسین با اشاره به این که رعایت پنج اصل در واگذاری 
اظهار  دارد،  دارویی ضرورت  گیاهان  مراتع جهت کشت 
کرد: مراتعی که راه دسترسی داشته باشد و از طرف دیگر 
نام سازمان جنگلها و مراتع صادر  به  مالکیت  دارای سند 
دیگر  طرف  از  و  باشد  نداشته  معارضی  مرتع  آن  و  شده 
هیرکانی  جنگلهای  به  وصل  و  جنگلداری  طرح  داخل 
را  اراضی  این  تا  دارد  آمادگی  طبیعی  منابع  اداره  نباشد، 

در اختیار تولید کنندگان قرار دهد.
جنگل های شمال کشور که به جنگل های ناحیه رویشی 
های  جنگل  و  مرطوب  های  جنگل  خزری،  یا  هیرکانی 
سبزی  نوار  چون  هم  اند  یافته  شهرت  شمال  صنعتی 
کوه  رشته  شمالی  رخ  نیم  و  خزر  دریای  جنوبی  حاشیه 
البرز از آستارا تا گلیداغ را به طول تقریبی ۸۰۰ کیلومتر، 
عرض ۲۰ تا ۷۰ کیلومتر و ارتفاع ۲۸۰۰ متر از سطح دریا 

پوشانده اند.
حدود ۹۰ گونه درختی و ۲۱۱ گونه درختچه ای، هزار و 
شمال  هیرکانی  خزری  های  جنگل  در  علفی  گونه   ۵۵۸
کشور می روید که برخی از گیاهان دارویی نظیر باریجه، 
وحشی،  اسفناج  ریواس،   ، آویشن،  کنگر  گاوزبان،  گل 

دنبلان و کرفس کوهی از سوی مردم برداشت می شود.
دارد  مساحت  هکتار  میلیون   ۲ بر  افزون  مازندران  استان 
طبیعی  منابع  را  مساحت  این  از  درصد   ۹۰ از  بیش  که 
تشکیل می دهد. منابع طبیعی مازندران با ۲ مدیریت شامل 
منابع  و  ساری  منطقه   - مازندران  طبیعی  منابع  مدیریت 

طبیغی غرب مازندران منطقه نوشهر اداره می شود.
شهرستان بابل میزبان ۴۸ هزار هکتار جنگل هیرکانی و ۳۲ 

هزار هکتار مرتع است.
براساس بررسی آخرین آمار وضعیت جهش تولید گیاهان 
دارویی در دیمزارهای کشور، در حال حاضر بیش از ۵۳ 
کلان  قالب  در  کشور  دیمزارهای  از  هکتار   ۴۰۰ و  هزار 
طرح فوق به کشت گیاهان دارویی اختصاص یافته است 
که ابلاغی و تعهد دفتر گیاهان دارویی برای سال زراعی 

جاری ۵۲ هزار هکتار بوده است.
آنغوزه،  گاوزبان،  گل  قبیل  از  گیاهانی  کشور  سطح  در 
بالنگو،  باریجه،  بابونه،  اپونتیا،  اسطوخودوس،  آویشن، 
رزماری،  ختمی،  خاکشیر،  خارمریم،  کتان(،  )دانه  بزرک 
قدومه،  شیرین بیان،  سیاه دانه،  سماق،  زیره،  زوفا،  زنیان، 
گشنیز،  کوهی،  کنگر  کوهی،  کرفس  نسترن،  موسیر، 
این  که  شده اند  کشت  دیمزارها  در  گلپر  و  گل محمدی 
و  شده  پیش بینی  اهداف  تحقق  در  مهم  گامی  تولیدات 
توسعه صنعت گیاهان دارویی و زنجیره ارزش آن خواهد 

داشت.

چشم امید به قرارگاه عدالت تربیتی و نصیب آموزشی برابر

زنگ خطر بازماندن تحصیلی در سیستان و بلوچستان؛ از آمایش نامناسب تا فرهنگ سنتی
کاهش  هدف  با  بلوچستان  و  سیستان  به  ستادی  ویژه  نگاه   
سرفصل های  کنار  در  آموزشی  عدالت  تحقق  و  محرومیت 
و  پهناور  استان  این  برای  ارزشمند  اقدامی  اعتباری،  و  عمرانی 
محرومیت  در  تاثیرگذار  عوامل  تعدد  اما  می شود،  تلقی  محروم 
بلندمدت  در  شک  بدون  اسطوره ها  سرزمین  فرزندان  تحصیلی 
علاوه بر بروز آسیب های اجتماعی نهادینه شده، می تواند منشاء 
توسعه  تحقق  برای  مانعی  و  اجتماعی  چالش های  از  بسیاری 

پایدار باشد.
عنوان  به  بلوچستان  و  در سیستان  آن هم  از تحصیل  بازماندن   
به  که  استانی  نیست؛  جدیدی  موضوع  کشور  استان  جوان ترین 
واسطه وسعت جغرافیایی زیاد و بالاترین پراکندگی جمعیت در 
گرفته  تلاش های صورت  همه  وجود  با  کشور،  استان های  میان 
از  بهره مندی  آمار  کمترین  گیرودار  در  همچنان  انقلاب  از  پس 
تحصیل  از  بازمانده  آمار  بالاترین  و  استاندارد  آموزشی  فضای 

در کشور است.
به  سرویس دهی  نامطلوب  وضعیت  آموزشی،  فضاهای  کمبود 
سوخت کشی،  مانند  کاذب  مشاغل  به  آوردن  روی  مدارس، 
مسائل فرهنگی و ازدواج زودهنگام دختران و تعداد قابل توجه 
تشدید  عمده  دلایل  بلوچستان  و  سیستان  در  بی شناسنامه ها 

معضل بازماندگان از تحصیل در این خطه از کشور است.
برخی  خاموش  رویاهای  کردن  زنده  برای  تلاش ها  چه  اگر 
کودکان سیستان و بلوچستان که در حسرت ادامه تحصیل هستند 
آموختن  بر  مبنی  قانونی  و  از حق طبیعی  تا همه  مضاعف شده 
سواد، لبخند و شادی های کودکانه در مدارس بهره مند شوند؛ اما 
در  تحصیل  از  بازمانده  هزار   ۷۰ تا   ۶۰ از وجود  آمارها  برخی 
این استان حکایت دارد؛ کودکانی که در سن ۶ تا ۱۵ سال از 
آمارهای  البته  می کنند؛  تحصیل  ترک  یا  و  می مانند  باز  تحصیل 

رسمی منهای آمار فاقدین شناسنامه اعلام می شود.
بودن  سخت گذر  و  پراکندگی  استان،  زیاد  جغرافیایی  وسعت 
فقر  آموزشی،  فضای  و  امکانات  کمبود  روستایی،  راه های 
همسایه،  کشورهای  از  مهاجران  سیل  اقتصادی،  و  فرهنگی 
بخشی  شناسنامه  نداشتن  و  کودک همسری  خانوادگی،  تعصبات 
از دلایلی به شمار می رود که باعث شده سیستان و بلوچستان به 
از تحصیل  بازماندگان  با معضل  استان کشور  عنوان جوان ترین 

دست و پنجه نرم کند.
پراکندگی و سخت گذر بودن راه های روستایی، کمبود امکانات 
و فضای آموزشی، فقر فرهنگی و اقتصادی، تعصبات خانوادگی، 
عنوان  به  بلوچستان  و  سیستان  شده  باعث  کودک همسری 
از تحصیل دست  بازماندگان  معضل  با  استان کشور  جوان ترین 

و پنجه نرم کند
تحصیل  ضرورت  راستای  در  ایران  اسلامی  جمهوری 
دانش آموزان و تأثیر آن در توسعه جامعه و با توجه به آموزه های 
تجهیزات  و  امکانات  علم آموزی،  در  عدالت  حوزه  در  اسلامی 

مختلف را برای آموزش رایگان فرزندان فراهم کرده است.
صراحت  به  ایران  اسلامی  جمهوری  اساسی  قانون  سی ام  اصل 
اعلام کرده که »دولت موظف است وسایل آموزش و پرورش 
رایگان را برای همه مردم تا پایان دوره متوسطه فراهم سازد و 
وسایل تحصیلات عالی را تا سرحد خودکفایی کشور به صورت 

رایگان گسترش دهد.«
توسعه  و  ساخت  با  پرورش  و  آموزش  وزارت  راستا،  این  در 
در  دانش آموزان  برای  معلم  حداکثری  جذب  دولتی،  مدارس 
نقاط مختلف کشور و در نهایت فرهنگ سازی به منظور حضور 
تا  می کند  تلاش  درس  کلاس های  در  دانش آموزان  حداکثری 
اجرا  شهروندان  همه  برای  را  عمومی  و  رایگان  آموزش  قانون 
اما با وجود تلاش های انجام شده در این حوزه، همچنان  کند؛ 
از  کشور  مختلف  نقاط  در  تحصیل  از  بازمانده  کودکان  شاهد 

جمله سیستان و بلوچستان هستیم.
آمایش نامناسب مدارس تا غلبه فرهنگ سنتی

کل  دادگستری  جرم  وقوع  از  پیشگیری  و  اجتماعی  معاون 
رسمی  آموزش  نظام  اهمیت  به  اشاره  با  بلوچستان  و  سیستان 
بپذیریم که مساله  باید  در توسعه پایدار هر جامعه، اظهار کرد: 
اجتماعی پوشش فراگیر آموزش و پرورش همگانی در سیستان 
مقام  منویات  و  اساسی  قانون   ۳۰ اصل  وجود  با  بلوچستان،  و 
ضرورت  و  بوده  مواجه  جدی  چالش  با  کماکان  رهبری  معظم 
دارد تا تمامی نهادهای متولی با رویکردهای اقتصادی، حمایتی، 
نهایت  اجتماعی، هویتی و اطلاعاتی و زیر ساختی،  فرهنگی - 
بازه  به تحصیل در  تلاش خود را در پوشش حداکثری اشتغال 

سنی ۷ تا ۱۸ سال انجام دهند.
یا  بازماندگی  پدیده  تسهیل گر  علل  تشریح  با  نجفی  غلامرضا 
نامناسب  آمایش  افزود:  بلوچستان،  و  سیستان  در  تحصیل  ترک 
مدارس بویژه در مراکز جمعیتی روستایی، برخی از فرهنگ های 
و  اول  متوسطه  مقاطع  دختر  دانش آموزان  با  مرتبط  بویژه  سنتی 
فعالیت  به  اشتغال  دوم، معضلات معیشتی خانوارها و ضرورت 
واسطه  به  مرزی  نوار  شهرهای  در  بویژه  نوجوانان  اقتصادی 
متوسطه  مقاطع  آموزشی  کادر  یا  مدارس  کمبود  خانوارها،  فقر 
در  ضعف  و  همسری  کودک  روستایی،  مراکز  در  دوم  و  اول 
یا  هویت  با  مرتبط  معضلات  و  فرزندپروری  شیوه های  برخی 
منع خدمات، برخی از مهمترین چالش های ترک تحصیل دانش 

آموزان این استان محسوب می شود.
در  تحصیل  ترک  و  بازماندگی  نرخ  مجموع  در  داد:  ادامه  وی 
دانش آموزان مقطع ابتدایی۴۲ هزار و ۸۴۵ نفر، در ترک تحصیل 
مقطع متوسطه اول ۳۷ هزار و۹۵۸ نفر و در مقطع متوسطه دوم 
نوجوانان  و  ۷۶۹ کودک  و  هزار  است.۱۴۸  نفر   ۶۴ و  هزار   ۶۸
هفت تا ۱۸ ساله از آموزش همگانی به دلایل گوناگون محروم 
هستند که از این تعداد ۸۱ هزار و ۳۲۵ طفل و نوجوانان دختر و 

۶۷ هزار و ۴۴۴ نفر نیز دانش آموزان بالقوه پسر هستند
کل  دادگستری  جرم  وقوع  از  پیشگیری  و  اجتماعی  معاون 
 ۷۶۹ و  هزار   ۱۴۸ واقع  در  کرد:  تاکید  بلوچستان  و  سیستان 
کودک و نوجوانان هفت تا ۱۸ ساله از آموزش همگانی به دلایل 
این تعداد ۸۱ هزار و ۳۲۵ طفل  از  گوناگون محروم هستند که 
و نوجوانان دختر و ۶۷ هزار و ۴۴۴ نفر نیز دانش آموزان بالقوه 
پسر هستند، به بیان دیگر حدود ۱۴ درصد کودکان و نوجوانان 
ساکن سیستان و بلوچستان از آموزش همگانی و تحصیل محروم 
هستند که از این آمار در مقطع متوسطه دوم نگران کننده تر بوده، 
بطوریکه ۲۴ درصد کودکان ۱۵ تا ۱۷ از مدارس ترک تحصیل 
بروز  بر  علاوه  بلندمدت  در  پدیده  این  شک  بدون  که  کرده 
از  بسیاری  منشاء  می تواند  شده،  نهادینه  اجتماعی  آسیب های 
چالش های اجتماعی و موانع توسعه پایدار و درونزا را رقم بزند.

وی بیان کرد: ضرورت دارد تا علاوه بر اعاده به تحصیل دانش 
آموزان و ارتقای کمی جامعه آماری دانش آموزان هفت تا ۱۸ 
و  آموزشی  نظام  کیفیت  به  آموزشی،  مراکز  و  مدارس  در  سال 
تعلیم و تربیت نیز توجه شود، در این راستا سند ائتلاف ملی نظام 
با مشارکت ۱۴ دستگاه  نماد  یا  مراقبت اجتماعی دانش آموزان 
عالی ترین  امضای  به  و  تصویب   ۱۳۹۴ سال  ماه  آذر  در  متولی 

مسوولان نهادهای متولی نیز رسید.
موانع تحقق عالی چشم انداز طرح نماد

نجفی تصریح کرد: بنابراین با نگاهی نقادانه و بر حسب داده های 
آماری باید بپذیریم هرچند در فرایندهای مرتبط با تشکیل پرونده 
شخصیت، برگزاری کارگاه های ویژه دانش آموزان، اولیا و کادر 
آموزشی و یا غربالگری و آموزش و مداخلات ارتقایی، اقدامات 
شاخصی صورت گرفته، اما در حوزه ارجاع برای دانش آموزان 
یا  بازتوانی  و  درمانی  معاضدتی،  حمایتی،  مداخلات  موضوع 
خدمات مددکاری و حمایت های روانی - اجتماعی با معضلاتی 
مواجه هستیم که کمبود منابع اعتباری، اهمال برخی از مدیران و 
دستگاه های متولی و معضلات هویتی دانش آموزان ارجاع شده 
و برخی از ضوابط دست و پاگیر و موانع مقرراتی، مانع تحقق 

عالی چشم انداز طرح نماد تا مقطع حاضر شده است.
گفت:  نماد،  طرح  مشترک  تعهدات  اعمال  بر  تاکید  با  وی 
مستمر  دیده بانی  و  کننده  محافظت  عوامل  تقویت  و  شناسایی 
عوامل مخاطره آمیز دانش آموزان در مدارس، خانواده و محله، 
ارائه خدمات آموزشی پیشگیرانه به دانش آموزان نیازمند توجه 
و خانواده های آنها و اتخاذ مجموعه ای نظام یافته از خدمات و 
منظور  به  توانمندسازی  و  آموزشی  غربالگری،  شامل  برنامه ها، 
آسیب های  پرخطر،  رفتارهای  برابر  در  آموزان  دانش  مراقبت 
اجتماعی و جرایم از طریق مداخله به موقع و موثر از وظایف 

تمامی دستگاه ها و نهادهای متولی محسوب می شود.
راهبردهای موضوع سند ائتلاف نماد در قانون برنامه هفتم توسعه 
رسالت های  و  تعهدات  از  بسیاری  اینکه  ضمن  شده،  گنجانده 
محوله به نهادهای متولی در سرفصل های قانون حمایت از اطفال 
گرفته  قرار  گذار  قانون  مدنظر   ۶ و  سه  مواد  بویژه  نوجوانان  و 

است
قانون برنامه هفتم توسعه و راهبردهای سند نماد

خاطرنشان  بلوچستان  و  سیستان  دادگستری  کل  رئیس  معاون 
در  نماد  ائتلاف  سند  موضوع  راهبردهای  خوشبختانه  کرد: 
قانون برنامه هفتم توسعه گنجانده شده، ضمن اینکه بسیاری از 
تعهدات و رسالت های محوله به نهادهای متولی در سرفصل های 
۶ مدنظر  مواد سه و  بویژه  نوجوانان  اطفال و  از  قانون حمایت 
همچون  مصادیقی  که  نحوی  به  است،  گرفته  قرار  گذار  قانون 
نوجوان،  یا  طفل  بی سرپرستی  والدین،  از  یک  هر  زندانی شدن 
از تحصیل،  نوجوان  و  ماندن طفل  باز  والدین،  خشونت مستمر 
طرد شدن از سوی خانواده، نقص قوانین جزایی از سوی کودک 
یا ارتکاب جرم توسط نوجوانان، معضل  تابعیت و فرار مکرر از 
خانه یا مدرسه و ترک تحصیل از سوی طفل یا نوجوان، سوء 
رفتار نسبت به طفل و نوجوان و یا بهره کشی از ایشان، همگی از 
سرفصل های وضعیت مخاطره آمیز برای کودکان و نوجوان تلقی 
شده و کلیه دستگاه های حاکمیتی و مندرج در قانون و آیین نامه 
اجرایی ماده ۶ قانون حمایت از اطفال و نوجوان، در این راستا 

دارای تکالیف قانونی هستند.
بلوچستان  و  سیستان  به  ستادی  ویژه  نگاه  از  تشکر  ضمن  وی 
با هدف کاهش محرومیت و تحقق عدالت توزیعی و آموزشی، 
اماکن  و  مدارس  تجهیز  و  توسعه  حوزه  در  خوشبختانه  گفت: 
آموزشی و جذب و استخدام معلمان و مدرسان مدارس، توجه 
ویژه ای به استان شده و در کنار سرفصل های عمرانی و اعتباری، 
معیشت  تقویت  و  آموزش  فرایند  کیفیت  به  تا  دارد  ضرورت 
از  پیشگیری  هدف  با  محروم  دهک های  در  ویژه  به  خانوارها 
ترک  یا  بی سوادی  همچون  ناخوشایندی  پدیده های  شکل گیری 

تحصیل نیز توامان توجه شود.
دادسرای  جرم  از  پیشگیری  و  عامه  حقوق  معاونت  سرپرست 
عمومی انقلاب مرکز سیستان بلوچستان نیز در خصوص استفاده 
از شاخص های طرح نماد برای ساماندهی کودکان بازمانده از 
تحصیل یا کسانی که ترک تحصیل کرده اند، بیان کرد: دستگاه 
این  با  و  دارد  موضوع  این  به  گری  مطالبه  نگاه  استان  قضایی 
و  ایجاد  دادستانی  در  کودکان  و  زنان  از  حمایت  دفتر  دغدغه 

اقدامات خوبی هم صورت گرفته است.
بازماندگان  نماد،  طرح  موضوع  سه  افزود:  احمدزاده  ابوالفضل 
حقوق  احیای  و  کردند  تحصیل  ترک  که  کسانی  یا  تحصیل  از 
قضایی  دستگاه  کار  دستور  در  همواره  نوجوانان  و  کودک 

سیستان و بلوچستان قرار دارد.
بر  را  تکالیفی  نوجوان  و  کودک  حقوق   ۶ ماده  داد:  ادامه  وی 
که  کرده  مشخص  و  نهاده  ذی ربط  نهادهای  و  دستگاه ها  عهده 
مانده  مغفول  وظایف  این  دستگاه ها  از  بعضی  توسط  متاسفانه 
کارکنان  یا  مسئولان  از  یک  هر  آمده  نیز   ۲۷ ماده  در  است، 
وظایف  انجام  از  که  اجرایی  دستگاه های  یا  حکومتی  نهادهای 
و  دولتی  خدمات  از  انفصال  به  کند  امتناع  قانون  این  در  مقرر 
هم  جرمی  و  محکوم  اسلامی  مجازات  قانون   ۵ درجه  عمومی 
قابل  هم  خصوصی  شاکی  شکایت  بدون  می شود  مرتکب  که 
تعقیب است؛ بنابراین با رویکرد صیانتی مساله ها و چالش های 
مقتضی  موقع  در  و  کرده  دنبال  را  تحصیل  از  بازمانده  کودکان 
انجام  لازم  قضایی  اقدام  مربوطه،  مدیران  فعل  ترک  احراز  با 

خواهد شد.
بررسی دلایل ترک تحصیل کودکان ۶ تا ۱۱ سال در سیستان 

و بلوچستان
مدیر اجتماعی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی سیستان و 
 ۱۱ تا   ۶ تحصیل کودکان  ترک  دلایل  بررسی  بلوچستان گفت: 

سال دهک های پایین درآمدی استان آغاز شد.
رفاه  و  کار  تعاون،  وزارت  تحولی  برنامه  افزود:  مهدی حسینی 
 ۶ ۲۰۰ کودک  اطلاعات  تکمیل  و  زمینه شناسایی  در  اجتماعی 
با همکاری موسسات تخصصی  بازمانده از تحصیل  تا ۱۱ سال 

مددکاری مقرر است مورد واکاوی قرار بگیرد.
علت  بررسی  مرحله  این  در  ابلاغی  اعتبار  به  اشاره  با  وی 
بازماندگی از تحصیل ۲۰۰ نفر در دست اقدام است، بیان کرد: 
در این زمینه پس از کسب مشورت، مقرر شد ۲ موسسه همکار 
نسبت  محل،  در  مشاوره  انجام  و  میدانی  بازدید  با  حوزه  این 
تحصیل  ترک  دلایل  به  رسیدن  برای  لازم  اطلاعات  تکمیل  به 
پنج،  تا  یک  آمدی  در  پایین  های  ۱۱ سال دهک  تا   ۶ کودکان 

اقدام کنند.
رفع مشکل بازماندگان از تحصیل نیازمند نگاه ملی

طرح  اجرای  بلوچستان  و  سیستان  پرورش  و  آموزش  مدیرکل 
آموزش  اقدام  مهمترین  را  تحصیل  از  بازماندگان  ساماندهی 
از  بازماندگان  جذب  موضوع  کرد:  بیان  و  دانست  پرورش  و 
اعتباری  ردیف  تخصیص  و  همراهی  حمایت،  نیازمند  تحصیل 
خاصی است که می طلبد مسوولان ستادی با حساسیت و دقت 

نظر ویژه ، این مهم را پیگیری و محقق کنند.
و  کرده  تحصیل  ترک  افراد  موضوع  افزود:  بروشکی  حسن 
مهمترین  از  یکی  گذشته  سال های  در  تحصیل  از  بازماندگان 
مسائل پیش روی نظام تعلیم و تربیت در استان بوده که تمامی 

ظرفیت های دولتی و خیران در این زمینه پای کار آمده اند.
سال  در  تحصیل  از  بازماندگان  زمینه جذب  در  داد:  ادامه  وی 

تحصیلی آینده نیز اقداماتی در دستور کار قرار دارد.

مطالبات از سازمان های بیمه گر، چالش داروخانه های زنجان
استان  داروخانه های  چالش  گر،  بیمه  سازمان های  از  -مطالبات 
ارتقای  در  موثری  نقش  شدن  رفع  در صورت  که  است  زنجان 

خدمات دهی این مراکز به شهروندان ایفا می کند.
احتساب  بدون  داروخانه   ۱۵۲ از  بیش  حاضر  زمان  در   
داروخانه های بیمارستانی در استان فعال است که از این تعداد ۱۸ 

مورد به صورت شبانه روزی خدمت رسانی می کند.
به شهرستان  داروخانه  استان، ۹۶  های  داروخانه  از مجموع کل 
زنجان اختصاص دارد که از این تعداد ۱۳ داروخانه به صورت 

شبانه روزی فعالیت می کند.
داروها  انواع  و  داروسازی  با  مستقیم  صورت  به  ها  داروخانه 
سروکار دارند و حلقه ای مهم و حیاتی در درمان بیماری ها هستند 
و فعالان این عرصه همپای پزشکان نقش تعیین کننده ای در ارایه 
خدمات مفید درمانی و دارویی به بیماران را برعهده دارند.با توجه 
به اهمیت این موضوع، خبرنگار ایرنا با دکتر محمدباقر آیت الهی 
رئیس انجمن داروسازان زنجان درباره چالش ها و مشکلات این 

شغل گفت و گو کرده است.
هم اکنون داروخانه ها با چه چالش های مواجه هستند؟

برخی از چالش های داروخانه ها مزمن است و به رغم اینکه می 
توان آنها را حل کرد، اما متاسفانه هیچ وقت به طور کامل برطرف 
نشده است.یکی از چالش های مهم کنونی و ادامه دار، مطالبات 
بیمه  به ویژه سازمان های  بیمه گر  از سازمان های  داروخانه ها 

گر پایه است.
و  گر  بیمه  های  سازمان  تعهدات  دارویار،  طرح  اجرای  از  پس 
دولت افزایش یافت به طوری که بخشی از آن را دولت متعهد شد 
که از طریق سازمان هدفمندی یارانه ها پرداخت کند و از طرفی 

سازمان های بیمه گر هم سهم خودشان را پرداخت کنند.
در ماههای اول این کار به سرعت انجام می شد ولی هم اکنون 
متاسفانه پرداختی سهم دارو از محل دارویار با تاخیر ۶ ماهه انجام 
می شود، از سوی دیگر وضعیت سازمان های بیمه گر نیز در این 

حوزه مناسب نیست.البته پرداختی سازمان بیمه سلامت تا حدودی 
بیشترین  مجموع  در  و  ندارد  زیادی  تاخیر  و  است  بوده  منطقی 
چالش داروسازان در این بخش مربوط به سازمان تامین اجتماعی 

است که آنگونه که باید و شاید به تعهدات آنها عمل نمی شود.

هم اکنون داروخانه ها با مشکلات مالی و تامین سرمایه در گردش 
مواجه هستند و اگر در این خصوص اقدام عاجلی صورت نگیرد، 

به طور قطع در نیمه دوم سال مشکلات آنها بیشتر خواهد شد.
و  درمان  بهداشت،  وزیر  های  اولویت  از  یکی  منظور  همین  به 
آموزش پزشکی دولت چهاردهم به موضوع حل مشکلات دارو 

و مسائل دیگر آن اختصاص یافته که بسیار امیدوارکننده است.
از دیگر چالش های داروخانه ها چیست؟

متاسفانه بعد از اجرای طرح دارویار پرداختی ها با تاخیر و غیر 
به طور  پرداخت می شود،  بیمه گر  از سوی سازمان های  منظم 
مثال برخی از داروخانه ها مطالبات سال ۱۴۰۱ و نیمه اول ۱۴۰۲ 

خود را دریافت نکرده اند.از سوی دیگر قرارداد داروخانه ها با 
مراکز طرف قرارداد، یک طرفه و تحمیلی است که وضعیت خوبی 
نیست، اگر برای این موضوع نیز چاره اندیشی نشود، داروخانه ها 

به طور قطع با مشکل جدی مواجه خواهند شد.
بروز  که  داروهاست  قیمت  افزایش  موضوع  ها  چالش  دیگر  از 
به  نقدینگی  تامین  برای  ها  داروخانه  شده  موجب  مساله  همین 
نیاز  گردش  در  سرمایه  و  مالی  منابع  به  دارو  خرید  برای  ویژه 
داشته باشند.از طرفی محدودیت های مالی ایجاد شده طی ۲ سال 
گذشته از سوی بانک های عامل موجب شده پرداخت تسهیلات 
برای فعالان این صنف سخت گیرانه باشد و به عبارتی فعالان این 
صنف دیگر نمی توانند منابع لازم را دریافت کنند و همین مساله 

آنها را دچار مشکل کرده است.
معیاری  و  اساس  چه  بر  داروخانه  تاسیس  حاضر  زمان  در 

انجام می شود؟
هم اکنون تاسیس داروخانه ها طبق آئین نامه ای است که در سال 
۱۴۰۰ از سوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی ابلاغ 
نامه  آئین  در  که  هایی  محدودیت  برخی  نامه  آئین  این  شد.طبق 
قبلی وجود داشت برداشته شد هرچند این آئین نامه می توانست 

اصلاح شده و منطقی تر ارائه شود.
تصور بر این بود که اگر مجوز صدور و تاسیس داروخانه آزاد 

شود مشکل مردم برطرف می شود در صورتی که چنین نشد.
هر  و  ندارد  منعی وجود  داروخانه  تاسیس  در  نامه  آئین  این  در 
کسی می تواند نسبت به راه اندازی آن اقدام کند ولی نتیجه آن 
این شد که مناطق محروم در سطح کشور از دسترسی به خدمات 
هسته  در  بیشتر  ها  داروخانه  و  اند  مانده  بهره  بی  ها  داروخانه 
مرکزی و پر ترافیک مستقر شده و حتی شهرک های اقماری نیز از 

وجود داروخانه ها بی بهره است.
طی سه سال گذشته بر تعداد داروخانه ها افزوده شد در حالیکه 

تاسیس صرف داروخانه مشکلی از مردم را حل نمی کند.
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شیما صفایی: 
نسل خوبی برای تنیس روی میز 

بانوان ایران در راه است

پرسپولیسی ها در سودای ثبت 
آخرین فعالیت نقل وانتقالاتی؛ 

به دنبال رقیب برای علیپور و آل کثیر

شاه کلید توسعه ورزش ایران از نگاه هاشمی طبا

 چند توصیه ویژه به وزارت ورزش دولت چهاردهم
رییس دو دوره سازمان تربیت بدنی و رییس سه دوره 
کمیته ملی المپیک از مهم ترین مشکلات ورزش ایران 
گفت و از وزارت ورزش و جوانان درخواست کرد 

که در دولت چهاردهم رویکرد خود را تغییر دهد.
مصطفی هاشمی طبا در خصوص مهم ترین مسائلی که 
در دوره جدید وزارت ورزش و جوانان با روی کار 
گیرد،  اظهار  قرار  مدنظر  باید  دولت چهاردهم  آمدن 
کرد: مهم ترین مسئله برای وزارت ورزش و جوانان 
فعالیت در بخش های مختلف به صورت برنامه محور 
غیر  صورت  به  و  برنامه  بدون  هم  باز  اگر  و  است 
منسجم پیش برویم با مشکلات اساسی مواجه خواهیم 

شد.
و  »پیر  کشور  ورزشی  تجهیزات  و  ورزشگاه ها 

فرسوده« شده است
که  مشکلاتی  مهم ترین  از  یکی  اینکه  بیان  با  وی 
گریبان  به  دست  آن  با  روزها  این  ایران  ورزش 
است، پیری و فرسوده شدن ورزشگاه ها و تجهیزات 

ورزشی است، عنوان کرد: باید با اهتمام پیش رفت و در حوزه 
ایجاد  به جای  عمرانی شعارگونه عمل نکرد و در وهله اول 
ورزشگاه های بزرگ؛ به طور مثال ورزشگاه ۱۲۰ هزار نفری 
در جنوب تهران، ورزشگاه های موجود نظیر تختی، آزادی و...

را که ورزشگاه های بسیار خوبی هستند و از امکانات مختلفی 
برخوردارند، به روزرسانی و نوسازی کرد و سال های طولانی 

از ظرفیت آن ها، بهره برد.
فدراسیون های ورزشی باید »مستقل« عمل کنند

رییس اسبق سازمان تربیت بدنی و کمیته ملی المپیک با اشاره 
به اینکه مسئله مهم دیگر اینکه وزارت ورزش و جوانان باید 
اجازه دهد، فدراسیون های ورزشی مستقل عمل کنند، گفت: 
روسای  نصب  و  عزل  حوزه  در  جوانان  و  ورزش  وزارت 
فدراسیون های ورزشی نباید دخالت کند، بلکه باید این اختیار 
و حق برای مجمع عمومی فدراسیون های ورزشی باقی بماند 
وزارت  و  بایستند  خود  پای  روی  ورزش  فدراسیون های  و 
را  نظارتی  وظیفه  صرفا  خصوص  این  در  جوانان  و  ورزش 

بر عهده گیرد.
تحول در ورزش ایران منوط به »توسعه تربیت بدنی در 

آموزش و پرورش«
بزرگترین مشکل ورزش کشور  اینکه  به  اشاره  با  هاشمی طبا 
عدم توجه به مقوله »تربیت بدنی« در آموزش و پرورش است 

و شاه کلید توسعه ورزش ایران، توسعه تربیت بدنی در مدارس 
است، اظهار کرد: این مسئله به بزرگترین چالش ورزش ایران 
بدنی  تربیت  در  تحولی  گونه  هیچ  متاسفانه  و  شده  تبدیل 
آموزش و پرورش طی سالیان اخیر رخ نداده است و تا زمانی 
که ورزش آموزش و پرورش رشد نکند، شاهد هیچ تحولی 

در ورزش ایران نخواهیم بود.  
وی افزود: باید تربیت بدنی در شورای عالی آموزش و پرورش 
به صورت ویژه دنبال شود و اگر مسئولان وزارت ورزش و 
باشند،  داشته  درخواست  یک  حق  جمهور  رییس  از  جوانان 
این درخواست باید توسعه تربیت بدنی در آموزش و پرورش 
باشد؛ تربیت بدنی صرفا به ورزش خلاصه نمی شود و معنای 
این طریق، هم  از  و  از طریق ورزش است  انسان  تربیت  آن 
از بعد انسانی و هم از بعد جسمانی شاهد رشد افراد جامعه 

خواهیم بود.
رییس اسبق سازمان تربیت بدنی و کمیته ملی المپیک با تاکید 
و  باشیم  موفق  المپیک  در  روزی  داریم  قصد  اگر  اینکه  بر 
دست  به  ورزش  مختلف  رشته های  در  رنگارنگی  مدال های 
آوریم باید بتوانیم تربیت بدنی در آموزش و پرورش را توسعه 
بخشیم،  خاطرنشان کرد: اگر به این مسئله حیاتی و مهم توجه 
نکنیم همانند سالیان گذشته صرفا شاهد نمایش و موفقیت تک 
کشورهای  بین  در  و  بود  خواهیم  ایران  ورزش  در  ستاره ها 

توسعه یافته ورزش جایی نخواهیم داشت و بازنده 
خواهیم بود.

قرار  مدنظر  ویژه  صورت  به  ورزش«  »اقتصاد 
گیرد

هاشمی طبا با اشاره به اینکه باید بتوانیم بین ورزش 
همانند  نباید  گفت:  کنیم،  برقرار  پیوند  صنعت  و 
برخی تیم ها که امروزه در ورزش و به ویژه فوتبال 
باید  بلکه  کرد  عمل  می کنند  هزینه  افراطی  ایران، 
کنترل های لازم در این خصوص مدنظر قرار گیرد 
و شاهد حضور بخش خصوصی و فعالان اقتصادی 
در ورزش باشیم و اقتصاد ورزش به صورت ویژه 
توسعه یابد و از پایه و اساس روند فعلی تصحیح 

شود.
وی ادامه داد: در صورت تحقق این مسئله، ورزش 
در کشور عمومی خواهد شد و اقشار مختلف اعم 
از بانوان،  کودکان و... به ورزش روی خواهند آورد.

جایی  به  راه  مدارس  در  ورزش  ساعت   ۲ با 
نمی بریم!

بیان  با  المپیک  رییس اسبق سازمان تربیت بدنی و کمیته ملی 
اینکه باید ورزش در مدارس به صورت همگانی دنبال شود، 
پیوسته  صورت  به  دانش آموزان  که  صورتی  در  کرد:  عنوان 
در مدارس ورزش کنند، به طور حتم مشکلات کم تحرکی و 
فقر حرکتی در سنین بالا کاهش خواهد یافت، بنابراین نه به 
صورت ۲ ساعت در هفته بلکه به صورت منظم و پیوسته باید 

شاهد ورزش کردن دانش آموزان در مدارس باشیم.
هاشمی طبا افزود: تا زمانی که دانش آموزان در مدارس شبیه 
قوطی کبریت کنار یکدیگر بنشینند و صرفا ۲ ساعت در هفته 
در  ورزش  توسعه  برد؛  نخواهیم  جایی  به  راه  کنند  ورزش 
و  آموزش  نظیر  مختلف  ارگان های  ویژه  نگاه  نیازمند  کشور 
پرورش، شهرداری و...است و به طور حتم وزارت ورزش و 

جوانان به تنهایی موفق نخواهد شد.
استفاده از متخصصان ورزشی در دستورکار قرار گیرد

افراد  ورزشی،  متخصصان  از  استفاده  اینکه  به  اشاره  با  وی 
مجرب و نخبه باید در دستور کار وزارت ورزش و جوانان 
قرار گیرد، اظهار کرد: نباید شاهد حضور افرادی در ورزش 
افراد  از  نباید  ندارند،    ایران  ورزش  از  شناختی  که  باشیم 
به  نسبت  اشرافی  و  هستند  ورزش  بیرون  که  غیرمتخصص 

ورزش کشور ندارند استفاده کرد.

وضعیت  است  معتقد  لندن  المپیک  طلای  مدال  دارنده 
همین خاطر دست  به  و  نبوده  در گذشته خوب  وزنه برداری 

کادر فنی برای انتخاب نفرات المپیکی بسته بود.
سعید محمدپور ملی پوش سابق تیم ملی وزنه برداری و دارنده 
مدال طلای المپیک لندن درباره عملکرد تیم ملی وزنه برداری 
وزنه برداری  از  همیشه  که  انتظاری  گفت:  پاریس  المپیک  در 
داشتیم  ایران  ورزش  آور  مدال  رشته های  از  یکی  عنوان  به 
که  است  درست  نشد.  محقق  پاریس  المپیک  بازی های  در 
داشتیم.  انتظار  اما  نبود  زیاد  پاریس  المپیک  در  ما  داشته های 
علی داوودی توان کسب مدال داشت و خیلی خوب تلاش 

کرد اما در لحظه آخر مدال را از دست داد.
مصطفی جوادی نسبت به داوودی ضعیف کار کرد

وی گفت: هر دو وزنه برداران در المپیک پاریس بسیار تلاش 
کردند اما به نظرم مصطفی جوادی ضعیف کار کرد. من انتظار 
اینکه  وجود  با  گذشته  سال  داشتم چون  مصطفی  از  بیشتری 
اما در مسابقات قهرمانی  بود  به وزن ۸۹ کیلوگرم آمده  تازه 
جهانی ریاض وزنه های خوبی بالای سر برد اما امسال توقعات 
را برآورده نکرد. به نظرم با گذشت یک سال حضور جوادی 
اتفاق  این  اما  می کرد  بیشتری  پیشرفت  باید  او  وزن،  این  در 

رخ نداد.
نباید از نواب انتظار معجزه داشته باشیم

نواب  ابقای  مورد  در  لندن  المپیک  طلای  مدال  دارنده 
نصیرشلال گفت: به نظرم اگر قرار باشد نقدی صورت بگیرد 
نباید از روی دشمنی و حب و بغض باشد، اگر هم قرار باشد 
تعریف و تمجیدی صورت بگیرد نباید صرفاً از روی رفاقت 
و دوستی باشد. به نظرم باید صحبت ها کاملًا منصفانه باشد. ما 
المپیک پاریس  انتظار زیادی از وزنه برداران در  نمی توانستیم 
داشته باشیم. نباید از نواب نصیرشلال در المپیک انتظار معجزه 
داشته باشیم که در واقعیت هم نمی توانست کاری انجام دهد.

با ارتقای رکورد المپیک توکیو، در پاریس به  داوودی 
مدال نرسید

قبلی  المپیک  در  داوودی  علی  می گویند  برخی  گفت:  وی 
کردن  گمراه  برای  حرف  این  نظرم  به  رسید؛  نقره  مدال  به 
مردم است چرا که در دوره قبلی خیلی از کشورها از جمله 
ارمنستان از حضور در المپیک محروم بودند و نمی توانستند در 
این بازی ها شرکت کنند. شرایط کرونا در المپیک قبل وجود 
داشت. در همین بازی های المپیک پاریس رکوردهایی که علی 

داوودی ثبت کرد از دوره قبلی در المپیک توکیو خیلی بیشتر 
بود اما نتوانست به مدال برسد. طبیعی است در این وضعیت 
شرایط فرق می کرد. ضمن اینکه دست کادر فنی هم بسته بود 
نمی توانستند  را  دیگری  کس  ملی پوش  دو  این  از  غیر  به  و 

اعزام کنند.
داوودی و جوادی تنها گزینه ها برای المپیک بودند

محمدپور عنوان کرد: متأسفانه وزنه برداری در این چند سال 
اخیر واقعاً نابود شده و برای تشکیل یک تیم جدید دست کادر 
فنی خیلی بسته بود. اعزام نوجوانان و جوانان به مسابقات و 
به  به همین خاطر علاقمندان  نمی شد  انجام  اردوها  برگزاری 
وزنه برداری خیلی کم شد و کادر فنی به غیر از این دو عزیز 
شده  سخت  واقعاً  شرایط  نداشت.  انتخاب  برای  دیگر  کسی 
بود اما آن طور که من دورادور شنیدم این است که جوانان 
خوبی اضافه شدند و حالا باید دید در مسابقات جهانی ۲۰۲۵ 
نتایجی کسب می کند. به نظرم در آن مسابقات عیار تیم  چه 

مشخص می شود و تمرینات خیلی نمی تواند مبنا باشد.
مسابقات جهانی ۲۰۲۵ معیار سنجش نواب خواهد بود

از  که  رکوردهای  گفت:  لندن  المپیک  طلای  مدال  دارنده 
ملی پوشان جوان در اردو ثبت شده نشان دهنده یک پیشرفت 
قابل قبول است. یک تیم جوان اضافه شده و رکوردهایشان 
به کسب مدال در رده بزرگسالان نزدیک شده و این عملکرد 
قابل قبول است. به نظرم معیار ما برای سنجش عملکرد نواب 
نصیرشلال باید مسابقات جهانی باشد. خوشبختانه من شنیدم 
یک  خودش  این  و  بوده  زیاد  بسیار  جوانان  رکورد  ارتقای 

امیدواری زیادی به ما می دهد.
در گذشته انگیزه وزنه برداران از بین می رفت

ملی پوش سابق وزنه بردار ایران با بیان اینکه امیدوار است روند 
ارتقای رکورد جوانان ادامه دار باشد، عنوان کرد: امیدوارم این 
روند ادامه پیدا کرد و ما روزهای خوب وزنه برداری را دوباره 
ببینیم. در حال حاضر اردوی بانوان، جوانان و بزرگسالان به 
صورت مداوم در حال برگزاری است. با برخی وزنه برداران 
مسئولان  هستند.  راضی  شرایط  از  کاملًا  کردم  صحبت  هم 
فدراسیون هم برای حق و حقوق وزنه برداران می جنگند. این 
جوان  و  نوجوان  ورزشکاران  می شود  باعث  مداوم  اردوهای 
انگیزه شان را از دست ندهند. در گذشته اردو برگزار اما تیم 
انگیزه  ورزشکاران  شد  باعث  موضوع  همین  نمی شد،  اعزام 
این  وزنه بردارانی هم که پشت سر  بدهند.  از دست  را  خود 

نفرات در شهرستان ها بودند کاملًا بی انگیزه می شدند.
سالن های وزنه برداری از شکل مخروبه درآمد

به  را  انگیزه  دوباره  اردوها  برگزاری  گفت:  محمدپور 
وزنه برداری تزریق کرده و امیدوارم این روند ادامه پیدا کند. 
دار  ادامه  امیدوارم  و  است  زیاد  فدراسیون  مسئولان  انگیزه 
مجهز  شهرستان ها  در  وزنه برداری  سالن های  از  خیلی  باشد. 
تجهیزات  برخی  است.  آمده  در  آن شکل مخروبه  از  و  شده 
وزنه برداری اضافه شده و گویا قرار است میل و صفحه هم 
اضافه شود که اگر این اتفاق رخ بدهد به نظرم شهرستان ها و 
تیم ملی بی نیاز می شود. البته که همیشه کم و کاستی وجود 
دارد و قطعاً در این تیم مدیریتی هم وجود دارد اما باید ببینم 

آیا کم و کاستی زیاد بوده یا خیر.
گمراه  وزنه برداری  به  نسبت  را  مردم  صحبت ها  برخی 

می کند
این دوره مدیریتی، نکات  اظهارداشت: خدا را شکر در  وی 
اهالی  دارد  وجود  ضعفی  اگر  و  است  زیاد  خیلی  مثبت 
پیشکسوتان وزنه برداری نظرشان را اعلام می کنند و مسئولان 
هم آن را با جان و دل می پذیرند. دلسوزان واقعی وزنه برداری 
باید به این رشته کمک کنند؛ نقد و کمک کردن خیلی خوب 
مشکلات  و  غرض ورزی  روی  از  بخواهیم  اگر  اما  است، 
وزنه برداری ضربه  به  و  نیست  قشنگ  کنیم  تخریب  شخصی 
رشته  این  در  تخصصی  که  هم  جامعه  افراد  برخی  می زند. 
ندارند و صرفاً به صورت عمومی مسائل را دنبال می کنند با 

صحبت های این افراد ممکن است گمراه شوند.

سعید محمدپور:

از نصیرشلال نباید انتظار معجزه داشته باشیم
 مردم را گمراه نکنیم

گذشته  در  که  برخی  می گوید  پرسپولیس  باشگاه  مدیرعامل 
خسارات چند میلیون دلاری به این باشگاه زده اند، حالا فریاد 

می زنند و برای پرسپولیس حاشیه ایجاد می کنند.
با  گفت وگو  در  پرسپولیس  باشگاه  مدیرعامل  درویش،  رضا 
کرد:  اظهار  پرسپولیس  باشگاه  مجمع  برگزاری  درباره  ایسنا، 
جدید  سهامداران  حضور  با  پرسپولیس  باشگاه  مجمع  اولین 
شرکت  سه  عمده  سهامدار  عنوان  به  شهر  بانک  شد.  برگزار 
بانک  و  تجارت  بانک  و  کرده  معرفی  سهامدار  عنوان  به  را 
ملت هم خود بانک را به عنوان سهامدار معرفی کرده اند. این 
نماینده خود را  سهامداران حداکثر ۱۵ روز مهلت دارند که 
تا ۱۵ روز  این هیات مدیره  برای هیات مدیره معرفی کنند و 

دیگر انتخاب خواهد شد.
وی درباره حواشی مدیرتی که در فضای مجازی برایش ایجاد 
شده و مقابل در باشگاه بنری برای برکناری اش نصب شده هم 
گفت: دلال هایی که در هر باشگاهی ۵۰ میلیارد درآمد دارند، 
برنمی تابند که با ما وارد معامله نشوند و ما همچنان سر کار 
باشیم. همین ها باعث می شود که تحرکاتی انجام شود. برخی 

آوردن  در  و  زدند  باشگاه  به  زیادی  خسارات  خودشان  که 
استوکس و بازیکنان اینچنینی و خسارت چند میلیون دلاری 
سهیم بودند امروز کاسه داغ تر از آش هستند و فریاد می زنند. 
این افراد چون در حضور ما نمی توانند به منافع خود برسند 
عواطف و احساسات هواداران خونگرم ما را مورد تاثیر قرار 

هواداران  البته من شرمنده  دهند.  انجام  کارهایی  که  می دهند 
هستم چون هرجا مرا می بینند به من لطف دارند.

او در بخش دیگری از صحبت های خود گفت: اینها برنمی تابند 
که پرسپولیس آرامش داشته باشد. تنها باشگاهی که در ابتدای 
فصل تمام مطالبات بازیکنانش را پرداخت کرده، پرسپولیس 
بودیم  شده  قهرمان  ما  که  بگیرید  نظر  در  هم   را  این  است. 
 ۱۵۰ نزدیک  بود.  شده  اضافه  قراردادها  به  هم  آپشن هایی  و 
چون  برخی  کردیم.  پرداخت  قهرمانی  آپشن  تومان  میلیارد 

بخیل هستند به دنبال ایجاد حاشیه برای ما هستند.
گفت:  هم  پرسپولیس  باشگاه  میزبانی  شرایط  درباره  درویش 
هم  آن  از  بعد  و  آسیاست  نخبگان  لیگ  که  فیفادی  از  بعد 
شرایط ورزشگاه تختی بهتر می شود و فکر می کنم بتوانیم در 

آنجا میزبانی کنیم.
وی  در پایان گفت: در چند روز آینده یک مهاجم هم جذب 
خواهیم کرد تا از این نظر تیمان را برای لیگ نخبگان آماده 
کنیم. یک  مهاجم خارجی و یک ایرانی به آقای گاریدو معرفی 

کرده ایم  و منتظر پاسخ او هستیم.

درویش: 

دلال ها نمی خواهند پرسپولیس آرامش داشته باشد
 چند روز دیگر یک مهاجم جذب می کنیم

ملی پوش تنیس روی میز بانوان ایران با بیان این که نسل 
از  داریم  انتظار  است گفت:  راه  در  این رشته  برای  خوبی 
قرار  بیشتری  مورد حمایت  اسپانسرها  و  نهادها  همه  سوی 

بگیریم.
تیم ملی تنیس روی میز بانوان ایران که روند رو به رشدی را 
در پیش گرفته است، در شرایطی خود را برای رویدادهای 
بین المللی پیش رو آماده می کند که نسل جدیدی از ملی 

پوشان در حال اضافه شدن به ترکیب اصلی هستند.
شیما صفایی یکی از ملی پوشانی است که پس از حضور 
تجربه خوبی دست  به  هانگژو حال  آسیایی  های  بازی  در 
یافته و امیدوار است بتواند روند مثبت پیشرفت خود را در 
آینده ادامه دهد و همچنان یکی از بازیکنان تیم ملی ایران 

برای رویدادهای مهم باشد.
صفایی در گفت و گو با خبرنگار مهر به پرسش هایی در 
مورد آخرین وضعیت خودش، حضور در تیم ملی و انتخاب 

تیم جدیدش پاسخ داده است:
* شیما صفایی بعد از قهرمانی در رقابت های انتخابی 
تیم ملی مجددا لباس مقدس تیم ملی را بر تن کرد. از 

سختی رقابت های انتخابی بگویید.
برای حضور  ملی  تیم  انتخابی  مسابقات  پیش  روز  چند   -
بردیم که خدا را شکر  پایان  به  را  قزاقستانی  در مسابقات 
مقام اول را کسب کردم و برای یک سال دیگر در تیم ملی 
بزرگسالان باشم. یکی از سخت ترین رقابت های انتخابی 
آمادگی  سطح  از  بازیکنان  همه  چون  دادم  انجام  که  بود 

بالایی برخوردار بودند.
برای  که  داشتید  انتظار  المپیک  انتخابی  از  پیش   *
رقابت های انتخابی المپیک شما به همراه تیم به رقابت 
نفراتی که از سوی  اما  میانه اعزام شوید  های آسیای 
کادر فنی انتصاب شدند بهترین عملکرد را داشتند. باز 
هم برگردیم به آن زمان همان انتظارات و گلایه ها را 

خواهید داشت؟
- برای آن رویداد می توانستم نماینده شایسته ای باشم. تمام 
هدف آقایان و بانوان کسب سهمیه المپیک بود و من فکر می 
کردم می توانستم این سهمیه را کسب کنم اما با تشخیص 
انتخاب  اشتری  و  شهسواری  خانم  فنی  کادر  و  فدراسیون 
بازیکن فرانسوی  با  المپیک هم خانم شهسواری  شدند. در 
مسابقه دادند و شکست خوردند که بازی نسبتا خوبی بود 
نتیجه  بود  یکسان  سالن  فضای  یا  بود  بهتری  قرعه  اگر  اما 
بهتری حاصل می شد و حتی پیروزی خانم شهسواری می 
توانست نگاه های بیشتری را به سمت تنیس روی میز جلب 
کند. با این حال همین که تنیس روی میز جزو رشته های 
خوشایند  ما  برای  گرفت  قرار  توجه  مورد  و  بود  المپیکی 

است.
سر  پشت  را  خود  المپیک  سومین  شهسواری  ندا   *
گذاشت و به عنوان کاپیتان تیم در مسابقات قهرمانی 
آسیا یکی از نفرات اصلی تیم محسوب می شود، چقدر 

حضور یک بازیکن باتجربه می تواند مفید باشد؟
- به هر حال خانم شهسواری سه دوره در المپیک شرکت 
کردند و تجربه بالایی دارند. قطعا با حضور ایشان که تجربه 
شان از نسل جدید بیشتر است و رویدادهای زیادی را دیده 
اند تیم ملی می تواند عملکرد بهتری داشته باشد و امیدوارم 

بتوانیم نتایج خوبی کسب کنیم.
انتخاب  ملی  تیم  مسابقه  آخرین  در  که  بازیکنانی   *
شدند، بازیکنان جوان و آینده داری هستند ، چقدر به 

این نسل جدید می توان در آینده امیدوار بود؟
و  جوان  اکثر  کنند  می  بازی  هم  با  که  ایرانی  بازیکنان   -
مستعد هستند و این نوید بخش یک اتفاق خوب در تینس 
روی میز است. تیم های پایه و رده های سنی هم با برنامه 
به  و  شوند  می  قویتر  روز  هر  فدراسیون  حمایت  و  ریزی 
مسابقات  ویژه  به  مختلف  های  رده  مسابقات  داشتن  دلیل 
همین  داد.  خواهد  رخ  خوبی  اتفاقات  رده  هر  در  جهانی 
اتفاق می تواند نشانه این باشد که ما می توانیم جانشینان 

خوبی داشته باشیم.
چه  برتر  لیگ  در  حاضر  های  تیم  تعداد  افزایش   *
کرده  انتخاب  را  آینده  فصل  تیم  آیا  و  دارد  تاثیری 

اید؟
- با یکی دو صحبت کردم اما هنوز قرارداد نبستم و منتظر 
خبر نهایی هستم. انتظاری که دارم این است که اسپانسرهای 
بیشتری جذب فدراسیون تنیس روی میز و لیگ برتر بانوان 
بشوند. جذب اسپانسرها از این جهت مهم است که درآمد 
بازیکنان بیشتر می شود. امیدوارم تیم های سرشناس و قوی 
هم در لیگ بانوان حضور داشته باشند و باعث افزایش مبلغ 

قراردادها و کیفیت بازی ها شوند.
برنامه  آینده چه  رقابت های  و  آسیا  قهرمانی  برای   *
به  می تواند  ملی  های  تیم  کادرفنی  سوی  از  های 

پیشرفت و ارتقا کیفیت بانوان کشورمان کمک کند؟
مانده  ماه  یک  حدود  آسیا  قهرمانی  مسابقات  شروع  تا   -
انتظار  توان  نمی  است  نزدیک  رویداد  این  چون  و  است 
باید حداقل  مهم داشت.  یا مسابقات  و  المللی  بین  اردوی 
های  سبک  و  قوی  حریفان  با  کیفیت  با  داخلی  اردوهای 
مختلف داشته باشیم تا بتوانیم با آمادگی کامل به مسابقات 

قهرمانی آسیا برویم.
در  بانوان  ملی  تیم  سرمربی  ایرانمنش  حمیده   *
مسابقات قهرمانی آسیا روی دختران جوان آینده دار 
که  هستید  آماده  چقدر  کرد  خواهد  گذاری  سرمایه 

جواب اعتماد سرمربی تیم ملی را بدهید؟
حضور  المپیک  و  انتخابی  مسابقات  در  ایرانمنش  خانم   -
سال  چهار  بانوان  برتر  لیگ  در  هم  خودشان  و  داشتند 
مربیگری تیم شهرداری شهربابک را برعهده داشتند که من 
سال  چهار  هر  توانستیم  و  بودیم  تیم  آن  عضو  سال  چهار 
قهرمان شویم ولی بنابر دلایلی این تیم کنار رفت که خبر 
خوبی برای لیگ برتر بانوان نبود چرا که نسبت به بقیه تیم ها 
مبالغ بالاتری پرداخت می کرد. کنار رفتن این تیم ناراحت 

کننده است اما امیدواریم بزودی به لیگ برتر برگردد.
* نکته دیگری مانده است که نیاز به گفتن باشد؟

- از فدراسیون تنیس روی میز، وزارت ورزش و کمیته ملی 
که  نسل جوان  بازیکنان  برای  که  دارم  درخواست  المپیک 
می توانند در آینده جایگزین های خوبی برای المپین های 
ما باشند سرمایه گذاری کنند و حمایت هایی که می توانند 
از نظر تجهیزات داشته باشند را ادامه دهند تا تیم های ملی 
تنیس روی میز ایران در بخش آقایان و بانوان بتواند نتایج 

بهتری کسب کنند.

انتقال علی قلی زاده به پرسپولیس منتفی شده و براساس آخرین 
خبرها، سرخ پوشان پایتخت به دنبال جذب مهاجم جدید هستند.

اما  پرنوسان  روند  تابستانه  نقل وانتقالات  بازار  در  پرسپولیس 
پایتخت موفق  به طوری که سرخ پوشان  را داشت؛  موفقی  نسبتاً 
شدند الکسیس گندوز را جانشین علیرضا بیرانوند کنند، ایوب 
فهرست  وارد  اسماعیلی فر  دانیال  جانشین  نقش  در  العملود 
خط  چپ  سمت  تقویت  برای  محمدی  میلاد  شد،  پرسپولیس 
به  نعمتی  علی  و  حسن  عبدالکریم  جانشین  عنوان  به  دفاعی 
عضویت تیم پرسپولیس در آمد و فرشاد احمدزاده هم در قامت 
جانشین مهدی ترابی خریداری شد. ضمن آنکه علی علیپور هم 
برای تقویت خط حمله به جمع سرخ پوشان پایتخت بازگشت.

هواداران پرسپولیس البته نسبت به روند فعالیت تیم شان در بازار 
تابستانه انتقاداتی دارند اما با این وجود گفته می شود که خوان 
سرخ پوشان  سرمربی  و  دارد  دیگری  عقیده  گاریدو  کارلوس 
تیمش،  تهاجمی  فاز  تقویت  با  تا  است  آن  دنبال  به  پایتخت 
پرونده فعالیت پرسپولیس در بازار تابستانه را ببندد. اتفاق مهم 
دنبال جذب  به  پایتخت  گذشته سرخ پوشان  روزهای  در  آنکه 
وینگر بودند که تلاش های شان برای توافق با باشگاه لخ پوزنان 
بازیکنان  جمع  به  قلی زاده  علی  انتقال  و  بود  بی ثمر  لهستان 

پرسپولیس نهایی نشد.
باشگاه لهستانی، سد راه انتقال قلی زاده به پرسپولیس

سرخ پوشان در روزهای گذشته پیگیر انتقال علی قلی زاده بودند 
و این وینگر باتجربه هم نسبت به حضور در پرسپولیس تمایل 
نشان داده بود. با این وجود، باقی ماندن ۲ فصل از مدت قرارداد 
او با لخ پوزنان لهستان، راه انتقال علی قلی زاده به پرسپولیس را 
پیچیده کرده بود. با وجود مذاکرات اولیه، رشد رقم رضایت نامه 
پایتخت شد و  به جمع سرخ پوشان  او  انتقال  راه  قلی زاده سد 
در  پرسپولیس  به  او  انتقال  قلی زاده،  علی  رسمی  اعلام  طبق 
مدیرعامل  درویش،  رضا  و  شد  نخواهد  انجام  تابستانه  بازار 

سرخ پوشان پایتخت هم این مسئله را تایید کرد.
وضعیت ویژه اورونوف در فهرست سرخ ها

نام  تا  بودند  آن  دنبال  به  گذشته  روزهای  در  پرسپولیسی ها 
اورونوف را در فهرست خود به عنوان سهمیه زیر ۲۵ سال ثبت 
سرخ پوشان،  سوی  از  شده  انجام  پیگیری های  وجود  با  کنند. 
خواسته آن ها برآورده نشد؛ چرا که طبق قانون، با توجه به ثبت 
نام اورونوف در فهرست تیم بزرگسال در فصل گذشته، امکان 
تا  شد  باعث  مسئله  همین  و  ندارد  وجود  او  سنی  رده  تغییر 
پرُ  سال   ۲3 اورونوفِ  برای  پرسپولیس  بزرگسال  سهمیه  یک 
شود! ضمن آنکه در روزهای گذشته هم میلاد سرلک به جمع 
سرخ پوشان بازگشته تا عملًا فهرست بزرگسالان پرسپولیس تنها 

یک جای خالی داشته باشد.
گاریدو دیگر وینگر نمی خواهد!

خوان کارلوس گاریدو با توجه به حضور بازیکنانی مانند سعید 
امیری  وحید  احمدزاده،  فرشاد  اورونوف،  اوستون  صادقی، 
مدیران  از  پرسپولیس،  وینگرهای  فهرست  در  عالیشاه  امید  و 
باشگاه خواسته تا تمرکز خود را روی جذب مهاجم بگذارند. 
در طول ۲ هفته گذشته در شرایطی پرسپولیس موفق به ثبت ۲ 
گل شده که سعید صادقی و ایوب العملود در نقش گلزن در 
ترکیب سرخ پوشان پایتخت درخشیده اند و عیسی آل کثیر، علی 
علیپور و البته ابوالفضل بابایی نتوانسته اند انتظارات را برآورده 

کنند.
سرخ پوشان به دنبال جذب مهاجم در دقیقه 9۰!

فعالیت  که  کرد  تایید  پرسپولیس  مدیرعامل  درویش،  رضا 
پایان  به  دیگر  خرید  یک  ثبت  با  سرخ پوشان  نقل وانتقالاتی 
می رسد و گفته می شود بعد از منتفی شدن انتقال علی قلی زاده 
اولویت سرخ پوشان جذب مهاجم هدف است.  به پرسپولیس، 
براساس آخرین خبرها، گاریدو با توجه به شرایط بازار داخلی، 
فاصله  در  دید  باید  و  است  خارجی  مهاجم  جذب  دنبال  به 
آیا  اروپا،  فوتبال  نقل وانتقالات  پنجره  فعالیت  پایان  تا  روز   3
مدنظر  خارجی  مهاجم  جذب  به  موفق  پایتخت  سرخ پوشان 

خوان کارلوس گاریدو خواهند شد یا خیر.

سرمربی فولاد در روز پنج شنبه با بخش اعظمی از خاطرات گذشته 
خود تجدید دیدار می کند.

نا گاوالدا در کتاب من او را دوست داشتم می گوید »باید یک بار 
به خاطر همه چیز گریه کرد، آن قدر که اشک ها خشک شوند. باید 
این تن اندوهگین را چلاند و بعد، دفتر زندگی را ورق زد. به چیز 
دیگری فکر کرد. باید پاها را حرکت داد و همه چیز را از نو شروع 
کرد«. یحیی گل محمدی سال ها در پرسپولیس حضور داشت و 
بارها مورد تحسین و به همان اندازه مورد سرزنش قرار گرفت. 
زمانی که گل محمدی چمدان خود را بست، با کوله باری از غم و 
اندوه پرسپولیس را ترک کرد و به قول معروف تصمیم گرفت فصل 

جدیدی را در زندگی خود ورق بزند.
وقتی که سوخت توییت ها و پست های اینستاگرامی علیه یحیی 
تمام شد، همه به یاد آوردند او مربی کوچکی برای پرسپولیس 
احترام  نشانه  به   از سر،  برداشتن کلاه  او،  نبوده و کمترین حق 
است. ذره ای احترام برای مردی که چندین جام آورد اما درنهایت 
بارش بطری بر سر او بیش از بارش عشق و محبت بود. یحیی 
گل محمدی به موقع اش ترسو خطاب می شد و در برخی مواقع 
این  همه  شاید  می کشید.  یدک  را  ایران  سرمربی  بهترین  لقب 
تناقض ها او را خسته کرد و ترجیح داد شال قرمزش را به دست 

باد بسپارد تا شاید برگشتی در کار باشد.
تلخ و جان سوز

خداحافظی یحیی گل محمدی با پرسپولیسی ها نه دراماتیک بود 
و نه دیدنی. همه چیز در سکوت انجام شد. نه خبری از تشویق 
ایسلندی بود و نه جیمی جامپی او را در آغوش کشید. آن موقع 
خیلی ها از رفتن یحیی خوشحال شدند و البته افرادی هم بودند 
حضور  گروی  در  پرسپولیس  موفقیت  داشتند  اعتقاد  هنوز  که 
قهرمان تصمیم خود  به هر روی سرمربی  اما  گل محمدی است 
را گرفت و یک خداحافظی در سکوت ورزشگاه و رسانه ها برای 

او رقم خورد.
آخرین قاب ثبت شده از یحیی گل محمدی در پرسپولیس، در پایان 
نیم فصل اول لیگ بیست وسوم و دوئل با مس در رفسنجان است. 
با پرسپولیس خداحافظی  یحیی آن طوری که فکرش را می کرد 

نکرد و شاید درد این موضوع تا سال ها همراه او باشد.
تقابل با عشق قدیمی

روز پنج شنبه و در چارچوب هفته سوم لیگ برتر، فولاد باید برابر 
پرسپولیس قرار بگیرد. قرمزپوشان اهواز با سرمربی جدید خود 
یعنی یحیی گل محمدی  اوضاع خوبی دارند و کسب ۴ امتیاز از 
۲ مسابقه را می توان به فال نیک گرفت. فولاد با گل محمدی هنوز 
در لیگ بیست وچهارم گل نخورده است و قطعا خوان کارلوس 
گاریدو کار سختی را در پیش دارد. یحیی اکنون پس از سال ها، 
بار دیگر باید برابر تیم محبوب خود قرار بگیرد. باتوجه به اینکه 
یحیی گل محمدی سابقه نشستن روی نیمکت پرسپولیس را دارد، 
جذابیت این بازیکن دوچندان می شود و تماشای آن خالی از لطف 

نیست.

مصاف یحیی گل محمدی با 
پرسپولیس؛ ایستاده در غبارِ عشق!



انتقاد تند عارف از کیفیت خودروهای داخلی؛ 

کمک به خودروسازها ظلم در حق صنعت بود 

هاشمی:

 دولت چهاردهم سیاست تنش زدایی در منطقه و جهان را دنبال کند

معاون اول رئیس جمهور گفت: خودروسازها وعده هایی دادند 
کیفیت  ارتقای  نتیجه اش  اما  کردند،  کمک  هم  دولت ها  و 

خودروها نشد.
انتقاد  ضمن  جمهور  رئیس  اول  معاون  عارف،  رضا  محمد 
از کیفیت خودروهای داخلی و شرایط پیش فروش خودرو 
افزود: متأسفانه کمک هایی که در دهه های گذشته به صنعت 

خودروسازی شده، ظلم در حق صنعت بوده است.
عارف در مراسم تکریم عباس علی آبادی وزیر سابق صمت 
از  انتقاد  با  وزیرجدید صمت،  اتابک،  محمد  سید  معارفه  و 
وضعیت خودروسازی افزود: در حالی که خودروهای داخلی 
ما مصرف بالایی دارند، بحث درباره آزاد سازی نرخ سوخت 
معنایی ندارد، متأسفانه کمک هایی که در دهه های گذشته به 
بوده  صنعت  حق  در  ظلم  است،  شده  خودروسازی  صنعت 
خودروها  کیفیت  که  دادند  وعده  بارها  خودروسازان  است، 
اتفاق  بهبودی  که  است  این  واقعیت  اما  شد  خواهد  اصلاح 

نیفتاده است.
با  را  مردم  خودروسازان،  افزود:  جمهور  رئیس  اول  معاون 
وعده ها و پیش فروش هایشان سرکار می گذارند، در حالی که 
وظیفه ما است که خودروی خوب داخلی یا خارجی را طبق 

ضوابط در اختیار مردم قرار داده و نیاز آنها را تأمین کنیم.
عارف در این مراسم با تشکر از مهندس عباس علی آبادی، 
وزیر صمت در دولت سیزدهم گفت: ایشان در هر مسئولیتی 
که برعهده داشته اند، منشأ خیر و برکت بوده اند که امیدواریم 
با ادامه فعالیت در وزارت نیرو نیز تحولی جدی در حوزه های 
برق و آب که صنعت ما در هر دو بخش با مشکل روبروست 

ایجاد کنند.
داد: در دو روز گذشته، در  ادامه  رئیس جمهور  اول  معاون 
آئین تکریم و معارفه وزرای جهاد کشاورزی و صمت شرکت 
که  معتقدم  و  نبود  اتفاقی  وزارتخانه  دو  این  انتخاب  کردم 
آنها مهمترین وزارتخانه هایی هستند که می توانند شعار سال 
یعنی »جهش تولید با مشارکت مردم« را تحقق بخشند، آنها 

وزارتخانه های پیشرو در بحث تولید ثروت هستند.

فعالیت  اما  ثروت«،  »تولید  یعنی  تولید«  »جهش  گفت:  وی 
چهاردهه گذشته مدیران ما نشان می دهد که نه تنها در تولید 
ثروت توفیق چندانی نداشته ایم، بلکه در مصرف ثروت پیشتاز 
بوده ایم و این مصرف با تکیه بر منابع محدودی که در اختیار 
داشتیم صورت گرفته است، اما در دولت چهاردهم با نگاه به 
اسناد بالادستی و خصوصاً برنامه هفتم توسعه تلاش می کنیم 
مهمی  شاخص های  به  هم  و  گیرد  ثروت صورت  تولید  هم 

مانند شاخص رشد و کاهش بیکاری برسیم.
پیشرفت ها،  این  همه  البته  افزود:  جمهور  رئیس  اول  معاون 
بدون مشارکت مردم و تنها با نگاه دولتی رخ نخواهد داد و 
این در حالی است که سیاست های کلی اصل ۴۴، بهانه های 
تنگ نظرانه در زمینه حضور بخش خصوصی و حضور مردم 

را برداشته است.
عارف ادامه داد: ما امروز در شرایطی قرار داریم که در اسناد 
بالادستی و خصوصاً برنامه هفتم توسعه، هیچ کمبودی برای 
برنامه ریزی و پیشرفت نداریم و حتی شاید با تورم قانون و 
سند هم روبرو هستیم اما چرا در سه دهه گذشته به آن تحولی 
که باید رخ می داد نرسیده ایم و چرا به جایگاه اول منطقه در 

سال ۱۴۰۴ که قرار بود در اختیار ایران باشد نرسیده ایم؟
رقابت  شاخص  در  ایران  نامناسب  جایگاه های  بیان  با  وی 
آزادسازی  صنعتی،  پذیری  رقابت  شاخص  جهانی،  پذیری 
اقتصاد، بهبود فضای کسب و کار، شاخص نوآوری جهانی 
و .. گفت: در این دولت تلاش می کنیم تا هرچه سریع تر با 
اجرای برنامه هفتم توسعه که همزمان با آغاز فعالیت دولت و 

مجلس است، به اهداف مورد نظر برسیم.
معاون اول رئیس جمهور خطاب به وزیر صمت گفت: رشد 
به  باید  بوده که  متوسط صنعت در ۵ سال اخیر ۲.۹ درصد 
 ۸/۲ معدن  سالانه  متوسط  رشد  برسد،  درصد  نیم  و  هشت 
درصد بوده که باید به ۱۳ درصد برسد، در بخش تجارت نیز 

۴ درصد بوده که باید به ۲۳ درصد برسد.
وی همچنین خطاب به مهندس علی آبادی وزیرسابق صمت 
و وزیر کنونی نیرو گفت: واقعیت این است که در تابستان با 

۶ یا هفت ساعت قطعی برق روبرو هستیم که این مسئله در 
مجموعه های تولیدی، ضرر و زیان بسیاری را ایجاد می کند 
که نمونه اش در صنعت ذوب فلزات است، در حالی که ما 
توقع رشد هشت درصدی داریم اما صنعت ما باید در بهترین 
ساعات تعطیل شود ودر اینجا تنها بحث عدم النفع نیست بلکه 
بحث ضرر مجموعه های تولیدی بسیار جدی است که در این 

زمینه باید کارهای زیربنایی و اصولی صورت گیرد.
عارف با بیان اینکه آنچه در وزارت صمت اتفاق افتاده است 
صمت  وزیر  از  گفت:  است  بوده  الحاق  بلکه  نبوده،  ادغام 
می خواهیم که برای ایجاد یک ساختار چابک با نگاه به بخش 

خصوصی برنامه ریزی کنند.
وی خواستار توجه بر اهمیت تحقیق و توسعه، پایش موانع 
بازار  وضعیت  بهبود  صادرات،  توسعه  موانع  رفع  تولید، 
به  مونتاژ  از  فروشی محصولات، گذر  از خام  خودرو، گذر 
نوآوری، دانش بنیان کردن صنایع، ارتقا رقابت پذیری صنعت 
و معدن، هوشمند سازی صنایع و افزایش بهره وری، استفاده 
از فناوری های نوین از جمله کوانتوم و هوش مصنوعی در 
صنعت، افزایش سهم معدن در تولید ناخالص ملی و عدالت 

صنعتی از طریق آمایش سرزمینی شد.
معاون اول رئیس جمهور در ادامه خواستار آن شد که وزارت 
صنعت برنامه سالانه خود برای رسیدن به اهداف تعیین شده 

را ارائه کند.
وی با بیان اینکه نیمی از جمعیت کشورمان را زنان تشکیل 
می دهند از وزیر صمت خواست تا در مدیریت های میانی و 

بالاتر از آن، از حضور جوانان و خانم ها استفاده کند.
معاون اول رئیس جمهور ادامه داد: اگر چه راهبرد اصلی ما 
رقابت جهانی است اما در قدم اول باید حداقل در بین ۱۴ یا 

۱۵ کشور منطقه در جایگاه خوبی قرار گیریم.
در ابتدای این جلسه، مهندس علی آبادی وزیر سابق صمت 
ارائه گزارشی از فعالیت های صورت  با  نیرو،  و وزیر جدید 
به  خطاب  وزارتخانه  این  در  وی  مسئولیت  مدت  در  گرفته 
شما  به  وزارتخانه  این  در  مطمئناً  گفت:  صمت  وزیرجدید 
شما  برعهده  سنگینی  وظیفه  چون  گذشت  نخواهد  خوش 
گذاشته شده است اما شیرینی موفقیت ها به شما کمک می کند 

که خستگی ها را فراموش کنید.
با  جلسه  این  در  نیز  جدید صمت  وزیر  اتابک،  محمد  سید 
تشکر از رأی مجلس به تمامی وزرای دولت چهاردهم گفت: 

با این رأی تاریخ ساز، یک وفاق ملی شکل گرفت.
به  آن  گسترده  ضرر  و  برق  قطعی  از  انتقاد  با  صمت  وزیر 
که  امیدواریم  گفت:  تجارت  و  معدن  صنعت،  حوزه های 
مهندس علی آبادی که خودشان از خانواده صنعت و وزارت 
بهبود  به  ای  ویژه  توجه  د  هستن،  دانشمند  فردی  و  صمت 
داشته  سنگین  صنایع  برق  خصوصاً  و  تولید  زیرساخت های 

باشند.
برای  امنی  اینکه تعهد می کنم که فضای سالم و  بیان  با  وی 
تمامی کسانی که دانش و سرمایه اشان را در اختیار کشور 
قرار دهند ایجاد کنیم گفت: باید شرایطی را ایجاد کنیم که 
صنعتگران، معدنکاران و تجار بتوانند به ما اعتماد کرده و در 
اقتصاد مشارکت کنند.مهندس اتابک در ادامه با تاکید بر اینکه 
مقابله با فساد، استفاده از همکاران قوی و امین و حمایت از 
کارکنان شریف و امین، رویکرد اصلی این وزراتخانه است 
گفت: برنامه ای که قصد اجرای آن را داریم در ۹ راهبرد و ۷۶ 
برنامه عملیاتی، طراحی شده که از برنامه پیشرفت هفتم کشور 

اقتباس شده و تلاش می کنیم که آن را محقق کنیم.

یک فعال سیاسی تاکید کرد: رونق تولید یک اولویت مهم در 
عرصه اقتصادی به شمار می رود که برای تحقق این امر نیازمند 
جذب سرمایه گذار خارجی با دنبال کردن سیاست تنش زدایی 
در عرصه بین الملل هستیم. محمد هاشمی در گفت وگو با ایسنا، 
با اشاره به اولویت هایی که دولت چهاردهم در حوزه های 
سیاسی، اقتصادی و فرهنگی باید دنبال کند، بیان کرد: در حوزه 
است.  مهم  بسیار  موضوع  یک  مردم  معیشت  بحث  اقتصادی 
بهبود معیشت مردم نیز با یکسری مسائل مانند اشتغال، کاهش 
تولید  اگر  اقتصادی  ارتباط است. در حوزه  تولید در  تورم و 
رونق پیدا کند خود به خود یکسری از مشکلات حل خواهد 
شد. وقتی که تولید باشد، اشتغال نیز ایجاد خواهد شد. با ایجاد 
اشتغال نیز افراد جامعه دارای شغل و درآمد خواهند بود. زمانی 
که افراد فرصت شغلی داشته باشند خود دارای درآمد خواهند 
بود. افراد یک زندگی آبرومندانه با تکیه بر درآمد خود خواهند 
داشت.وی اظهار کرد: مباحث اقتصادی یک اولویت مهم برای 
دولت به شمار می رود. اما بهبود وضعیت اقتصادی یکسری 
پیش نیازها و ضرورت هایی را می طلبد. برای رونق تولید، 
نیاز به سرمایه و نیروی متخصص داریم. در کنار این دو مولفه، 
زمانی که تولید انجام می شود ما به بازار مصرف نیاز داریم. 
برسد.  به مصرف  تولیدات  که  باشد  ای  گونه  به  باید شرایط 
از  که  زمانی  یابد.  ادامه  تواند  می  تولید  ترتیب چرخه  بدین 
سرمایه صحبت می کنیم، یا باید بخش خصوصی آن را تامین 
کند یا خود دولت اعتبار و بودجه لازم را داشته باشد یا باید 
از ظرفیت سرمایه گذار خارجی استفاده شود.این فعال سیاسی 
اصلاح طلب در ادامه تصریح کرد: ما بخش خصوصی قوی در 
داخل کشور نداریم. سرمایه گذاران داخلی نیز بعضا سرمایه 
های خود را به بازارهای کاذب مانند سکه و دلار و خودرو 
تولید  بازار  به  را  خود  سرمایه  نیستند  حاضر  افراد  برند.  می 
بیاورند. چراکه از یک جهت معتقدند تولید برای آنان صرفه 
اقتصادی ندارد. از سوی دیگر بازار اقتصادی نیز دارای ثبات 
نیست. دولت نیز سرمایه کافی ندارد. حتی طرح های عمرانی 
نیز بر روی زمین باقی مانده است. در نهایت تنها سرمایه گذار 
خارجی گزینه مناسبی است. اما سرمایه گذار خارجی نیز برای 
ورود به کشور باید شرایط جامعه را مناسب ببیند. در فضای 
تنش آفرینی و ناامن طبیعتا سرمایه گذار خارجی سرمایه خود 

را به کشور نخواهد آورد.
عرصه  های  اولویت  اینجا  در  کرد:  خاطرنشان  ادامه  در  وی 
سیاسی باید مورد توجه قرار بگیرد. ما باید سیاست تنش زدایی 
را در منطقه و جهان پیش بگیریم. بدین ترتیب سرمایه گذار 

با  که  است  این  مستلزم  نیز  زدایی  تنش  شد.  خواهد  جذب 
همسایگان خود روابط مناسبی را برقرار کنیم. جذب سرمایه 
گذار خارجی نیاز به یک فضای امن دارد. زمانی که از رونق 
تولید به عنوان اولویت اقتصادی دولت صحبت می کنیم، بالتبع 
اولویت  به  زدایی  تنش  بحث  نیز  الملل  بین  روابط  در حوزه 
تبدیل می شود. سیاست دولت چهاردهم باید تنش زدایی باشد 
بازار  به  دستیابی  و  خارجی  سرمایه  ورود  برای  را   زمینه  تا 
مصرف کشورهای همسایه فراهم کند.وی افزود: از سوی دیگر 
نه غربی، جمهوری  نه شرقی و  ما  انقلاب  از شعارهای  یکی 
اسلامی بود. اکنون روابط ما با غرب درست نیست. یا رابطه 
ای نداشته و یا رابطه بدی با تنش داریم. اما روابط ما با شرق 
به  نیز  شوروی  و  چین  کند.  می  فرق  شوروی  و  چین  مانند 
خاطر غرب که ما را تحریم کرده است، روابط سالم و درستی 
با ما ندارند. تحریم های غرب را بهانه قرار داده و پول های 
ما را بازنمی گردانند. آنها نیز بیشتر تابع سیاست های غربی و 
آمریکا هستند. لازم است سیاست نه شرقی و نه غربی در دولت 
چهاردهم دنبال شود. سیاست تنش زدایی در روابط بین الملل 
نیز باید به یکی از اولویت های ما باشد.وی خاطرنشان کرد: 
اما در خصوص اولویت ها در حوزه فرهنگی مباحث متعددی 
وجود دارد. حوزه فرهنگ ابعاد گوناگونی دارد. مبنای حکومت 
ما اسلامی و دینی است. دشمن نیز بر روی این مسئله سرمایه 
گذاری کرده و دام هایی در این حوزه برای ما پهن کرده است. 
مانند مباحثی که امروز در خصوص حجاب مطرح است. طبیعتا 
حجاب یک امر شرعی است و باید هم اجرایی شود. اما امروز 
موضوع حجاب به یک مبحث سیاسی تبدیل شده است. افرادی 
که امروز بدون حجاب یا با حجاب بد در جامعه حضور پیدا 
می کنند، به نوعی در فکر خود با اسلام و حکومت مبارزه می 
کنند. تجربه نشان داده که جریان های خاصی در خارج کشور 
این  با  مقابله  برای  نیز  داخل  در  اما  ماجرا هستند.  این  پشت 
وضعیت گشت ارشاد را تشکیل دادند که بعضا شاهد بدرفتاری 
هایی هستیم. از نظر فرهنگ اسلامی نیز این ها رفتارهای مناسبی 
نیست.وی در ادامه بیان کرد: گرچه جلوگیری از بدحجابی یک 
مختلف  های  روش  اسلام  دین  در  اما  است،  دینی  ضرورت 
توصیه شده است. فرهنگ اسلامی ویژگی های خاصی را دارد. 
در مسئله امر به معروف و نهی از منکر که مبنای گشت ارشاد 
است، دین اسلام می گوید که امر به معروف و نهی از منکر 
در وهله اول کلامی است. یعنی باید با کلام صحبت کرد. تا 
وقتی که به خشونت برسد خیلی فاصله دارد. در مسئله امر به 
معروف و نهی از منکر اگر خشونت نتیجه عکس داشته باشد 

در  منکر  از  نهی  و  معروف  به  امر  بگیرد. خود  نباید صورت 
اسلام شرایطی دارد که می گوید کی، کجا و چگونه باید انجام 
شود. اما در جامعه به این موضوع آنگونه که در اسلام آمده 
است عمل نمی شود. وی خاطر نشان کرد: اگر می خواهیم به 
اسلام عمل کرده و حجاب اسلامی را در جامعه ترویج دهیم 
باید به فرهنگ امر به معروف و نهی از منکر آنطوری که در 
متون اسلامی است عمل کنیم، نه آنچنان که ما تشخیص می 
دهیم.هاشمی در ادامه چنین ابراز عقیده کرد: دولت اصولا در 
کشور ما یک سوم قدرت و حتی کمتر را در اختیار دارد. ما 
با وظایف مشخص  قوه قضاییه و مجلس شورای اسلامی را 
داریم. از سوی دیگر تعدادی از نهادها را داریم که زیر نظر 
مقام معظم رهبری هستند. تعدادی نهاد داریم که مسئول تامین 
امنیت هستند. هر کدام از این بخش ها سهمی از قدرت دارند. 
بنابراین سهم دولت از قدرت کم تر از یک سوم است. قوه 
مجریه مسئول اجرای سیاست ها است. به عنوان مثال زمانی که 
مجلس یک قانونی را به تصویب می رساند، قوه مجریه مسئول 
اجرای این قانون است. اگر این قانون به ضرر نظام باشد، اثر 
معکوس در جامعه خواهد گذاشت. اما اگر قوه مجریه نیز به 
قانون عمل نکند باید پاسخگو باشد.وی افزود: بنابراین باید در 
وهله اول جستجو کرد که حاشیه را کجاها می سازند. وظیفه 
همواره  رئیس جمهور  اینکه  است.  ها  اجرای سیاست  دولت 
تکرار می کنند که کشور را با یک جناح و یک گروه نمی شود 
اداره کرد و ما دعوا نداشته و برای اداره کشور باید دست به 
دست هم دهیم، به همین خاطر است. نباید برای یکدیگر حاشیه 
سازی کنیم. قوه مقننه نباید قانونی را وضع کند که اگر بنا باشد 
قوه مجریه آن را اجرا کند برای جامعه حاشیه ساز شود یا قوه 
قضاییه نیز همین طور.وی در ادامه بیان کرد: همان طوری که 
رئیس جمهور تاکید داشتند باید همه بخش های کشور در کنار 
یکدیگر گام برداشته و رعایت حال یکدیگر را کنند. هر حوزه 
ای باید در حدود وظایف و اختیارات خود گام برداشته و برای 
بخش های دیگر حاشیه ایجاد نکند. بدین ترتیب به اهداف نظام 
و انقلاب دست پیدا خواهیم کرد. ایران اسلامی هم نیروی کار 
خلاق و هم منابع زیرزمینی خوب و هم بازار مصرف پیرامون 
خود دارد. از سوی دیگر ما جاذبه های خوبی برای توریست 
فرهنگی داریم. ما آثاری در کشور خود داریم که برای مردم 
جهان جاذبه دارد. توریست فرهنگی امروز یک راه برای کسب 
درآمد خوب و هم ایجاد رابطه با ملت سایر کشورها است. همه 
بخش ها باید به وظایف خود عمل کرده و در عین حال برای 

سایر بخش ها مشکل آفرین نباشند.

»حضرتی« رئیس شورای اطلاع رسانی و »مهاجرانی«
 سخنگوی دولت شدند

معاون پیشین وزیر خارجه آمریکا:

هریس در پی توافق هسته ای جدید با ایران خواهد بود

بلوکه شدن پول فروش نفت و برق ایران به پاکستان 
سلطهامریکامانعایجادبانکمشترکمیشود

صمصامی : 

حذف ارز ۴ هزار و ۲۰۰ تومانی اشتباه بود
 نامه ۱۰۷ نماینده به پزشکیان برای خروج از وضعیت فعلی 

اطلاع رسانی  شورای  ریاست  سمت  به  حضرتی  الیاس 
دولت  سخنگویی  به  مهاجرانی  فاطمه  خانم  و  دولت 

چهاردهم منتخب شدند.
اطلاع رسانی  شورای  ریاست  سمت  به  حضرتی  الیاس   
دولت  سخنگویی  به  مهاجرانی  فاطمه  خانم  و  دولت 

چهاردهم منصوب شدند.
مدیرمسئولی  و  مجلس  ادوار  نمایندگی  سابقه  حضرتی 

روزنامه اعتماد را داراست.
اراک  در شهرستان   ۱۳۴۹ ماه سال  مرداد  متولد  مهاجرانی 
در  نیز  درخشان  استعدادهای  مرکز  بر  ریاست  و  است 

کارنامه سوابق خانم مهاجرانی به چشم می خورد.

معاون پیشین وزیر خارجه آمریکا که در امضای برجام نیز 
صورت  در  دموکرات ها  نامزد  کرد  پیش بینی  داشت،  نقش 

پیروزی در انتخابات، به دنبال توافق جدید با ایران باشد. 
  »جوئل روبین« استراتژیست دموکرات و معاون پیشین وزیر 
در  قانونگذاری  امور  در  اوباما  باراک  دولت  خارجه  امور 
مجلس نمایندگان آمریکا گفت: »این ایده که توافق هسته ای 
قدیمی را می توان از سر گرفت، ما از آن مرحله گذشته ایم.«

او بدون اشاره به ماهیت صلح آمیز برنامه های اتمی ایران که 
ایران  »پیشرفت  افزود:  نیست،  طرفی  هیچ  علیه  دارد  تاکید 
رفته  فراتر  قبلی  محدودیت های  از  خود  هسته ای  برنامه  در 
است… یک توافق هسته ای محکم و قابل راستی آزمایی که 
می کند،  محصور  را  هسته ای  سلاح  ساخت  تسریع  توانایی 

باید هدف باشد.«
این مقام سابق دولت آمریکا گفت: »بهترین راه برای انجام 
تاییدشده  و  محکم  که  است  هسته ای  توافق  یک  کار،  این 
می رود.  سمت  این  به  واقع گرایی  رئیس جمهور  هر  باشد... 
و او کامالا هریس است؛ او یک رئیس جمهور آتی واقع بین 
مشترک  اقدام  جامع  برنامه  فاکس نیوز،  گزارش  است.«به 
)برجام( که از آن به عنوان توافق هسته ای ایران یاد می شود، 
ملی  امنیت  شورای  اعضای  ایران،  توسط   ۲۰۱۵ سال  در 

سازمان ملل متحد و اتحادیه اروپا امضا شد.
با این حال، »دونالد ترامپ« رئیس جمهور سابق آمریکا در 
سال ۲۰۱۸ به صورت یک جانبه از این توافق خارج شد. اما 
متحدان »باراک اوباما« رئیس جمهور سابق ایالات متحده بر 
این باورند که این یک مصالحه ضروری و راهی مطمئن برای 

آوردن تهران به پای میز مذاکره است.

در  هیچ گاه  هسته ای  سلاح  دارد  تاکید  ایران  که  حالی  در 
است، جوئل  نداشته  آن جایگاهی  امنیتی  و  دفاعی  دکترین 
بلندپروازی  از  جلوگیری  برای  راهی  »باید  گفت:  روبین 

هسته ای ایران وجود داشته باشد.«
برای  »تهدیدی  تسلیحات،  به  تهران  دستیابی  او،  ادعای  به 
منطقه و جهان« از جمله آمریکا خواهد بود. او در ادامه گفت: 

»اما این راه آسانی به سمت جلو نخواهد بود.«
طبق گزارش فاکس نیوز »کامالا هریس« معاون رئیس جمهور 
در  نوامبر،  انتخابات  در  نامزد دموکرات ها  و  آمریکا  کنونی 
گفت   ۲۰۲۰ سال  در  خود  کوتاه  انتخاباتی  مبارزات  طول 
در صورت روی کار آمدن به عنوان رئیس جمهور، دوباره به 

توافق ایران خواهد پیوست.
با این حال مشخص نیست که آیا هریس چنین موضعی را 

در مبارزات انتخاباتی امسال خود حفظ کرده است یا خیر.

زاهدان  بازرگانی  اتاق  نمایندگان  هیات  عضو  یک  گفته  به 
شده  سبب  پاکستان  دولت  بر  امریکا  تسلط  سنگین  سایه 
جریان  شرقی  همسایه  این  با  ایران  دولت  اقتصادی  روابط 
مطلوب را نداشته باشد و پول فروش نفت و برق ایران به 

پاکستان در این کشور بلوکه شود. 
بازرگانی  اتاق  نمایندگان  هیات  عضو  کهرازهی،  امان الله 
در  آرام  جوی  برقراری  از  ایلنا  با  گفت وگو  در  زاهدان، 
فضای تجارت بخش خصوصی ایران و پاکستان خبر داد و 
گفت: ارزش تجارت دو کشور از ابتدای سال جاری تاکنون 
و کنجد  پنبه  برنج،  و  است  بوده  میلیون دلار  از ۹۲۸  بیش 
ایران  به  پاکستان  از  که  هستند  اقلامی  اصلی ترین  همچنان 

وارد می شوند.
واردات  آزادسازی  خواهان  ایرانی  بازرگانان  افزود:  وی 
به کیفیت مطلوب آن و دام زنده  با توجه  نارنگی پاکستان 
به ایران نیز هستند البته دام زنده از این کشور به ایران وارد 
می شود اما امکان آن برای عموم بازرگانان وجود ندارد. از 
هر  از  بیش  پتروشیمی  محصولات  و  سیمان  کاشی،  ایران 

کالای دیگر به پاکستان صادر می شود. 
نهایی  وضعیت  درباره  زاهدان  اتاق  نمایندگان  هیات  عضو 
برنج های پاکستانی که به دلیل ممنوعیت موقت واردات برنج 
به ایران از ورود آنها ممانعت به عمل آمد، توضیح داد: این 
برنج ها به منطقه آزاد چابهار منتقل و در آنجا دپو شده تا پس 

از پایان ممنوعیت به ایران وارد شود.  
وی درباره احتمال ایجاد بانک مشترک بین ایران و پاکستان 
گفت: راه اندازی این بانک هنوز در حد حرف باقی مانده و ما 
در اتاق مشترک ایران و پاکستان تاکنون امری دال بر محقق 
این است که  نبوده ایم، مشکل اصلی در  شدن آن را شاهد 
امریکا حضور قدرتمندی در پاکستان دارد و هزینه ارتش این 
کشور را امریکا پرداخت می کند. بنابراین این موضوع بر هر 

گونه رابطه دولت های دو کشور ایران و پاکستان تاثیرگذار 
است و ایجاد بانک مشترک هم از این قاعده مستثنی نیست 
این موضوع حتی سبب شده پاکستان نتواند پول برق و نفتی 
که از ایران خریده را تسویه کند و مبالغ آن در این کشور 

بلوکه شده است.  
در  اقتصادی  فعالان  حال  این  با  کرد:  خاطرنشان  کهرازهی 
بخش خصوصی ایران و پاکستان با یکدیگر روابط حسنه ای 
ایرانی هایی  را  پاکستان  بلوچستان  منطقه  ساکنان  دارند؛ 
تشکیل می دهند که به این منطقه مهاجرت کرده اند و همچنین 
بلوچ های  تفتان  مرز  تا  کراچی  بندر  منطقه  ساکنان  بیشتر 
ایرانی هستند و این افراد تا حد زیادی خلق و خوی ایرانی ها 
تجارت  توسعه  بر  نژادی  و  فرهنگی  تشابه  این  و  دارند  را 

بخش خصوصی دو کشور بسیار تاثیرگذار بوده است. 
وی در این گفت وگو به تنش میان پاکستان و افغانستان نیز 
معمول  امری  این دو کشور  میان  تنش  اشاره کرد و گفت: 
است تا جایی که پاکستانی ها حتی از مهاجرت افغانستانی ها 
به خاک این کشور استقبال نمی کنند و آنها را مورد آزار و 

اذیت قرار می  دهند. 
مشترک  اتاق  مدیره  هیات  عضو  زهی،  بلوچ  محمد  لعل 
ایران و پاکستان نیز در گفت وگو با خبرنگار ایلنا از تداوم 
ایران  فولادی  محصولات  ورود  بر  پاکستان  سختگیری های 
حمایت  برای  پاکستان  داد:  توضیح  و  گفت  کشور  این  به 
از صنعت فولاد خود همچنان عوارض سنگینی بر واردات 
تا  کرده  ایران وضع  از  فولادی  سایر محصولات  و  میلگرد 
نداشته  اقتصادی  این کشور صرفه  به  ایران  فولاد  صادرات 
باشد و البته دولت ایران هم بر صادرات آهن قراضه از ایران 
به پاکستان عوارض سنگین بسته است تا از خروج این کالا 
از ایران ممانعت به عمل آورد اما اکنون قیر و سیمان ایران 

به راحتی به پاکستان صادر می شود. 

را  نامه ای  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  در  تهران  نماینده 
به رئیس جمهور داده ایم که در آن  نماینده  با امضای ۱۰۷ 
راهکار خروج از وضعیت موجود را بیان کرده ایم و در رأس 

آن به سیاست های ارزی اشاره کرده ایم. 
حسین صمصامی در گفت وگو با ایلنا، درباره اظهارات وزیر 
ترجیحی  ارز  حذف  خصوص  در  سیزدهم  دولت  اقتصاد 
گفت: حذف ارز ترجیحی یک اشتباه بود. حذف ارز ۴ هزار و 
۲۰۰ تومانی یعنی یک تورم شدید، ما در سیاست گذاری های 
اقتصادی مان کارهایی را تجربه کردیم که شکست خوردیم 
اما دوباره تکرار می کنیم به این معنا که یک شکستی را به 

جامعه تحمیل می کنیم. 
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی تاکید 
را  تومانی   ۵۰۰ و  هزار   ۲۸ ارز  دارد  دولت  هم  الان  کرد: 
آقای  که  دادیم  نامه  رئیس جمهور  آقای  به  می کند؛  حذف 
را  تومانی   ۵۰۰ و  هزار   ۲۸ ارز  دولت  آقای  رئیس جمهور، 

حذف نکنید.
وی یادآور شد: آن زمانی که آقای رئیس جمهور برای معرفی 
و دفاع از کابینه به مجلس آمدند یک نامه ای را با امضای ۱۰۷ 
نماینده به ایشان داده ایم که در آن راهکار خروج از وضعیت 
موجود را بیان کرده ایم و در رأس آن به سیاست های ارزی 
اشاره کرده ایم؛ اگر چنانچه دولت آن ها را اجرا نکند بعد از 
چندین ماه این نامه را در اختیار رسانه ها قرار خواهیم داد.

صمصامی با بیان این که گفته ایم دولت نباید ارز ۲۸ هزار و 

۵۰۰ تومانی را حذف کند، عنوان کرد: حذف ارز ۲۸ هزار و 
۵۰۰ تومانی می تواند آثار بدتری نسبت به حذف ارز ۴ هزار 

و ۲۰۰ تومانی داشته باشد.
 وی مدعی شد: ما گفته ایم اگر ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی 
آقای  بود.  خواهیم  ارز  نرخ  جهش  شاهد  کنیم،  حذف  را 
رئیس جمهور متاسفانه درخصوص مسائل اقتصادی خالی از 
ذهن هستند آن هایی هم که دور ایشان قرار گرفته اند متاسفانه 

تسلط لازم را بر مسائل اقتصادی فعلی ایران ندارند! 
لذا همان سیاست هایی که وجود داشته است را دنبال می کنند 
را  مسئله  این  آینده  می برند  آباد  ناکجا  یک  به  را  جامعه  و 

روشن خواهد کرد.
نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی درباره تیم اقتصادی 
رئیس جمهور گفت: نظر من نسبت به تیم اقتصادی دولت و 

آقای همتی مشخص است. 
در روز رأی اعتماد هم در مخالفت با ایشان صحبت کردم 
و گفتم آزموده را آزمودن خطاست؛ البته ایشان وزیر شده و 
وظیفه ما این است که به ایشان کمک کنیم تا انشاالله موفق 

شوند. 
بیایند  اگر  که  بود  این  ما  بحث  زمان  آن  داد:  ادامه  وی 
اشکالاتی دارد، منتها الان که آمده اند ما باید کمک شان کنیم 
تا موفق شوند؛ چراکه موفقیت شخص ایشان مطرح نیست 
موفقیت کشور مطرح است  لذا باید کمک شان کنیم البته به 

شرطی که خودشان همراه باشند و همکاری کنند.

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: ابراهیم بهمنی جلالی
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